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N apisal na j bi uvodnik. Besedo uredništva, namenje

no bralcem našega lista, ob Prazniku republike. To bi 
moralo b iti neka j lepega, toplega napisanega delovnim  
ljudem. Toda m oj uvodn ik  je izostal. Le še za čestitko je 
ostalo neka j prostora. Za uredniško čestitko bralcem ob 
15. obletnici rojstva republike. List pa so tokrat popisali 
delovni ljud je  — vseh slojev in oseh starosti. Ob skup
nem prazn iku  so spregovorili volivci, odborniki ljudske  
oblasti, lju d ski poslanci in m ladi državljani: dijaki, va
jenci, brigadirji.

Mladost je pravzaprav  
osa naša domovina. Zato se 
m i je zdelo najbolj prav k  
njenim besedam odtisniti 
tudi podobo te m ladosti — 
vedre nasmejane, načrtov  
in želja polne m lade obra
ze. Rojeni so v letih borbe 
ob rojstvu in po nastanku  
naše republike, svoj značaj 
oblikujejo in svoje načrte 
uresničujejo o stvarnosti 
socialistične, Titove Jugosla
vije. Zato je n jihova m la
dost tu d i naša. tako  kot so 
o skupnih  naporih oseh de
lovnih lju d i naše domovine 
tudi velika dejanja naše 
mlade generacije.

Zategadelj nisem napi
sal uvodnika. Lepše je, da 
so napisali svečano številko  
Pomurskega vestn ika  ob 
prazniku republike  — de
lovni ljudje.

Jože Vild

I Z  V S E B I N  E  :
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O  »TO VA RIŠI,  PR EDLA GA M  . . .«

O  C E P IN C I  -  VZGLED NA TO ČKA 

O  M LADINA V T E L O V A D N IC A H  IN NA IG RIŠČIH  

O  NASA LJUD S KA R E VOL UCIJA P R E D  OČ MI KAMERE

PETNAJST LET REPUBLIKE
Praznujemo petnajstletnico 

dne, ki je  rodil prvo resnično 
ljudsko in skupno vlado jugo
slovanskih narodov. Predstavni
ki ljudstev, ki so se tega dne 
zbrali na zgodovinskem zaseda
nju AVNOJ, so se morali še 
prebiti skozi vrste sovražnih 
obročev in zased, morali so 
preplezati snežne planine in

prebresti drveče reke. Sredi 
Hitlerjeve evropske trdnjave je 
postala skupščina simbol nepre
magljivega ljudskega odpora, 
simbol ljudske volje in l jubezni 
do svobode. Ljudski predstavni

ki so svečano obljubili, da se 
b orba ne bo samo nadaljevala 
do vojaške zmage, temveč da 
je  to borba za dokončno osvo
boditev našega človeka, za zma
go nad zaostalostjo, bedo, za 
resnično demokracijo.

Zategadelj je vsak 29. no
vember trojni praznik: praznik 
v spomin vseh, ki so ga s svoji
mi žrtvami porajali, praznik, ob 
katerem moramo v duhu pre
hoditi celotno pot našega mate
rialnega in duhovnega razvoja 
od zgodovinskega dne leta 1943, 
pa tudi prazni k , ko moramo 
razmišljati o nadaljnji poti in 
naporih, ki naj jih podvzame-

mo, da bomo vredni nadalje
vavci 29. novembra.

Ob petnajstletnici je  to toli
kanj razumljivejše in nujneje.

Dosledna 29. novembru je bi
la pot odstranjevanja ruševin

in izgradnje, ki je  iz zaostale, 
polkolonialne dežele ustvarila 
neodvisno in razvito deželo. Kot 
so nekoč predstavniki širokih 
jugoslovanskih množic izbrali 
odločno in pogumno novo, sa
mostojno, svojo pot, svoj na
čin graditve skupne prihodnosti 
jugoslovanskim narodom, jugo
slovanskim delovnim množicam 
— tako so krepko in neomajno 
korakali tudi dosedanjih 15 let. 
ne glede na težave, ne glede na 
znane poskuse vmešavanja z 
leve in desne. Vse to je b ilo 
moč doseči predvsem zategadelj, 
ker 29. november ni proglašal 
samo formalne svobode, ni mo

biliziral samo za delo na pove
čanju materialnih dobrin, tem
več je rast materialnih dobrin 
morala služiti resnični osvobo
ditvi delovnega človeka. 29. no
vember obvezuje k vztrajni, 
vsakodnevni, odločni borbi za
vednih, svobodnih, toda discipli
niranih ljudi. Zategadelj ni bilo 
n iti za hip nobene nevarnosti, 
da bi sredstvo postalo cilj. cilj, 
t. j. izgraditev svobodnih socia
lističnih odnosov med ljudmi, 
pa ostal v ozadju in pozab .

Zato slavimo današnji 29. no
vember lahko v znamenju iz
graditve novih, naprednih od
nosov na naši vasi, ki naj konč
no omogočijo svobodno, hi trejše 
korakanje naprej tudi kmečke
mu delovnemu človeku, zavest
no in z njegovim popolnim so
delovanjem. Tako bo končno s 
sodelovanjem z zadrugo postal 
gospodar nad dobrinami, ki jih 
bo ustvarjal vsak dan več in

(Nadaljevanje na 2. strani)

Gover predsednika Tita na velikem zborovanju v Nova« mestu

Socializem gradimo za človeka
Praznik Jugoslovanske mladine vzdolž vsa avtne ceste Ljubljana—Zagreb

Minulo nedeljo je  predsednik republike Josip Broz-Tito iz
ročil javnem u prometu avtno cesto L jubljana—Zagreb s tem, 
ko je  na Jankomirskem mostu prerezal simbolični trak. Nova 
m odema cesta je  dolga 79 km in je  največji objekt, ki ga je  
letos zgradila jugoslovanska mladina. Vzdolž vse avtne ceste, 
po kateri se je  peljal predsednik Tito, so bile velike svečanosti, 
višek svečane proslave pa je  bil v Novem mestu, k je r  je  na 
velikem zborovanju govoril predsednik Tito več desettisočgla
vi množici.

V začetku svojega govora je 
predsednik Tito dejal mlad ni: 
>To je  samo del tistega, kar ste 
obljubili kot obveznost, da bo
ste zgradili, in kar ste obljubili 
zgraditi, to je  del avtne ceste 
Bratstva in enotnosti’, ki bo 
vezala naše k ra je  od ceste pro
ti Trstu ter od Maribora do 
Ljubljane in do Djevdjelije. 
To, ka r ste storili doslej in kar 
vas še čaka v tem oziru, je 
ogromna naloga, ki jo boste iz

polnili prav tako, kakor ste iz
polnili tudi to.« Ko je  v nada
ljevanju svojega govora pred
sednik Tito znova izrazil mla
dini občudovanje in dejal, da 
smo ponosni, da imamo takšno 
mladino, je govoril o nekaterih 
zunanjepolitičnih vprašanjih. 
D ejal je, da naše vodstvo dela 
to. kar želi naše ljudstvo in do
dal, da nismo vajeni kloniti 
pred pritiskom. Poudaril je tu
di, da je aktivna in miroljubna 
koeksistenca edini izhod iz se
danjega težkega stanja v med
narodnem položaju. Potem ko 
je  dejal, da socializem ni ab
straktnost, je  poudaril, da ga 
gradimo za človeka, za sedanje 
in bodoče rodove. Jugoslavija 
bo ostala zvesta načelom socia
lizma in bo ponudila roko vsa
komur, ki želi sodelovati z njo, 
je  dejal med drugim predsed
nik Tito.

Ko je govoril o protijugoslo
vanski gonji v nekaterih socia
li stični h deželah, je predsednk 
Tito dejal: »V tej zvezi b i vam 
rad povedal, da je  zelo dobro, 
da naše ljudstvo tako rekoč 
sploh ne posveča pozornosti vse
mu temu in da mu to ne gre 
močno na živce, toda bilo bi ne
pravilno, če bi bilo naše ljud
stvo povsem dezinteresirano na 
tem. Naše ljudstvo mora biti 
zmeraj na tekočem. Zmerom 
moramo namreč slišati glas in 
poznati težnje vsega našega 
ljudstva. V tem primeru ne mo
rejo reči, da sta naše gledališče 
in naše delo samo stvar vodstva, 
ne pa tudi ljudstva.« Dalje je 
predsedni k Tito dejal, da poide 
svet v «meri pomi r itve tem h i
t r e je, č im  bolj sc bodo zavze
male za to vse miroljubne sile .  
Tu ie tudi omenil sodelovanje z 
azijskimi in a f r išk imi deželami 
in poudaril, da v naših stikih 
ni elementa, ki bi preprečeval, 
da ne bi sodelovali z njimi.

Ob zaključku svojega govora 
je predsednk Tito pozval jugo
slovansko mladino, naj tudi v 
prihodnje razvija tradicije, ki
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so vznikle v začetku mladin
skih delovnih akcij, zaželel gra 
diteljem avtne ceste mnogo sre
če in uspehov v njihovem bo
dočem delu ter jim  še enkrat 
čestital k doseženemu uspehu.

Na s li k i:  A n te n a  nove  soboške  r e 
l e jn e  r a d i j s k e  p o s ta j e .  Več o  n j e j  in 
n j en e m  red n e m  p r o g ra m u  na 2. str .!

VELIKA BELA CESTA
TRIUMF MLADINSKIH DELOVNIH BRIGAD

Letošn ji  k o n g res  LMJ j e  enoduš-  
no sk len i l  in o b l ju b i l  m ar š a lu  Ti tu,  
da  bo  m la d in a  z g ra d i la  a v tn o  cesto 
L j u b l j a n a —Za g reb  do D n ev a  r e p u b 
like ,  toda za d an o  si na logo j e  p red  
rokom  izpolni la.  Sv ečana  o tvori tev  
popo lnoma  z g ra j e n e  a v tn e  ceste  j e  
b ila  že  m in u lo  nede lj o ,  h k r a t i  s 
c e n t r a ln o  p roslavo , ko  j e  bila med 
d ru g im  tudi o d k r i t a  mogočna  sp o m in 
sk a  plošča vsem g r ad i t e l j em  a vto 
c e s te  L j u b l j a n a -Za greb.

Da so b ile  m la de  moči n e n a d o 
mes t l j iv e ,  d o k a z u je  d e js tv o ,  da  so 
le-t e z g ra d i le  v k r a t k e m  času cca 
80 km be to n sk eg a  in as fa l tn ega  cesti 
šča,  m ed tem  ko so zače tek  iste ce 
s to  in to samo 47 km — grad il a  
razna  p o d je t j a  k o r  2 let i !  T a k o  je  
se d a j  a v to m obi ls ka  tr a sa  L j u b l j a n a — 
Zagreb  d o k o n č a n a  in mer i  135 km. 
Vseh 16 p o d je t i j  iz vse države ,  ki  so 
o p r a v l j a l a  s t rokovna  de la ,  kot most 
čez Sa vo  p r i  J a n k o m i r a  (dolg 330 m),  
nadvoz  pr i  T r e b n je m  (10 m),  n a d 
voz pr i  Sveti  Nede l j i  i td.  j e  bilo 
ze lo  zadovo lj n ih  z m ladim i g r a d i t e 
l j i .  M a rs ik d o  izmed s le d n j ih  j e  d o 
bil po  končan i  akc ij i  ugodno  zapo
sli tev.  P o d j e t j a  pa so dobi la  odlične  
d e lo v n e  moči,  s a j  nam štev i lk e  po
vedo o  izredni m ar l j i vos ti  b r ig a d i r 
j e v  in b r ig a d i rk :  10.585 j ih  j e  bilo 
p rog la šen ih  za u d a rn ik a ,  50 %  vseh 
pa za  p o h v a l j e n e .  16 b r ig ad  j e  bilo 
p ro g la še n ih  zn 1 k r a t  uda rn o .  59 za 
2 k ra t  ud a rn o ,  76 za 3 k r a t ,  47 za 4 
k ra t ,  16 za 5 k r a t  in 1 b r ig ad a  je  
bila p rog la šena  za 11 k r a t  u d a rn o  
(Ka rlovačka).

Br ig ad i r j i  iz m ed n a ro d n e  MDB iz 
Avs t ri j e ,  Angl ije ,  I zr ae la .  Nemčije ,  
Z AR. ZDA i td . so povedali ,  da bi 
p r a v  rad i vnesli  ta si lni  delovni  p o 
let  med  m la d in o  n jih ov ih  domovin.  
Z naš imi b r ig a d i r j i  so  postali  veliki

p r i j a t e l j i  — spoznal i  so j ih .  zato  se 
niso čud il i , ko  n e k a te r e  b r ig ad e  tudi 
po t r imesečnem  de lu  na av tn i  cesti  
niso ho te le  domov. P rav ij o ,  da j e  
bil le tošn ji  de lovni  zanos pode dov an 
od  s ta r e jš ih  kolegov, ki  so  gradi l i  
»Autoput Bra ts tva  i Jedins tva« . progo  
Brčko-B anoviči  i td.  — ve čina b r ig a 
d i r j e v  j e  letos pr v ič  sode lova la  na 
tak i h va le  vr ed n i  ak c ij i .

Tudi letos  j e  g rad i lo  n a jv eč  km eč k e  
mlad ine  (30% ); p r ev ladova la  j e  s ta 
rost  med  17. in 20. letom.

Br igad i r j i  so potem, ko  so priš l i  
z de la  domov,  v n a se l je ,  načeli  novo 
»delo«: ok rog  36.000 b r ig a d i r j e v  se 
j e  usposobi lo  v 705 t ih  t eč a j ih  za 
t rak to r i s te ,  šo fe r je ,  rad io tel eg ra f is te ,  
m in e r je ,  fo to a m ate r j e  i td.  Še 4 k ra t  
več j i h  j e  pa sod elova lo  pr i  šp o r tn ih  
t ek m o v a n ji h ,  t ehn ičn ih  p r e d a v a n j ih  
i td.  Bogato j e  bilo tudi  poli t ično- 
ideo loško delo,  sa j  j e  bilo 5.347 p r e 
d a v a n j  in d i sk u s i j .  Vsako od 16 n a 
se li j  j e  bilo o p r e m l je n o  s k o m p le t 
no k in o ap a ra tu ro ,  rad i j sk im  s p r e 

j em n ik o m  z zvočnikom, gramofono m, 
kn j iž n ico  in te lev iz i jo  (razen dveh , 
zaradi tehn ičnega  razlog a).  Se po
m embn a, če p ra v  m a j h n a  š te v i lk a : 
Vsak  ud e leženec  l e to šn je  a k c i j e  se j e  
zredi l  p ovprečno  za 1 kg.  D o  tež jih  
ob olen j,  k a j  šele  e p id e m ij  — sploh 
ni p r iš lo  — dokaz ,  d a  j e  bila od 
lično o rg an iz i r a n a  z d ra vs tvena  služ 
ba.

K om andan t  gl avnega  štaba  MDB 
Miča Novkovič j e  r eke l :  »S temi
l ju dm i  j e  už itek de lat i .  Sploh  ne po 
z na jo  u t ru j e n o s t i ,  še podi t i  j i h  mo
ram o  h p o č it ku .«

T a k o  j e  reke l tudi m ar s ik a t e r i  
pa rt i zan  med NOB. Zato smo lahko  
ponosni na mlad i rod.  ki  pod vod 
stvom ZKJ n a d a l j u j e  z uspe hi in 
pr id ob i tv am i  po zg ledu NOB.

Pr i  g r a d n j i  a v tn e  ceste  L jub i  ja na—Zagreb  j e  sod e lova lo  s k upno  466 

br ig ad  s 53.450 b r ig a d i r j i  iz vse d r ž a v e .  Na jd a lj š i  most na av tn i  cesti  j e  

J a nk o m ir sk i  most (330 m), ki  j e  tudi na jl epš i  o b j ek t  na novi cesti .  N a j- 

višj i  nas ip j e  visok 13 m, n a jv i š j i  vzpon znaša  samo  5 odst . ,  n a j o s t r e j 

ši ov inek  pa  d o v o l ju j e  120 km v a rn e  vožn je  na uro.



Na seji OLO je bilo sprejeto

dokončno mnenje glede občin
O dborniki obeh zborov OLO so osvojili p red log glede nove upravno te rito ria lne  razdelitve občin — 

V Pom urju  n a j bi ostalo 6 občin — Seji OLO sla prisostvovala tudi zvezni ljudsk i poslanec Janez H ribar 

in Jan  Ros, predsednik OO SZDL.

Pretekli četrtek, 20. nov em bra t. l. je bilo o M urski So
boti redno zasedanje Okrajnega ljudskega odbora Murska 
Sobota. Oba zbora OLO sta na skupn i seji razpravljala o 
predlogu nove upravno teritorialne razdelitve občin v Po
m urju , na ločenih sejali pa o razvoju šol v pristojnosti OLO. 
Zbor proizvajalcev pa je še posebej razpravljal o poslovanju  
gospodarskih organizacij v m inulem  letu.

Obrazložitev predloga o od
pravi nekaterih m anjših občin 
v Pom urju je  podal predsednik 
OLO, Rudi Čačinovič. Poudaril 
je  dejstvo, da je  splošni razvoj 
komunalnega sistema tudi v Po
m urju  že prerasel dosedanjo 
upravno teritorialno, razdelitev 
okraja. Med posameznimi obči
nami so bila že dalj časa opaz
na nesorazmerja, vzemimo kot 
primer samo koriščenje skla
dov. Imamo — je  dejal tovariš 
predsednik — razvitejše in 
m anj razvile občine, k je r je 
stanje razvitosti mogoče prika
zati v razm erju 1:4.

Govoreč o vlogi občin je  po
vedal, da je težišče te vloge 
predvsem v odpravljanju odno
sov, ki so še ostali kot posledi
ca razmer v preteklosti. Težišče 
dela v u re jan ju  našega km etij
stva pa se prenaša v kmetijske 
zadruge, k je r so predvsem po
trebni ustrezni kadri. Vsemu te
mu pa m ajhne občine z nekaj

tisoč prebivalci ne morejo biti 
kos. O tem so ponekod tudi vo
livci sami razpravljali in priha
jali do podobnih ugotovitev.

P r e d se d n ik  O L O  j e  n a d a l j e  s e 
znani l  navzoče  o d o s e d a n je m  p o tek u  
de la  g lede  o d p r a v e  n e k a t e r ih  obč in 
in nove u p r a v n o  t e r i to r ia ln e  r a z d e 
li tve  o k r a j a  M urska  Sobota .  O p r e d 
logih k o m is ij e ,  ki  j e  p r v a  prouč i la  
s t a n j e  in p r ip r a v i l a  tudi  do ločn e jš i  
p red log ,  so  r a z p r a v l j a l i  s p r e d s e d n i 
ki  vseh  d o s e d a n j i h  občin,  d a l j e  na 
sk u p n i  s e j i  O k r a j n e g a  od b o ra  SZDL 
in O k r a j n e g a  k o m i t e ja  ZKS — in 
k o nčno  so o tem r a z p r a v l j a l i  na  svo
j ih  s e j a h  tudi p r iz a d e ti  obč insk i 
l ju d s k i  odbo r i .

T a k o  so sk le n i l i  Obč . LO G ra d ,  
C a n k o v a  in Ma r tjanc i ,  d a se  p r i k l j u 
č ij o  ce lo tna  o b m o čja  teh  obč in k o b 
čini  M u rsk a  Sobo ta ,  r az e n  dveh  va
si v s le d n j i  — K u k e c  in Panovci  — 
k j e r  so se volivci  na zb o r  h vol ivcev  
iz rek li  za p r ik l j u č i t e v  k obč in i  P e 
trovc i.  Zn n a d a l j n j i  obs to j  m ale  o b 

č ine  so  se i z r ek li  ed in o  odb o rn ik i  
O b L O  Videm ob Ščavnici ,  k j e r  pa 
so na n e k a t e r ih  zb o r ih  vol ivcev  bila 
i z r ečen a  tudi  d r u g a čna  m n en ja .

Za n a d a l j n j i  obs to j  obč in e  so se 
iz rek li  volivci  na svo ji h  zb o r ih  v 
G ra b š in c ih ,  Moravc ih .  S t a r i  gori ,  
K ra l j e v c ih ,  Se liš č ih  in Iv an jc ih ,  t .  j. 
na  6 zb o r ih  vo l ivcev od s k u p n ih  12, 
volivci na  Rož ičkem  v rh u  so  na svo
j e m  zb o ru  100 odst .  g lasova l i  za  u k i 
n i te v  s e d a n j e  obč ine ,  v Bo lehneči ca h 
so  4 g lasova li  za u k in i t e v  občine,  
os tali  so se  g l a s o v a n ja  vzdrž a l i ,  v 
Ok o s l a v c ih  j ih  j e  g lasova lo  11 prot i  
uk in it v i ,  42 s e  j ih  j e  g l a s o v a n ja  
vzdrža lo ,  v S o v ju k u  n iso volivci  g la 
sovali  niti  za in ne p ro ti ,  na zboru  
vol ivcev  pri  Vid m u pa j e  bi lo  16 vo
l ivcev pro ti  uk in it v i ,  a 15 za u k in i 
tev  obč ine ,  m ed te m  ko se j e  25 vo
l ivcev  v zd rža lo  g l a s o v a n ja .  V te j  
vo li lni  enoti  so se volivc i  z n e o p re 
d e l j e n im  s ta l iš čem  iz r e k li ,  da  j im  
j e  vseeno, al i  o b č in a  o s ta n e  ali  ne,  
za p r im e r  m o re b i tn e  u k in i tv e  obč ine  
pa so  se  vsi navzoči od ločil i  za r a d 
g o nsko  obč ino . T a k o  j e  bi lo  tu d i  v 
S o v ja k u .  No zb o ru  voliv cev  v Buč
kovc ih  se  j e  pro ti  u k in it v i  i z rek lo  
10 volivcev,  za u k in i t e v  pa j e  g laso 
va lo  56 volivcev,  vsi navzoči pa so 
se  za p r i m e r  u k in i tv e  obč in e  odločil i  
za p r ik l j u č i t e v  k l j u to m e r s k i  obč ini .

skegu l ju d s k e g a  o dbora  Videm, k a r  
v s e k a k o r  z a v ra č a  b o jaz e n ,  da se vi
d e m s k o  o b m o č je  ne bo več go sp o 
d a r s k o  r azv i ja lo .

P r i  t e j  ak c i j i ,  j e  p o u d a r i l ,  j e  bilo 
opaz it i  odso tn os t  z a v es tn ih  pol i t ičn ih  
sil . Tud i  i z j a v e  o b č in sk ih  o d b o r n i 
kov na  zb o r ih  vo liv cev  so  b i le  vse 
k a j  d r u g eg a  ko t  i z j a v e  z a v es tn ih  p o 
li t ičn ih  de la vcev ,  k a r  bi ti  ko t o b 
činsk i  o d b o r n ik i  m ora l i  bit i .  Za tem 
j e  k r i t i z i r a l sam  način  r e š e v a n ja  t e 
ga v p r a š a n j a .  V o k r a j n e m  m er i lu  j e  
bi lo  s k le n j e n o ,  da n a j  bi  o teh  p r e d 
log ih r a z p r a v l j a l i  n a j p r e j  na z b o 
r ih  voliv cev in še le  na to  na  se ji  o b 
č in skega  l ju d s k e g a  o d boru .  Pr i  V id 
mu j e  b i lo  to o b ra tn o ,  s č im e r  se 
j e  z d ra v a  r a z p r a v a  onemogoči la  že 
v n a p re j  z u k r ep i .

K r a z p r a v i  se  j e  p r ig la s i l  tudi  
o d b o r n ik  A l e k s a n d e r  P i r h e r  in 
pr i  t em  om eni l  n e k a t e r a  z a p a ž a nja 
z z b oro v  voliv cev  v v id em sk i  obč i 
ni .  Dobil  sem vtis — j e  d e j a l  — da 
j e  bi lo  pr i  ak c i j i ,  ki  j o  j e  vodil  O b 
činsk i  l ju d s k i  o d b o r  Videm, p r e c e j  
z a v a j a n j a .  P r e d se d n ik  obč in e  ni  h o 
tel  so de lo va t i  na noben i  r a z p r a v i  p o 
li t ičn ih  fo ru m ov ,  nit i  ni  pos lu ša l  a r 
gu m en to v ,  k i  g o v o r i j o  za u k in i t e v  
o b č in e  Videm. Za to  ni č u d n o  — je  
na d a l j e v a l  — da  j e  zavze l o u k i n i t 
vi ob č in e  tak o  sta l iš če  tudi l ju d s k i  
odb o r .

O b  k o ncu  j e  tov. P i r h e r  p r i m e r 
j a l o sebn i  do h o d ek  na p reb iv a lc a  v 
v idem sk i  in rad g o n s k i  obč in i ,  ki  j e  
o b č u tn o  u g o d n e jš i  v r ad g o n s k i .  To 
k a ž e ,  j e  d e j a l ,  da  m n e n j e  o p o s la b 
š a n ju  g o s p o d a rs k e g a  s t a n j a  v v id em 
sk em  okoliš u  n im a n o b e n e  r e a ln e  
podlage .

Razprava na seji OLO:

POTREBEN IN KORISTEN UKREP
P o  uvodni o b raz lo ž it v i  so s e  p r i 

g las il i  k r az p r a v i  š te v i ln i  odbo rn ik i .  
P rv i  j e  sp re g o v o r il  o d b o r n ik  OLO,  
p r e d s e d n ik O b L O  Ma r tjan c i ,  Jož e  
K u h a r .

P oveda l  j e ,  da  volivci si ce r  niso 
n e n a k lo n j e n i  s e d a nji  m a r i j a n s k i  o b 
čini ,  da p a  v e n d a r l e  r a z u m e jo  po 
t r e b o  po  t akem  u k rep u ,  ki  ga n a r e 
k u j e  n a d a l j n j i  r az v o j .  P o u d a r i l  je,  
d a  ima P o m u r j e  v resn ic i  s am o  4 
v eč ja  n a ra v n a  gosp o d a r s k a s re d i šča ,  
k u r  bi  g o vor il o  v p r id  tudi samo š ti 
r im  večj im ob č in am .  Po vedal  j e  n a 
d a l j e ,  da so se v o b č in sk em  l j u d 
s k e m  o d boru ,  r a z p r a v l j a jo č  o tem 
pred logu ,  i z rek li  za sp o j i t e v  z ob č i 
no M urs ka  Sobo ta ,  razen  vasi  K u 
kec  in P a novci,  ki  se že li t a  spo ji t i  
s  so s ed n jo  ob č in o  P e t ro vc i  na G o 
r ič k e m .  Om enil  j e  tudi,  da  bi  se 
m o rd a  nuj  us tanov i l  še  k j e  na g o r 
n j em  p o d ro č ju  d o s e d an je  m a r t j a n -  
s k e  obč ine  kak  nov k r a j e v n i  u rad ,  
v e n d a r  j e  bi lo  v n a d a l j n j i  r az p ra v i  
u t e m e l j e n o ,  d a  bo  za  to obm očje  
d o v o l j  u s t r e z n o  m očan k r a j e v n i  u rad  
v M ar t ju n c ih ,  k a m o r  so  že s e d a j  vo
livci  hodi l i  iz g o r ič kega  p r e d e l a  o b 
čine.

P o d o b n o  j e  po vedal  tud i  o d b o r 
n ik  O L O  in p r e d s e d n i k  O b L O  G r a d ,  
tov.  Alo jz  F l e g a r .  D e j a l  j e ,  da 
so  v O b L O  že d a l j  ča sa  tudi  sami  
u g o tav l j a l i ,  da obč in a  v s e d an je m  
s es tav u  ne m o re  n a p r e j  in da so se 
z a te g a d e l j  i z r ek li  za p r ik l j u č i t e v  k 
obč in i  M urs ka  S obo ta  in to ce lo tno  
o b m o č je  d o s e d a n j e  ob č in e  G r a d .  P o 
u d a r i l  pa j e ,  da b o  n u jn o  p o t re b n o  
za g r a š k o  o b m o čje  o s k rb e t i  b o l jš e  
p r o m e tn e  zveze  z nov im ob č in sk im  
s re d iščem .

O d b o r n ik  iz O b L O  C a n k o v a  
j e  e n a k o  p o veda l,  da  so tudi  t a m 
k a j  volivci  in l ju d s k i  o d b o r  u g o tav 
l j a l i ,  da  s e d a n j a  obč in a  n im a e k o 
no m sk ih  p o go jev  za n a d a l j n j i  ob 
s to j ,  z a to  so se  iz rek li  za sp o j i t e v  
z obč in o  M u rsk a  Sobo ta .  G le d e  m o 
r e b i tn e  s p o j i tv e  z G ra d o m  in P e 
trovci  v en o tn o  več jo  ob č ino na G o 
r i č k e m  pa volivci  n i k j e r  niso  so
g laša l i .  Tud i  tu pa bo — j e  p o u dari l  
o d b o r n ik  — t re b a  p red v s e m  za g o r 
n j i ,  ro g a ševski  p red e l ,  d e la t i  za n a 
d a l j n j e  z b o l j š a n j e  p r o m e tn ih  zvez.

V za g o v o rn iš tvo d o s e d a n j e  obč ine  
in pro ti  p r ed lo g u  g lede  nove  u p r a v 
no t e r i to r i a l n i raz d e l i t v e  obč in,  j e  
sp re g o v o r il  o d b o rn ik  O L O  in p r e d 
se d n ik  O b L O  Videm ob Ščavnici ,  
tov .  Vlad im ir  K r e f t .  Pov edni  j e, 
d a  s o o d b o rn ik i  O b L O  Vide m na

sv o je m  z a se d a n ju  g lasova li  pro ti  o d 
p rav i  obč ine .  To  pa ,  da  p red v sem  
z a ra d i  b o jazn i ,  da se v id em s k o  o b 
m očje  v n a p r e j  ne  bo t a k o  uspešn o  
r az v i ja lo  ko t  dos le j .  P o u d a r j a l  j e ,  
da  bi obč ina  imela  p o go je  za n a 

d a l j n j i  obs to j  in da  j e  o d p r av a  vi
d e m s k e  obč in e  p r e u r u n j e n a , k e r  da 
ima, po  n j eg o v e m  m n en ju ,  za  n a 
d a l j n j i  r az v o j  e n a k e  a li  ce lo  bo l jš e  
p o go je  k o t  obč in i  P e t ro vc i  in Be l
t inci.

V počastitev Dneva republike
bo v petek, dne 28. novem bra 1958 z začet
kom ob 20. u ri v dvorani kina »Park« v 

M urski Soboti

SVEČANA AKADEMIJA

Spored izvaja jo : m ešani zbor, o rkester in 
solisti D PD  Svoboda M urska Sobota.

Bistvo komun le v sodelovanju vseh 
državljanov

R e p u b l i šk i  p o s la nec  za v idem sk i  
okol iš in p o d p r e d s e d n ik  O L O  Jo š k o  
S l a v i č  j e  v sv o je m  d o n e s k u  k 
r az p r a v i  d e ja l ,  da  p re t e ž n i  de l  vi
d e m s k e g a  o b m o čja  že od n e k d a j  g r a 
v i t i ra  k R adgon i  in m an j š i  de l  k 
L ju to m e ru .  T o  j e  de la lo  t ežav e  tudi  
že p r e d  n e k a j  let i , k o  smo vol ivce 
t ež k o  p r ep r i ča l i  o u s ta n o v i tv i  s e d a 
n j e  v id em s k e  obč ine .  Menim — j e  
d e ja l  tov .  S lav ič  — da se  j e  ob

r a z p r a v a h  o  u k in i tv i  v id em s k e  o b 
č in e  p r ik a z o v a lo  l ju d e m  vlogo k o 
m u n e  p r ev e č  e n o s t r a n sk o ,  češ,  s e 
d a j ,  k o  ne  bo m o  imeli  več  l as tn e  o b 
čine ,  ne  bo m o  r azp o lag a l i  z n o b e n i 
mi s red s tv i .  Resn ica  pa  j e  ta,  da 
b odo  na p r im e r  v id em sk i  volivci  po 
r eo r g a n iz a c i j i  soodloča li  o deli tv i  
60 m il i j onov  d i n a r j e v  obč in sk ih  s k la 
dov r a d g o n s k e  obč ine ,  n a m e s to  se 
d a n j i h  6 m il i j onov  v o k v i ru  obč in-

PETNAJST LET
REPUBLIKE

(Nadaljevanje s 1. strani)

odločal o njih, kot odloča že de
lovni človek in njegovi kolekti
vi v industriji. Podredil si bo 
stroj, tehniko, za svoj m aterial
ni in duhovni dvig, pa tudi za 
hitrejši napredek vse skupnosti.

Današnji 29. nov. praznuje 
Pomurje v znaku poživljene 
delavnosti na vseh področjih 
dela. Prav v zadnjem času smo 
pred izgradnjo novih industrij
skih objektov in pred poveča
njem obstoječih (tovarna meta
nola in formaldehida, poveča
nje slatinskega obrata, klet in 
predelava pri Kapeli, povečanje 
šampanjske proizvodnje v Rad
goni, rekonstrukcija Tovarne 
mesnih izdelkov, proizvodnja 
sadnih sokov, nova turniška to
varna čevljev, rekonstrukcija 
ljutomerske tovarne usnja itd.). 
S sicer skromnimi negospodar
skimi investicijami smo dosegli 
uspehe v prosveti in zdravstvu 
ali pa so nekateri objekti tik 
pred izgradnjo (vajeniško in 
strokovno kmetijsko šolstvo, go
spodinjska šola, učiteljišče, di
jaški dom in vajeniški dom, 
okrožno sodišče, vrsta ambulant 
in temeljni prispevek za na- 
daljno izgraditev bolnice, na
predek v stanovanjski izgrad
nji, osemenjevalni center, le
talski center, izobraževalni cen
ter itd.). Vse to so bili rezul
tati vztrajnih naporov posamez
nikov in skupnosti, bili so do
kaz iniciative in ustvarjalnosti v 
svobodnem duhu 29. novembra, 
v naših prilikah in pri naših 
gmotnih možnostih. Konkretno, 
včasih drobno delo, ki nas vodi 
in dviga k velikemu, skupnemu 
cilju.

Današnji 29. november pa 
doživlja tudi Pomurje v zname

nju naporov in prizadevanj za 
hitrejši dvig kmečkega človeka. 
Sedanja orientacija investicijske 
dejavnosti, ki naj s pomočjo 
sredstev skupnosti dvigne hek
tarske donose, razvije živinore
jo in da deli napredno tehniko 
zaostalemu vaškemu gospodar
stvu, je za naše področje izred
nega pomena. Že dosedanji 
uspehi dokazujejo pravilnost 
poti. Samo s predvidenimi po
sevki italijanskih pšenic in hi
bridne koruze bomo lahko v ne
kaj letih dvignili vrednost kme
tijske proizvodnje v Pomurju 
za približno milijardo dinarjev. 
Potrebni pa bodo organizirani, 
načrtni ter nenehni napori vse 
naše skupnosti. Samo tako bo
mo lahko izboljšali življenje 
najširšim množicam naših de
lovnih ljudi, ustvarili in razvili 
lastne rezerve za nadaljnji ma
terialni in duhovni razvoj Po
murja. Tako bomo izpremenili 
tudi odnos človeka na vasi do 
materialnih in duhovnih dobrin, 
vključili ga bomo dejavno in 
iniciativno v splošno borbo za 
napredek pri nas in v državi. 
Samo tako bo vzpostavljeno 
pravilno sodelovanje med me
stom in vas jo, se bo lahko res
nično izboljšal življenjski stan
dard vseh naših delovnih ljudi. 
Združeni v duhu in tradicijah 
29. novembra pri vsakdanjih 
naporih in delu za izvršitev po
stavljenih nalog, bomo že pri
hodnji 29. november lahko praz
novali v znamenju pomembnih 
uspehov na preobrazbi naše va
si in našega kmetijskega gospo
darstva. Ti uspehi pa bodo tudi 
naš najpomembnejši prispevek 
k praznovanju rojstva naše so
cialistične republike.

Vse teži k temu, da je treba stopiti naprej
Za b e sed o  j e  z apro s i l  tu d i  t a j n i k  

O L O  Ludv ik  R a p o š a ,  ki  j e  p r i 
pom nil ,  d a u p r a v n i  o rg an i  ob č in sk ih  
l j u d s k ih  o d borov ,  p o se b n o  še  v n a 
v ed en ih  š t i r ih  o b č in ah ,  n iso bil i  v e d 
no v s t a n j u  izv a j a t i  s vo je  na lo ge  ta 
ko, da bi  bi lo  n j ih o v o  d e lo v a n je  
povsem u s p e šn o  v sk lo p u  s a m o 
u p r a v n e g a  m eh a n iz m a  k o m u n e .  Č e 
s to  so b i le  p r i  n a m e š č a n ju  p o t r e b n e 
ga s t r o k o v n e g a  k a d r a  v m a n j š ih  o b 
č in a h  tudi  o b j e k t i v n e  t ežav e :  ne  s a 
mo. da  j e  m a n j k a lo  p r e c e j  s t r o 
k o v n o  spo so b n ih  u s lu ž b e n c e v  v u p r a 
vi,  m arv e č  ta k e g a  s t r o k o v n e g a  k a 
d r a  tudi  n i so  m ogle  v e d n o  dobi ti  
( p o m a n j k a n j e  s t a n o v a n j ,  o d m a k n j e 
nost  od v e č j ih  k u l tu r n ih  in g o sp o 
d a r s k i h  s re d i šč ,  p lače  i td .) .  C e s to  so 
m ora l i  n e k a te r i  obč in sk i  u s lu žbenc i  
o p r a v l j a t i  tu d i  po  pe t f u n k c i j  in se 
t o r e j  n iso  mogli  s p e c i a l i z i r a t i  na 
do ločenem  d e lo v n e m  po d ro č ju .

P o s lan e c  r e p u b l i šk e g a  zb o ra  p r o 
izv a j a lc e v  Š te fan  A n t a 1 i č j e  za 
tem om en il  p o m a n j k a n j e  po sa m e z n ih  
u p r a v n ih  služb  pr i  m a n j š ih  obč in ah .  
T a k o  j e  d e j a l ,  da zlas ti  m a n j š e  o b 
č ine ,  m ed  temi tu d i  v id em s k a ,  že  
d o s le j  niso m ogle  o rg an iz i r a t i  vseh 
s lužb , k i  j ih  m o ra  imet i  k o m u n a ,  da 
l a h k o  u r e s n i č u j e  vse s v o je  p rav ic e  
in do lžnos t i  ( n e k a t e re  i n š p e k c i j s k e  
službe ,  ko t  n.  p r .  v e t e r in a r s k a ,  g r a d 
bena ,  z d ra v s tv en a ,  f in a n č n a ,  t r g o v in 
s k a , za de lo v n e  odno se),  m a n j š e  o b 

č ine  tudi ni so  o r g a n i z i r a l e  g o z d a rs k e  
s lu žb e  in s lu žb e  so c ia ln eg a  z a v a r o 
v an ju ,  pa tudi  s a m o s to jn ih  k m e t i j 
s k ih  p r o i z v a j a l n ih  zvez  ni so  imele .  
Vse t ak e  s lu žb e  im a jo  te o b č in e  s e 
d a j  p r i  so s ed n j ih  v r s tn i ca h  ali  pa 
d e ln o  p r i  OLO,  k a m o r  l j u d j e  z a h a 
j a j o  tud i  po  d r u g ih  v a ž n ih  o p r a v k i h  
(sodi šče,  k a t a s t e r  i td.) .

V r a z p r a v o  so  z e n a k im i  m n en j i  
po seg li  še  o d b o r n ik i  T o n e  T r u 
d e n ,  V ik to r  P i n t a r i č ,  K are l  
L u t a r  in d rug i.

Po končani razpravi so od
borniki sklenili, naj OLO pošlje 
Ljudski skupščini LRS predlog, 
da se dosedanji občini G rad in

Cankova v celoti spojita s so
boško občino, prav tako občina 
Martjanci, razen krajev Kukec 
in Panovci, ki se priključita k 
občini Petrovci-Šalovei. Videm
ska občina pa na j bi se po tem 
predlogu priključila občini Rad
gona, razen k rajev  Berkovci, 
Bolehnečice, Bučkovci. Drakov
ci in Moravci, ki naj bi spadali 
k ljutom erski občini.

Okrajni ljudski odbor bo po
sredoval ta predlog z vso po
trebno dokumentacijo Ljudski 
skupščini LRS. ki bo dokončno 
odločila o  ukinitvi omenjenih 
občin.

30. n o v e m b ra : o tvoritev  relejne  
ra d ijsk e  p o s ta je  v M . Soboti

V o k v i ru  p r a z n o v a n j a  D n e v a  r e 
p u b l ik e  — 30. n o v e m b r a  t. l. — bo 
s v e č a n a  o tv o r i t e v  soboške  r e l e j n e  
r a d i j s k e  p o s ta j e ,  ki  že  n e k a j  ča sa  
d e lu j e  e k s p e r i m e n t a l n o .  Č e p r a v  j e  
i z g r a d n ja  s tu d ia  še  v t e k u ,  so  p r i 
p r a v e  za p r v o  lo k a l n o  o d d a jo  in 
o tv o r i t e v  že  z a k l j u č e n e .  Kot  smo 
zvede l i ,  bo  v n e d e l j o  30. n o v e m b r a  
o b  10. ur i  og led  o d d a j n i k a  in p r o 
s to ro v  r e l e jn e  r a d i j s k e  p o s ta j e ,  ob 
11. ur i  pa  se  bo v p r o s to r n i  d v o ran i  
so b o šk eg a  k in a  zače la  p r v a  o d d a ja .  
Po  govoru  p r e d s t a v n ik a  R a d io - t e l e - 
v i z i j e  L j u b l j a n a  bo  s p re g o v o r i l  tudi

p r e d s t a v n ik  o k r a j n e g a  poli t ičnega 
fo ru m a ,  n a k a r  b o  sledi l  koncertni  
p r o g ra m .  S p e v s k im i  točkami bodo 
na s to p i l i  zb o r i  iz M u rs k e  Sobote,  
B o g o j in e  in  L e n d a v e ,  sodeloval pa 
bo  tu d i  sobošk i  go da ln i  o rk es te r .  V 
m a d ž a r s k e m  j e z i k u  bo  govoril  tudi 
p r e d s t a v n ik  O bč .  o dbora  SZDL iz 
L e n d a v e .  Po  t e j  slovesni  oddaji ,  ki 
j o  b o d o  r a d i j s k i  na ro č n ik i  širom Po
m u r j a  l a h k o  pos luša li  na valu 202 m, 
bo o k r a j n i  o d b o r  p r i r e d i l  za goste in 
so d e la v c e  s k u p n o  kos ilo.

N a s l e d n j i  t o r e k  bo  soboška  rele j
na r a d i j s k a  p o s ta j a  že red n o  odd aja 
la p r o g ra m  v s lo v e n sk e m  in madžar
s k e m  j e z i k u ,  s ic e r  bo pa vsak 
d a n  z j u t r a j  in po p o ld n e  posredovala 
p r o g ra m  m a t i č n e  p o s ta j e  v Ljub lj a 
ni.

Šole- likvidator sezonstva
Na zadnji seji OLO so raz p ra v lja li odborniki med 

drugim  tud i o predlogu glede u s ta n av ljan ja  strokov
nih šol v Pom urju .

Po lem predlogu naj bi usta
novili do leta 1963 poleg že ob
stoječih strokovnih šol še na
slednje šole za k v a lifcirane de
lavce: Dosedanje vajenske šo
le raznih strok bi se postopoma 
reorganizirale v periodične va
jenske šole lesne stroke, kovin
ske stroke in tekstilne stroke. 
Te šole naj b i bile po možno

sti v Murski Soboti, Lendavi, 
Radgoni in v Ljutomeru.

Prav tako naj bi bila ustanov
ljena šola za poklice v gostin
stvu. Ta šola naj bi bila v Ra
dencih. Potem živinorejsko — 
sadjarska šola v G. Petrovcih 
in vajenska šola gradbene stro
ke v Murski Soboti.

Za visokokvalificirane delav
ce naj b i organizirali v Murski 
Soboti šolo za delovodje v grad
beništvu.

Poleg tega predvideva pro
gram o  razvoju šol še šolo za 
bolničarje, srednjo kmetijsko 
šolo v Rakičanu in dvoletno 
administrativno šolo v Murski 
Soboti, kot eden izmed najvaž
nejših pa bi bil zavod za izobra
ževanje odraslih.

V razpravi so odborniki me
nili, da bi bilo bolj primerno 
izkoristiti kapaciteto kmetijske 
šole Podgradje, kot pa usta
navljati novo šolo v Petrovcih.
Tudi glede administrativne šole 
so bili mnenja, da ni toliko ko
ristna kot na primer zavod za 
izobraževanje odraslih. Ta bi z 
nazornim poukom s pomočjo 
filma bil velik prispevek k 
splošni izobrazbi prebivalstva.

Na splošno so bili odborniki 
ki m nenja, da bo z uvajanjem  Sobota.

šol mogoče odpravljati tudi se
zonstvo, saj se bodo lahko za
poslili naši ljudje, ki bodo ime
li ustrezno strokovno kvalifika
cijo, mnogo lažje kot nekvalifi
cirani delavci.

Glede prioritete pri ustanav
ljan ju  posameznih šol so bili 
odborniki mnenja, naj bi o lem 
odločil okrajni svet za šolstvo.

Prostor pred cankovsko šolo — oboje vidimo na objavljeni sli
ki — so si uredili domači prebivalci sami. Tudi to nam je do
kaz znane resnice, da lahko volivci z lastnimi silami marsikaj 
uredijo, o čemer bi sicer dolgovezno razpravljali na svojih 

zborih in drugje.

Tekmovanje strelcev
v počast i te v  29. n o v e m b ra

Na po b u d o  O b č in s k eg a  s t r e l s k e g a  
o d b o ra  M urs ka  Sobo ta  j e  b i lo  v n e 
d e l jo  v M ursk i  Sobot i  m e d o b č in s k o  
t e k m o v a n je  v s t r e l j a n j u  z  z ra č n o  
pu šk o  za p reh o d n i  p o k a l  O b č i n s k e 
ga o d b o ra  SZDL. T e k m o v a n j a  se  j e  
u de le ž i lo  pe t  ek ip ,  ki  so se r a z v r s t i 
le t ako :  z m aga  j e  p r ip a d l a  e k ip i  S o 
bote,  n a to  L j u to m e r ,  Radgona .  Be l
t inc i  in L ju to m e r .

Med p o s a m e z n ik i  j e  bil n a jb o l j š i  
s t r e le c  M edven  iz Sobote,  d rug i  Be
lec iz L j u to m e ra  in t r e t j i  S ebek  iz 
Radgon e .

T e k m o v a n j e  j e  bi lo  i zv ed en o  v 
počast i te v  D n e v a  r e p u b l ik e  in bo o d 
s le j  v sa k o  le to  ob 29. n o v e m b ru .  
Zm agov al ec  — ek ip a  S obote  — je  
p r e j e l  v d a r  l e p  p o k a l,  k i  ga j e  v 
imenu O bč .  o d b o ra  SZDL izroč il  
p r e d s e d n ik  obč.  o d b o ra  Jo ž e  Vild.  
Z a k l ju č n e  svečanos ti  s ta  se u d e le ž i la  
tudi  Tom o R a d u h a ,  p r e d s .  O k r a j n e  
s t r e l s k e  zveze  in F r a n j o  S o n a ja ,  org.  
s e k r e t a r  Obč . k o m i t e j a  ZKS M o rsk a

D e ž u rn i  z d ra v n i k  v sp lo šn i  a m b u 
lan ti :
d n e  29. XI. 1958 dr .  L a n ščak  Ni 
k o l a j ,  L e n d a v s k a  ul .  7;
d n e  30. XI. 1958 d r  G r e g o r c  —
K a s te l ic  Ani ca ,  S te fan  Ko v ačev a  2 
d n e  1. XII.  1958 d r ,  G r e g o r c  —
Kaste l ic  Anica ,  S t e fa n  K ovačeva  2; 

Nočn i  d e ž u rn i  z d ra v n i k  na d o m u  od 
2. XII.  1958 d o  7. XII.  1958 d r .  
B o rovšak  Miloš,  K o lo d v o r sk a  ul.  
(blok).

P R O G R A M  RADIA M. SOBOTA

T o re k ,  2. d e c .  od 17. do  17.10 — Lo
k a ln a  po roč i la  in o b jav e ;  od 17.10 
d o  17.20 — Vesti  v madžarskem je 
ziku .

Č e t r t e k ,  4. dec.  od 17. do 17.15 — 
O d d a j a  v m a d ž a r sk e m  jeziku.

N e d e l ja .  7. dec.  — od 12. do 12.15 — 
P ogovor  z volivci ;  od 12.15 do 
12.40 O d d a j a  v  m adža rsk em  jezi
ku .

»AVTOBUSNI PROMET« MARIBOR, obvešča 
preb ivalstvo  P rek m u rja , da bo od 2. decembra 
1958 pričel redno obratovati avtobus na novi 

avtobusni progi

Murska Sobota—Lendava— 
Čakovec—Varaždin—Zagreb

po naslednjem  voznem redu:

6.00 odh. M urska Sobota prih . 18.00
7.05 L endava 17.00
7.20 M ursko Središče 16.45
7.45 Č akovec 16.20
8.05 V araždin 16.00
9.40 prih . Z a g r e b  odh. 14.15

Avtobus vozi samo ob delavnikih!
»Avtobusni promet« 

M a r i b o r
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NAPOR IN VZTRAJNOST
POSLANCA IN VOLIVCA

IVAN HORVAT, poslanec republiškega zbora

Kmetijska proizvodnja se povečuje: plan bo presežen!
Vaše mišljenje o načrtih občine, ki so predvideni s petlet

nim perspektivnim planom?
Pe t le tn i  p e r s p e k t iv n i  p l an  O b č i n s k e g a  l ju d s k e g a  o dbora  Bel t inci  j e  

se s tavn i  de l  o k r a j n e g a  p e r s p e k t iv n e g a  p lana .  P o v r š n em u  opazov al cu  se 
zd ijo  na loge  p r e c e j  t ežke ,  toda p r a k s a  p r e t e k l i h  le t  n a z o rn o  kaže ,  da 
se p l an s k e  na loge  iz l eta  v leto i z p o l n j u j e jo .

V beltinski občini je  km etij
stvo najvažnejša gospodarska 
panoga, saj daje 87 odst. letne

ga bruto proizvoda. To pomeni, 
da morajo biti kmetijske za
druge na prvem mestu v borbi 
za izpolnitev planskih nalog, če 
hočemo do konca 1961. leta do
seči v planu predvideno pove
čanje v proizvodnji za 76 odst. 
in narodnega dohodka za 77 od
stotkov. V letu 1957 je  nedvom
no bil dosežen odgovarjajoči 
procent kmetijske proizvodnje, 
6aj so bili samo odkupi v pri
meru z letom 1956 za 8 8  milijo
nov din večji! V letošnji izred
no dobri letini bomo prav tako 
dosegli vsaj takšne, če ne še 
večje povečanje v odnosu na 
1957. leto, pričakujem o pa, da 
bodo naslednja tri planska leta 
še bolj uspešna. To pričakova
nje temelji na  vse večjem raz
mahu širšega sodelovanja km e
tijskih zadrug z zadružniki.

Letošnja jesenska setev belili 
žit, posebno pa še italijanskih 
sort je zelo dobro opravljena. 
Traktorskega oranja je  bilo ve
liko več kot prejšnja leta, tudi 
hibridna koruza, ki so jo letos 
prvič sejali kooperanti, se je 
dobro obnesla, zato lahko pri
čakujemo, da bo naslednje leto 
plan setve hibridne koruze v

celoti dosežen. Na osnovi dose
danjih dosežkov kaže računica, 
da bo ob srednje dobri letini že 
1960. leta pridelek koruze za 
407,190.000 din večji, kot je  bil 
leta 1956. Veliko lahko priča
kujemo od povečanja krmske 
baze, zlasti travništva, in iz te
ga izvirajoče živinoreje. Tudi 
tu se bo dalo doseči vsaj za 100 
milijonov din povečanja proiz
vodnje. In končno bo devet

obrtnih obratov doseglo določen 
razvoj.

Vsi ti pokazatelji nazorno ka
žejo, da bo do 1961. leta plan 
ne samo dosežen temveč ver
jetno tudi presežen. Vzporedno 
s tem pa se bo razvijalo tudi 
šolstvo, zdravstvo in ostalo, kar 
potrebuje razvoj občine in je 
našlo svoje mesto tudi v per
spektivnem planu razvoja ob
čine.

V Ljudski skupščini med zasedanjem 

FRANJO LUBEJ, član zveznega zbora proizvajalcev za kmetijsko skupino proizvajalcev.

Bistveno je, da se smisel za napredek širi!
Kot poslanec zveznega zbora 

proizvajalcev menite o razvo
ju km etijstva  v svojem  votiv
nem okraju?

Menim, da smo na dobri po
ti, da so težave: konzervativ
nost določenega kroga proiz
vajalcev, pom anjkanje  kadra, 
slaba tehnična o p rem ljenost..

Osnova napredka: zadruge se 
ukvarja jo  s proizvodnjo in od
kupom km etijskih pridelkov 
in ne več z nekmetijsko dejav
nostjo, a prom et je k ljub  temu 
enak kot prej.

In  razvoj z  ozirom na načrte 
v km etijstvu?

Temelji na visokih postav
kah petletnega plana. Naloge 
povečuje še neenakomeren raz
voj nekaterih km etijskih pod
ročij in dejstvo, da proizvod
no sodelovanje med kmetom 
in zadrugo še nima tradicije. 
Temu nasproti pa povečuje 
zanim anje izvolitev novih or
ganov uprav ljan ja  zadrug — 
zadružnih svetov, ki zagotav
ljajo obojestransko odgovor
nost in dolžnost do zadruge.

Kaj Vas posebej navdaja z 
zadovoljstvom  in kaj se Vam  
zdi še poleg tega bistveno?

V glavnem to, da se smisel 
za napredek širi. Bistveno pa 
je to. da sedanji razvoj zahte
va napor in vztrajnost poslan
ca in volivca in vseh politič
nih in drugih činiteljev med 
njima!

JOŠKO SLAVIC, poslanec republiškega zbora

OPREDELITI V L O G O  V INVESTIRANJU
Kaj menite o investicijah, 

zlasti gospodarskih, v Pomurju?

Mislim, da je  potrebno, da 
pred sestavljanjem  investicijskih 
planov podrobno proučimo po
trebe in možnosti investiranja, 
da se ne bo dogajalo, da bi po 
trije zahtevali sredstva za iste 
investicije. Investicije niso po
vsod enako potrebne in tudi ne 
enako upravičene. Zato je  po
trebno jasneje opredeliti vlogo 
okrajnega ljudskega odbora v 
investiranju. Jasno je, da bo 
okraj udeležen v tistih investi
cijah, ki so pomembne za širše 
področje, kot je  to z živilsko 
predelovalno industrijo, za kate
ro se je  okraj že obvezal, da bo 
sodeloval. V m anjših investici
jah  bo torej najpomembnejši 
činitelj občina. Nekatere kapa
citete, pri katerih je  okraj so
deloval s svojimi sredstvi, že de
lujejo.

Občine naj bi bile bolj po
zorne na nekatere možnosti, ki 
niso samo v industriji, temveč 
v raznih obrtih, ki tem eljijo na 
domačih surovinah. Vzgled naj 
bo Kmetijsko gospodarstvo 
Lendava, ki dobiva devize iz 
vrbovega protja in odpravlja 
sezono v km etijskem  delu. V 
kmetijstvu je  razveseljivo tud i 
to, da je letos že dobavljenih 
40 traktorjev, še toliko pa jih 
je  naročenih.

Pri negospodarskih investici
jah  so nekatere škodljive ten
dence, na  katere sem opozoril v 
zadnjem in terv ju ju . V priori
teti ostanejo šole in stanovanja. 
Zgled Bakovec, k i so podvojili 
sredstva, dobljena od občine, bo 
verjetno našel več posnemalcev.

Kaj svetujete volivcem?
Volivcem svetujem, naj po

m agajo pri naporih, da dvigne
mo pokrajino predvsem v pa
nogi, ki zajem a največ mojih 
volivcev, torej v kmetijstvu. 
Volivcem želim obilo uspeha in 
jim  čestitam k prazniku Repub
like.

MARIJA VILD, poslanec republiškega zbora proizvajalcev

Več pristojnosti tudi nad finančnim poslovanjem
Opažamo, da ste zavzeti za 

skrbi državljana. Kaj menite, o 
potrošniških svetih? Vaša po
buda za njihovo boljšo organi
zacijo in večji vpliv?

Menim, da  so nujno potrebni 
družbeni organi kontrole, ki bi 
ob boljši sestavi in pravilni ori
entaciji. ter večji podpori politič
nih in oblastvenih forumov 
lahko odpravili marsikatero po
ma n jk ljivosti v prid potrošnikov.

Da bi pridobili večji vpliv, je 
v prvi vrsti stvar samih potroš
niških svetov. Z večjo prizadev
nostjo in s pravilnimi in ko
ristnimi nasveti podjetjem , bi 
njihov vpliv vsekakor pridobil. 
Če bo tako, kot je bilo pri m ar
sikaterih svetih dosedaj, da so 
se sestali na iniciativo podjetja 
ali pa se sploh niso sestali, ne 
moremo govoriti o kakršnem  
koli pozitivnem vplivu.

Prvič je  nujno, da dobijo po
trošniški sveti večje pristojno
sti tudi nad finančnim poslova
njem  podjetij — da se jim omo
goči soodločanje pri delitvi do
hodka, s katerim  m arsikje v 
podjetjih neodgovorno gospoda
rijo.

Drugič, da bi postali potroš
niški sveti nekak posrednik po
treb med potrošniki in proizva
jalci. Proizvajalci naj bi te po
trebe proučili in jih upoštevali. 
Proizvodnja naj bi se prilagaja
la potrebam in ne nasprotno.

In zdravje državljanov: kako 
je s planirano gradnjo bolnice?

V našem okraju  je  bilo za 
zdravje državljanov storjenega 
že mnogo, vendar se sedaj ob 
uvedbi zdravstvenega zavaro
vanja kmečkega prebivalstva 
nalaga občinam še večja skrb 
za razširitev zdravstvenih za
vodov. O vseh problemih v 
zdravstvu je razpravljal OLO 
na nedavni seji, o čemer ste že 
poročali.

Glede gradnje bolnice: Pro
blem je nujen, a  ga sami ne bo
mo mogli rešiti, lahko pa mno
go pripomoremo.

Ob tej priložnosti čestitam vo
livcem — proizvajalcem k praz
niku republike.

RUDI ČAČINOVIČ, poslanec republiškega zbora

Potrebujemo predvsem na
prednih kvalificiranih kadrov

Ali si veliko obetate od se
danjih članov Kluba prekmur
skih akademikov in Prleškega 
študentskega kluba v razvoju 
Pomurja?

Mnenja sem, da s: ne samo 
moremo, temveč tudi moramo 
mnogo obetali od mladih gene
racij, posebno pa še od takih 
predstavnikov mladine, ki jim 
je  današnja družba dala mož
nost, da se strokovno dvignejo 
in pri tem istočasno seznanijo 
z napredno znanostjo. Naša po
krajina potrebuje predvsem na 
prednih, kvalificiranih kadrov, 
ki bi ljudstvu pomagali pri n je
govih naporih za izboljšanje 
življenjske ravni. In od koga 
naj pr.čakujem o v prvi vrsti 
razumevanja in sodelovanja pri 
nadaljnji socialistični izgradnji 
Pomurja, če to ne bi pričako
vali od visokošolcev, ki so čla
ni obeh naprednih klubov? To 
so vendar mladinci, ki so se ro
dili v tej pokrajini, poznajo 
ljudi in n jihove potrebe, zate
gadelj sem prepričan, da se bo
do klicu Pom urja tudi odzvali. 
Porok nam je še posebno nji
hovo delo v zadnjem času. 
Prepričan pa sem tudi, da bodo 
ti mladi ljud je  prav tako ko

ristno in z vnemo pomagali p ri 
izgradnji tudi drugod — prav 
tako, kot delajo z vnemo in sr
cem pri nas tudi ljudje iz dru 
gih krajev, ki se zavedajo svo
jih dolžnosti in ki jim golo za
služkarstvo n; edini cilj.

Ali so razgovori o Nafti že 
privedli do koristnih sklepov za 
Pomurje?

Zadnje čase je  bilo precej 
razgovorov v Lendavi, L jublja
ni in Beogradu. Rezultat ni sa
mo poživitev akcije za izgradi
tev tovarne metanola in for
maldehida v Lendavi, temveč- 
sem mnenja, da smo tik pred 
definitivno odločitvijo o izgrad
nji. Dinarska sredstva ima pod
je tje  na razpolago, devizna 
sredstva so dosegljiva, saj raz
polaga podjetje tudi že s po
trebnimi konkretnimi ponudba
mi, ne obstoja pa noben pred
log, k i bi tolikanj jamčil renta
bilnost in gospodarsko smotr
nost, kot je  to lendavski pred
log. Ker znaša investicija 800 
milijonov dinarjev, od tega 600 
milijonov v devizah, je razum
ljivo, da nismo mogli pričako
vati rešitve preko noči. Nova 
tovarna pa ne bo samo izredno 
važna za prihodnji razvoj pod
je tja  Nafta v Lendavi — saj je  
to najboljša rešitev za izkori
ščanje zemeljskega plina pri 
lendavskih kapacitetah — tem
več tudi za komuno in okraj. 
Je pa velikega pomena tudi za 
razvoj slovenske kemične in- 
d u s tr ije.

MILAN FRANCIŠKIN, posla
nec republiškega zbora

SMELEJE
Kako ocenjujete težave v 

delu Socialistične zveze v svo
jem volilnem okraju?

Težave povzroča to, da pre
bivalstvo ne pojmuje dovolj po
trebe po hitrem razvoju gospo
darstva. Število članov Sociali
stične zveze je m ajhno (le 20 
odst. volivcev), zato je njihov 
politični vpliv prešibak. Tudi 
odbornikom prim anjkuje sme
losti in jasnosti. Ponekod so tu
di člani občinskega ljudskega 
odbora pasivni. To vsekakor ne 
koristi občini in ne volivcem, 
ki so jih izvolili. Začeti bo tre
ba načelno politiko in doseči po
vezanost odbornikov s prebival
stvom, k i ponekod obstoji in 
dokazuje uspehe.

Ali se strinjate s kritičnimi 
mnenji in sodbami volivcev?

Kritika, ki jo  volivci izrekajo 
preko odbornikov ljudskega od
bora, na svojih zborih ali dru 
gih sestankih, pa tudi drugače, 
se nanaša predvsem na trgovi
no, odkup in podobno, kar so
di v delo kmetijskih zadrug in 
poslovnih zvez. V kritiki je v 
glavnem izražena tendenca, naj 
bi reševali probleme višji fo
rumi, ne pa namen, da bi vo
livci s pomočjo Socialistične 
zveze našli možnosti posredova
nja sami. V večini primerov 
kritika n. pretirana in je  ob- 
jekti vna, so pa tudi primeri, k i 
bi jih morali kritizirati tudi vo
livci (navijanje cen v odkup- 
nem in drugem nelojalnem 
tekmovanju zadrug celo iz dru
ge občine), k i pa jih ne kriti
zirajo — ker jim kot kmeto
valcem nesmiselno navijanje 
cen ugaja, čeprav kot potrošni
ki to obsojajo.

MARIJA LEVARJEVA, poslanec republiškega zbora

Veliko razprav o ZS
Kaj si obetate od izvoljenih 

zadružnih svetov ob dejstvu, 
da se v vašem volilnem okraju 
prav v tem času kmetijske za
druge močneje uveljavijo?

Uspehi okrog utrjevanja 
kmetijskih zadrug so doseženi

zato, ker upravni odbori zadrug 
skrbijo za delo zadrug in prav 
tako tudi zadružniki. Od voli
tev zadružnih svetov pa si obe
tamo, da se bo delo v zadrugah 
potem še bolj utrdilo, kajti v 
razpravah že zdaj zadružniki 
živahno razpravljajo o dvigu 
kmetijske proizvodnje, o krepi
tvi zadrug in podobnem, in to 
ob tem, ko razpravljajo o kan
didatih, k; bi bili sposobni tako 
koristiti kmetijski zadrugi. Raz
pravljajo  predvsem o odnosu za- 
d ružnikov do zadruge, torej ti
stih zadružnikov, za katere me
nijo, da bi p r išli v poštev za iz
volitev v zadružne svete. Seda
nji položaj kaže na to, da tisti, 
ki želijo od zadruge samo kori
sti zase, tokrat ne bodo prišli v 
vodstvo zadrug — v zadružne 
svete.

Kaj pričakujete od gospodinj
ske šole v Ljutomeru?

Od gospodinjske šole v L ju
tomeru pričakujemo dvojno ko
rist. Dekleta, ki doslej niso 
imela možnosti doseči kvalifika
cijo in so bile doslej samo go
spodinjske pomočnice brez 
ustreznega znanja in brez 
ustrezne možnosti napredova
nja, bodo imela sedaj kvalifi
kacijo. Enako bo ta šola kori
stila tudi družbenim obratom, 
ki so se doslej morali zadovolji
ti le z nekvalificiranimi kuhari
cami in podobnim osebjem. To 
pa bo pomagalo tudi pri zapo
slitvi žena, ki doslej za zapo
slitev niso imele dovolj možno
sti.

delom, drogovi  i td. Da  bi e le k t r .  od 
bor i  pr išl i  do  p o t re b n ih  s red s tev ,  j e  
O b L O  s p re j e l  tudi  po sebno  n a m e n 
sko  do k lad o , ki  znaša  po p o sam ez
nih  vaseh  od 20 do 60 ods t .  od d o 
ho dn ine.  K l jub  n e ra z u m e v a n ju  posa 
m ezn ikov  za to ve lik o gospodarsko  
a k c i jo  pa up amo,  da bomo e l e k t r i 
f ik ac ij o  i zpe lja li  v našem  okol išu  že 
do  konca  p r ih o d n je g a  leta.

Zaradi  p o m a n j k a n ja  p ro s to ra  j e  
p r is p ev ek  tov. P i r h e r j a  na 6. s tr an i.

KOLOMAN KORPIC, poslanec republiškega zbora

Sadjarska šola aa Goričkem
Vi ste se zavzemali za kvali

ficiranje mladine — iz sezon
stva v poklice. Kakšne uspehe 
ste dosegli doslej?

V n ašem  okol išu  j e  še v e dno  p r e 
c e j  m ladih ,  a ne k v a l i f i c i r a n ih  d e la v 
cev, ki  o d h a j a j o  sp omlad i  na sezo n
sko  de lo  in se  v rač a jo  domov pozno 
v je s e n i .  O b č in s k a  posredovaln ica  
za de lo  ima žive  s t i k e  s temi sezon- 
ci — tak o  g lede  n j ih o v e  zaposl i tve  
kot u v e l j a v l j a n j a  prav ic .  Letos smo 
pos lal i  22 m la d ih  l ju d i  v o b r tn a  in 
d ru g a  p o d je t j a ,  k j e r  se že uče  kot 
va je nc i ,  v e n d a r  j e  to ze lo  p rem a lo  
in bomo m ora li  u s m e r j a n j u  m la d ine  
v pok l ic e  posveča ti  še  več jo  p o z o r 
nost .  N a jv e č j e  na loge  na tem  po
d ro č ju  č a k a j o  KZ, ki  na j  p o š i l j a jo  
m la d in o  v r az n e  k m e t i j s k e  šole,  k j e r  
si bo l a h k o  p r id o b i la  k v a li f ik ac ij o  za 
n a p re d n o  k m eto v a n je .  V p e r s p e k t iv 
nem n a č r tu  šols tva za o k r a j  Murska  
S obota  j e  tudi p r ed v id e n o ,  da j e  t r e 
ba v do ločen i dobi ustanov i ti  živino- 
r e j s k o - s a d j a r s k o  šolo,  v k a te r i  bi  se 
šolal i  p r ed v s e m  mlad i l j u d j e  iz n a 
ših k r a j e v .  Solo bomo odpr li  n e k j e  
n a  Gor ičkem .

Kako napreduje elektrifikaci
ja, ki jo z lastnim prizadeva
njem pospešujete, ker jo sma
trale za most k napredku?

Naš  O b L O  si zelo  p r iz ad ev a ,  da 
bi  že p r ih o d n j e  l eto  e le k t r i f ic i ra l i  
ves obč in sk i  okoliš.  Pr i  t em  n a s t a j a 
jo  t ežave  s k red i t i  za da lj n o v o d ,  o d 
cepe  in o p rem o  t r a n s fo r m a to r sk ih  
pos ta j ,  v e n d a r  r ač u n a m o  na posoji lo 
iz o k r a jn e g a  inves t ic i js kega  s k la da .  
O m r e ž j a  g r a d i jo  e l e k t r i f ik a c i j s k i  o d 
bor i  sami.  To j e  i z r ed n o  v e li ka  in
ves tic i ja ,  sa j  so hi še po vaseh  zelo 
r a z t r e s e n e  in o d p a d e  na k a t e r o  vas 
ce lo  do 17 m il i j onov  d in  plač ila .  
P re b iv a l s tv o  ho za e l e k t r i k o  p r i 
s peva lo  lev ji  d e le ž  s p ro s tovo l jn im

VIKTOR PINTARIČ, poslanec republiškega zbora proizvajalcev

Za pravilno usmeritev dela je potrebno 
žrtvovati mnogo časa!

Vaše delo med občinskim 
in republiškim zborom 
proizvajalcev?

V moji volilni enoti imamo v 
štirih dosedanjih občinah zbore 
proizvajalcev. V pretežni večini 
je  delo zbora proizvajalcev od
visno od njegove sestave in

upravnega aparata občinskega 
ljudskega odbora, ki bi moral 
analizirati posamezne panoge 
dejavnosti in take posredovati 
v razpravo zboru proizvajalcev. 
Ker pa doslej ni bilo tako, je 
naša naloga, da ukrenemo, da 
se da prava vsebina delu zbo

rov proizvajalcev pri občinskih 
ljudskih odborih.

Kaj menite o vlogi sin
dikatov v pomoči orga
nom delavskega uprav
ljanja in v proizvodnji?

Na tretjem  plenarnem  zase
danju Republiškega sveta Zve
ze sindikatov za Slovenijo je 
bila osvetljena odgovornost sin
dikatov za naš nadaljnji raz
voj in so bili sprejeti tudi za
ključki, ki so izvirali od tod. 
Sedaj je  naloga vseh vodstev 
sindikalnih organizacij, pred
vsem občinsk ih sindikalnih sve
tov, da te zaključke realizirajo.

Ali vas volivci-proizva- 
jalci kot poslanca močno 
zaposlujejo?

Delavsko upravljanje v pod
jetjih  zahteva spričo naglega 
gospodarskega razvoja in po
glabljanja socilistične demo
kracije od upravljalcev veliko 
sposobnosti in znanja. Za p ra 
vilno usmeritev dela pa je  po
trebno žrtvovati mnogo časa!

ŠTEFAN GYEFI, poslanec republiškega zbora

Občini pomagamo reševati 
gospodarske probleme
Kako sodelujete s ko

muno v podjetju, ki ga 
vodite?

Od dežnikarne občina nima 
velikih koristi — od deleža do
hodka. Koristil pa bo razvoj 
podjetja, ki ima dve poti: no
vogradnjo, za katero imamo že 
načrte, ali uporabo sedanje de
lavnice podjetja Nafte, ki je 
bila nekoč dežnikarna, za kar 
je pri Nafti dovolj razum eva
nja. Katerokoli možnost bomo 
izbrali, bomo lahko povečali 
število zaposlenih žena za osem
deset delavk (žene je 
nemogoče zaposliti še k je  dru
gje v Lendavi), povečali bomo  
obseg proizvodnje tudi na po
trebne dele, ki jih zdaj sami 
ne izdelujemo in s tem bomo 
pocenili proizvodnjo. Tako po
magamo občini reševati gospo

darske probleme v sodelovanju 
z drugim podjetjem.

Kakšni so vaši stiki z 
volivci in kaj ti od vas 
pričakujejo?

V okviru možnosti, k i mi jih 
pušča zaposlenost, o kateri sem 
prej govoril, skušam vzdrževati 
stike z volivci preko sestankov 
in s posamezniki, ki se name 
obračajo. Volivci pričakujejo 
od mene, kot poslanca, da bom 
z možnostmi, ki jih imam, do
segel rešitev problemov, ki na
stajajo  v odkupu, trgovini itd., 
večinoma zaradi tega, ker so 
kmetijske zadruge nekaterim  le 
deloma kos.

Imate kakšen predlog 
za ureditev kakšnih te
žav?

Da ne bi bile plafonirane sa
mo odkupne, temveč tudi pro
dajne cene.

OB PRAZNIKU REPUBLIKE SMO DALI BESEDO VO
LIVCEM. LJUDSKIM ODBORNIKOM IN LJUDSKIM 
POSLANCEM. NA NEKAJ STRANEH SMO SKUŠAT I 
ZAJETI VSE NAŠE POMURSKO ŽIVLJENJE IN NJE- 
lOV DRUŽBENI UTRIP. SE NAM JE POSREČILO? 

Z NAŠIMI VPRAŠANJI  NA KATERA ODGOVARJA
JO NA TET STRANI, NISMO DOSEGU VSEH LJU  
ŠKIH POSLANCEV. KOT SMO ŽELELI. POZNAMO

JIH IN VEMO. DA SO MOČNO ZAPOSLENI. ZATO NI 
ČUDNO. DA SO BILI SLUŽBENO ODSOTNI V LJUB
LJANI, V BEOGRADU IN TUDI DRUGOD. KLJUB 
TEMU SMO ZAJELI VELIK DEL DOGAJANJA V PO
MURJU IN MNENI NAŠIH LIUDSKIH POSLANCEV 
O TEM DOGAJANJU. TOLIKO TOKRAT. DRUGIČ PA 
ŠE KAJ.
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SESTANEK STVARNOSTI in ŽELJA
MLADINA IN KOMUNA

KAREL SUKIČ iz Cankove 
obiskuje IV. razred ekonomske 
srednje šole v Murski Soboti. 
Udeležil se je prostovoljnega 
dela jugoslovanske mladine na 
a vtni cesti Ljubljana—Zagreb 
v svojstvu namestnika koman
danta III. pomurske srednješol
ske MDB na odseku Domaslo
vec pri Zagrebu. Na naše vpra
šanje je odgovoril:

»»Mladina bo dobila v naši 
komuni po združitvi štirih ob-

in pomembno vlogo v družbe
nem življenju. Sodim, da je 
mladina sposobna pomagati pri 
opravljanju komunalnih del, 
saj je to dokazala s svojimi 
uspehi pri gradnji avtne ceste. 
Dalje bo mladina lahko širila 
socialistične odnose in jih po
glabljala: kmečka na vasi, di
jaška v šoli, delavska pa v pod
jet jih in gospodarskih organiza
cijah, vsa skupaj pa na svojih 
domovih. Delo mladine v naši

komuni je  bilo že doslej uspeš
no, vendar je še očitno pomanj
kanje mladinskih voditeljev in 
vodilnih kadrov sploh.

Želel bi opozoriti na nekatere 
probleme delavske mladine. Ta 
pogosto naleti na nerazumeva
nje pri svojih mojstrih, pone
kod pa tudi pri organ h delav
skega upravljanja, ko želi uve
ljaviti svoje sposobnosti in iz- 
polniti svoje družbeno poslan
stvo. Vsekakor je mladina še 
premalo seznanjena z dolžnost
mi in pravicami mladinskih or
ganizacij v podjetjih, itd. Dalje 
še zmeraj opažamo pri mojstrih 
nazadnjaški odnos do vajencev, 
ki se izraža predvsem v prime
rih izkoriščanja vajencev. Še 
vedno je  tudi premalo poveza
ve med mladino v komuni s 
SZDL in ZK. Kmečka mladina 
bi se morala še bolj združevati 
v klubih mladih zadružnikov, 
delavska v klubih m la d ih pro
izvajalcev. Priznati moram, da 
je  mladina doslej še zmeraj 
naletela na razumevanje pri 
političnih organizacijah, pri 
ObLO in nedvomno je to spod
budno vplivalo na izpolnjeva
nje n jen ih nalog tako v okviru 
komune kot družbe kot celote.«

Nekdo je pred kratk im  dejal, da živimo v obdobju anket. Ta ugotovitev je 
nedvomno točna v toliko, ker so ankete pogosto najk ra jša  pot do objektivne sod
be o tem in onem. O bičaj je, da se ob zak ljučku  ankete postreže bralcem z razni
mi razpredelnicam i, grafikoni, itd. N ekateri nam reč sodijo, da brez številk ne mo
remo ničesar dokazati.

Nam ne gre za to, da bi kaj dokazovali. N iti časa nismo imeli, da bi se od
ločili za »klasično« anketo. Tudi tisti, k i sodelu jejo  v naši anketi, če jo  zaradi mo
de moramo tako imenovati, niso imeli časa. Bolje bi bilo, če to našo anketo ime
nujem o razgovor kot zvest odraz našega časa, ki ne pozna zastojev.

Če bi imeli več časa in še česa drugega, bi obiskali m lade ljudi na naših va
seh, v tovarnah  in  obrtnih delavnicah oz. d rug je. Zato smo postavili naša vpraša
nja učeči se m ladini iz kmečkih, delavskih in drug ih  vrst, m ladini, k i je  sama 
doživljala in še danes sodoživlja težavno pot razvoja naše delavske in kmečke 
m ladine do boljšega in večjega kosa kruha. Odločili smo se za mladino, katere

MLADINA IN GLEDALIŠČE
TIBOR SAPAČ prav tako 

obiskuje IV. letnik ESŠ. Doma 
je iz Murske Sobote. V odgovor 
na naše vprašanje je dejal: 

»Mladina nedvomno čuti po
trebo po gledališču in sploh iz
življanju te vrste. V Soboti in 
tudi drugih večjih krajih  Po
m urja  ter na deželi, je v tem 
pogledu precej prikrajšana v 
primerjavi z mladino v večjih 
slovenskih mestih. Vemo, da je 
v Soboti premalo gledališkega 
občinstva za poklicno gledali
šče, toda amatersko gledališče 
bi z rednimi predstavami zama
šilo marsikatero vrzel. Razen 
resnih del bi si želeli predvsem 
veseloiger, po možnosti tudi 
operete in podobno. Res je. da 
mladinska kuhurnoumetniška 
društva v Soboti uprizorijo en
krat na leto to ali ono stvar, 
toda to je premalo. Po mojem 
mnenju bi se morali prizadeti 
združiti in tako bi bilo več 
uprizoritev. Želimo si tudi več 
gostovanj SNG Maribor, itd., 
kajti  to, kar nam nudi soboški

kinematograf, je premalo za 
našo ustrezno kulturno rast. 
Sploh kaže potreba, da bi nek
do vodil kulturnoumetniška 
prizadevanja mladine in jih 
pravilno usmerjal.«

Mladina in odrasli
LADISLAV TUŠAR je prav 

tako domačin iz Murske Sobote. 
Obiskuje IV. letnik ESŠ. Na 
naše vprašanje je dal naslednji 
odgovor:

»Sodim, da so se odnosi med 
mladino in odraslimi precej
zboljšali, vendar še niso takšni, 
kot bi morali biti. Gospodar
stveniki in politični delavci še 
niso seznanjeni s prizadevanji 
in sposobnostmi mladine, zato tu
di ne morejo upoštevati njene
ga mnenja. Da se bodo stvari 
obrnile na bol je, bo potrebno 
še več predavanj gospodarstve
nikov in p o l i č n ih  delavcev ter 
skupna razprava o perečih pro
blemih Pomurja, itd.«

Mladina o delovnih akcijah
NADA CIGITOVA je doma 

iz Lendave, stanuje v Rankov
cih, v Murski Soboti pa obisku
je III. b razred gimnazije. Na 
gornje vprašanje nam je po
gumno odgovorila:

»Večina staršev je napačnega 
mišljenja, da so mladinske de
lovne akcije škodljive za zdrav
je, da skupno bivanje, delo in 
življenje mladine na akcijah 
tudi drugače škodljivo vpliva 
na njen razvoj itd. Predvsem 
starši na vasi se ne  navdušuje

jo za mladinske delovne akci
je, ker pride mladina v stik z 
novimi nazori v okviru mladin
ske organizacije. Mnogo m la d 
ne se namreč vrne na svoje do
move s povsem novimi pogled: 
na svet. Predvsem starši kmeč
ke mladine, kot sem že pouda
rila, zato ne dovoljujejo obiska 
delovnih akcij. Po mojem mne
nju je letošnja delovna a k c ija 
na avtni cesti vsestransko do
bro uspela in ugodno vplivala 
na pomursko mladino, ki se je 
akcije udeležila. Mladina se je 
med seboj spoznala v duhu 
bratstva in enotnosti, mnogo 
mladincev in mladink je spo
znalo notranjo in zunanjo poli

tiko naše države, za kar prej ni 
imela dovolj priložnosti (kmeč
ka mladina!) in to jim je vzbu
dilo zanimanje za nadaljnje  iz
popolnjevanje.  Mnogo m lad ih 
graditeljev avtne ceste si je 
ustalilo svoj nazor, ki je  bil do
slej pod raznimi vplivi (starši, 
verski predsodki itd.), mnogi pa 
so spoznali vrednost tega, kar 
nas uči šola. Tu velja omeniti 
tudi razne tečaje: traktorskega, 
avto-moto, fototečaje, radio
amaterske in gospodinjske te
čaje. Za zaključek le to: na le
tošnji mladinski delovni akciji 
na avtni cesti L jubljana—Za
greb je mladina res mnogo pri
dobila.«

M la d i in p red v o ja šk a  vzgo ja
ŠTEFAN GOMBOC iz Vuč

je gomile obiskuje IV.b raz
red gimnazije v Murski Soboti. 
O tem, kako gleda mladina na 
predvojaško vzgojo kot učni 
predmet, nam je povedal na
slednje:

»Uvedba predvojaške vzgoje 
v srednje in obrtne šole ter 
med kmečko mladino je zelo 
koristna. Da nam potrebne ele
mente za odsluženje poznejšega 
kadrovskega roka ter za primer 
potrebe obrambe domovine. Ne
kateri pripominjajo, da ovira 
boljše delo srbohrvaščina, ki jo 
govorijo predavatelji, vendar se 
z njihovim razumevanjem in

uvidevnostjo prav lepo spora
zumemo v mešanici slovenske
ga in srbohrvatskega jezika. 
Seveda se pogosto na račun te 
»mešanice« iz dna srca nasmeji
mo, kar dokazuje, da n i v tem 
nobenega problema. Tega pred
meta se vsi veselimo, ker spod
budno vpliva na našo sposob
nost učenja v okviru ostalega 
učnega načrta. Predavatelji se 
trudijo, da nam čimprej in čim 
bolje razložijo svojo snov, za 
kar smo jim tudi hvaležni. Ne
dvomno koristi predvojaška 
vzgoja tudi splošni razgledano
sti mladine.«

Izvsnšolsko delo
MARJAN EKART iz Cankove 

obiskuje IV.b razred gimnazije 
v Murski Soboti.

»Mladina se še premalo udej
stvuje v izvenšolskem delu, ki 
ga žal nekateri profesorji vse 
premalo vrednotijo. Imamo o r 
ganizacije in društva, ki nam 
nudijo vse pogoje za izvenšol
sko delo, vendar je zanj mno
go premalo zanimanja. Mladin
ska univerza, ki smo jo ustano

vili na naši gimnaziji, naj b i 
zajela mladino vse Sobote. Pre
davanja pa obiskujejo le di jaki 
gimnazije, čeprav bi vajencem 
še bolj koristila, saj stopijo ta 
koj po šoli na pot življenja. 
Morali bomo vzbuditi vsekakor 
več zanimanja med mladino. 
Seveda ovira večji razmah iz
venšolskega dela veliko število 
dijakov — vozačev. Ko bo ure
jeno bivše M a r t i nišče, bo v tem 
pogledu mnogo bolje.«

M lad ina  in tisk
MILAN TOMAC je dijak 

III .b razreda gimnazije v Mur
ski Soboti. Po rodu je  iz Sred
nje Bistrice. Na naše vprašanje

realno življenje za današnjo 
mladino privlačno. Šport, zani
mivosti (tehnične in ostale) in 
zunanja politi ka so najbolj m ič- 
ne rubrike. Sedaj je šola pove
zana s stvarnim dogajanjem v 
življenju — več daje. več pa 
tudi zahteva. Sodimo, da je ča
sopis »Mladina« najbolj: odraz 
našega hotenja. Siver pa zasle
dimo v časopisih premalo črtic, 
humoresk in kozerij.«

Mladi
in literatura

ZDENKA KOVAČ, dijakinja 
IV.b razreda gimnazije je do
ma iz Dobrovnika. V M. Sobo
ti s e d o b ro  počuti, glede tega, 
kaj in koliko mladine bere, pa 
je dejala:

»Večji del mladine uporablja 
svoj prosti čas za branje  knjig 
in šport. Čeprav mladina na j
raje posega po leposlovnem čti
vu. se Iz k n j ig tudi uči in izpo
polnjuje. Predvsem starši na va- 
si pa branijo svojim otrokom 
branje  knjig, kar n ikakor n i 
prav. Otroci in mladi ljudje 
so sploh potrebni knjig , ki so 
neizčrpen v ir znanja. Pri nas 
je na razpolago precej kako
v o s t ih  prevodov iz svetovne li
terature. zato je izbira res ve
lika. Tudi v našem slovstvu ne 
manjka dobrih in lepih del. 
Knjig nam n' treba kupovati, 
saj jih dobimo v k n j ižnicah. 
Kolikor m' je znano, velja na j
več zani manja mladih bralcev 
Emilu Zolaju in Levu Tolstoju 
med tujimi avtorji, med doma
čimi pa Ivanu Cankarju. Opa
žamo tudi, da so med obiskovalci 
Študijske knjižnice v glavnem 
le dijaki in profesorji, kar  ni 
spodbudno dejstvo.«

M la d in a  in šo lsk a  re form a
DRAGO H ÜLL -  Grad. 

Obiskuje IV. b razred gimnazije 
v Murski Soboti. Na naše vpra
šanje je  odgovoril:

»Med seboj slišimo različne 
govorice o šolski reformi, ven
dar lahko rečem, da smo spre
jeli nov režim v naši šoli z 
odobravanjem tako dijaki kot 
profesorji. Znano je, da so po
trebni mladim ljudem za življe
nje ustrezni napotki in tudi več 
praktičnosti mora odnesti mla
di človek iz šole v svet. Še po
sebej nam je  všeč predmetna 
delitev v skupine zaradi ustrez
nega poznejšega študija na fa
kulteti, saj ima vsak dijak svo

je  »interesne sfere«. Sedaj je 
več ur pouka, vrh  vsega pa še 
predavanja, vendar je bolje, če 
je mladina zaposlena tako, da 
ji to pozneje v življenju kori
sti. Vzlic temu pa nam še osta
ne dovolj prostega časa za kino, 
branje  časnikov in knjig, za 
šport. Mladina si zna razdeliti 
svoj prosti čas. Želeli bi, da bi 
predavali snov poleg profesor
jev tudi dijaki, za katere bi bi
lo to zelo spodbudno pri učnih 
prizadevanjih. Smo tudi za 
uvedbo političnih predavanj, 
vendar tako, da bi predavali 
tudi di jaki.«

Mladina —  šola in dom
MILOJKA HERMAN je doma 

iz Puconec. Obiskuje IV.b raz
red gimnazije v Murski Soboti, 
Na svoje vprašanje smo dobil 
naslednji odgovor:

»Še vedno najdemo starše, k i 
z nerazumevanjem gledajo na 
mladinsko organizacijo in ne 
pustijo svojih otrok, da bi se 
udejstvovali v njej. Razveselji
vo je, da se to stanje zboljšuje. 
Starši se vedno bolj zavedajo, 
kako potrebna je njihovim otro
kom šola in da nižja izobrazba 
ne zadovoljuje več današnjih

potreb. Zato večina staršev z 
razumevanjem pozdravlja rodi
teljske sestanke z zavestjo, da 
koristijo le-ti predvsem n j iho
vim otrokom. Z veseljem ugo
tavljamo. da profesorji znajo 
vplivati tako na starše kot na 
otroke, kar je  nedvomno v vse
stransko korist. Polagoma tudi 
izginja nalaganje fizičnega dela 
učeči se mladini, zlasti takrat, 
ko ima ta največ učenja. To 
največ po zaslugi večje izobraz
be staršev, po zaslugi šole in 
raznih organizacij.«

je takole odgovoril:
»Mladina nedvomno čuti veli

ko potrebo po branju. V Mur
ski Soboti imamo za to precej 
možnosti v čitalnici, k je r  so 
nam na razpolago dnevniki, 
tedniki in revije. Z veseljem 
lahko ugotovi vsak opazovalec, 
da mladina dnevno napolnjuje 
čitalnico. Tu najdemo tudi mno
go dijakov — vozačev, k i lako 
koristno uporabijo čas, ko ča
kajo na prevozna sredstva. 
Vendar ugotavlja arhivar v č,- 
talnici, da je pred vojno pre
b ra la  mladina največ revije, 
medtem ko posega sedaj pred
vsem po časopisih. Vsekakor je

Še več  zb liža n ja  s p ro sve tn im  
k a d ro m

JOŽE BOJNEC — Strehovci. 
Obiskuje III. b razred gimnazi
je v Murski Soboti:

»Danes je mladina v tesnej
šem stiku s profesorji kot s 
starši, čeprav so tudi med pro
fesorji nekateri, k i ne razume
jo povsem mladine in zato na
stajajo tudi razna nepotrebna 
nesoglasja. Sodim, da bi se mo
rali profesorji še bolj približati 
dijakom in jim pomagati pri 
učenju in ustaljevanju svetov
nega nazora. Bilo bi pravilno, 
da bi imeli tudi na šolah po va
seh profesorje in ne samo uči- 
telje je ali celo tečajnike, kar pa 
danes zaradi pomanjkanja  ka-

Mladina in tehnika
ANTON D ÜNDEK — Ska

kovci. O b s k u je II. razred gim
nazije v M. Soboti. O zanima
nju mladine za tehniko sodi:

»Tudi mladina kaže zanima
nje za tehniko, kar narekujejo 
tudi vsakdanje potrebe, a tudi 
razvoj znanosti in tehnike v 
svetu. Vendar pa je  to zan ima- 
nje še premajhno, kar  dokazu
je dejstvo, da so te vrste revije 
v čitalnici premalo zasedene. Za 
zdaj se mladina vse preveč za
nima za druge reči. Ustrezni 
krožki so, so pa premalo orga- 
n z r a n i .  Profesorji naj bi bolj 
spodbujali tehnični pouk in iz
venšolsko delo v zvezi s tem. 
Matematika in f izika sta n a j 
važnejša predmeta v zvezi z 
znanostjo in tu b i si želela mla- 
d i na manj naglic e  pri spraševa
nju in manj težnje za lepopi
som zaradi lepopisa. Odgovar
ja t i tudi ne kaže na pamet, 
temveč po razumskem preudar
ku.«

dra  še ni mogoče. Prav zato pa 
je toliko bolj vredna ustanovi
tev učiteljišča v Murski Soboti, 
ki bo v bližnji prihodnosti že 
prispevalo svoj delež k zbolj
šanju kadrovskih prilik na na
ših šolah. Sodim tudi, da naj b: 
profesorji še bolj pamagali uče
či se m l a d i ni pri odpravljanju 
privzgojenih misticističnih pred
sodkov.«

Mladina in starši
JOŽE OŠLAJ, doma iz Do

brovnika. Obiskuje III. b raz
red gimnazije v Murski Soboti. 
Na naše vprašanje je odgovo
ril:

»Starši danes različno gleda
jo na mladino in njeno vzgojo 
v reformirani šoli. V dvojezič
n i  predelih nekateri starši ne 
dovolijo mladini pouka v slo
venščini. So še namreč starši, ki 
so obremenjeni s staro misel
nostjo in to ovira pravilen raz
voj m l a d i  ljudi. Seveda se la
ki in podobni primeri najbolj 
očitujejo na vasi. Nekateri star
ši ne dovolijo otrokom, da b i po 
končani šolski obveznosti nada
ljevali šolanje, čeprav imajo 
ustrezne možnosti. Dalje  neka
teri starši, zlasti na vasi, vsilju
jejo otrokom svoj nazor, jim 
prepovedujejo branje  napredni  
časopisov in knjig, prav poseb
no pa udejstvovanje je v mladin
ski organizaciji. Zelo malo je 
tudi staršev, ki razumejo tudi 
razne drobne osebne težave 
svojih doraščajo č i h otrok v do
ločenem obdobiu. Nekateri pa 
vsiljujejo otrokom določen po
k l ic in j im ga več ali manj do
ločijo že ob rojstvu, tako da ho
di otrok v šolo brez slehernega 
smotra.«
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M L A D I  O  B  D N E  V U R E P U B L I K E

O ljudski revoluciji
JOŽE BERTALANIČ -  Ve

česlavci. Obiskuje III. letnik 
ESŠ M. Sobota. Na naše vpra
šanje je odgovoril:

»Mladina je bila važen čini
telj tako v borbi za našo svobo
do kot za zboljšanje socialnih

prilik našega ljudstva. Kakor v 
težkih časih kapitalističnega 
jarm a in fašistične okupacije 
Skojevci, tako je tudi današnja 
mladina prežeta z revolucionar
nim duhom. Delovne akcije, ki 
so letos po premoru zopet zaži

vele, najbolje pričajo o tem. 
Mladina si takih delovnih akcij 
želi, vendar žal nekateri starši 
s starokopitnimi nazori mladin
cem in mladinkam onemogoča
jo udeležbo na akcijah. Mladi
na si prav tako želi sodelovanja 
v političnih organizacijah s So
cialistično zvezo delovnih ljudi 
in Zvezo komunistov na čelu. 
Mladina pravilno vrednoti naš 
družbeni razvoj, ki mu je  polo
žila temelje naša narodna in 
socialna revolucija. Iz časov re
volucije mladina najbolj vred

noti enotnost naših narodov pod 
vodstvom maršala Tita, ki nam 
je  tudi danes potrebna.«

K a m  v poč itn ica h  ?
GORDA N A  VLAHOVIČ — 

Beltinci. O b is k u je  I II . le tn ik  
ESŠ v M u rsk i Soboti. N a g o r 
n je  vp r a š a n je  j e  o d g o v o r ila :

»Med počitnicami naj si učeča 
mladina odpočije in nabere no
vih moči za nadaljn je  napore. 
Udejstvuje naj se v športu, pri
reja izlete v obliki skupin Po
čitniške zveze, Zveze taborni
kov itd. Znano mi je, da m ladi
na na vasi pričakuje pomoči od 
dijaške mladine (igre, športni 
nastopi in tekmovanja itd.). Tu 
so tudi razni poučni izleti in 
ekskurzije po naši lepi domo
vini in, če dopuščajo skupno

zbrana sredstva, tudi v inozem
stvo. Počitnice naj bi služile po
polni sprostitvi dijaka, proti 
njihovemu koncu je  pa že sa

ma po sebi. na. dnevnem redu 
priprava na novo šolsko leto. 
Žal pa je tako, da v Murski So
boti v počitnicah, razen v kopa
lišču, vse zam re ka r privlači 
mladino: ni več športnih iger, 
ni mladinskega plesa itd. Dolg
čas ne koristi nikomur in tudi 
mladini ne. Zato bi morale mla
dinske organizacije poskrbeti 
za to, da bi mladina več ali 
m anj načrtno prebila počitnice 
v svojo in skupno korist.«

dlani so pokrivali letošnje poletje žulji od lopat in krampov, ko je p rip rav lja la 
skupno darilo našim  narodom in m aršalu Titu ob 15. obletnici F L R J  — avtno ce
sto L jubljana—Zagreb. Med to mladino so taki, ki jim  ni tu je  živ ljenje in delo 
belih rudarjev, taki, k i so jih  rodili in do šole vzgajali naši kmečki ljudje, delav
ci, itd. S kratka: ta m ladina je rada poslušala pravljice svojih babic, rada jih je še 
pred nedavnim sama prebirala, toda: van je  ne veruje, ker ji mladinska organiza
cija in šola pom agata kovati in brusiti p rav ilen  življenjski nazor.

N apak bi bilo trd iti, da mladi lju d je  vse vedo in vse prav vidijo. Ali: prav 
presojajo. Res pa je: če je m ladina na p rav i poti k pravemu cilju, če stopa po tej 
poti z mladim svojstvenim poletom, ji je treba zaupati, tudi če ne vidi na tej poti 
vsakega mostu čez vsak jarek. In kjer ga ne vidi, ji je treba pomagati, da ga za
gleda.

Ob letošnjem velikem prazniku smo odstopili nekaj prostora tudi naši mla
dini in to predvsem zato, ker ji zaupamo.

Vemo, da ji zaupate tudi vi, dragi bralci!

Mladina in šola
EMILIJA MARTIŠEK iz M. 

Sobote obiskuje III. letnik ESŠ 
Odgovorila nam je:

»Želimo si, da bi na naši šoli 
namesto nepotrebnih predmetov 
organizirali strokovni pouk. To 
bi dijakom po končanem šola
nju več koristilo kot pa učenje 
na pamet. Kakor kaže, bomo 
dobili prihodnje leto posebej 
opremljeno knjigovodsko dvo
rano, kar bo zelo koristilo po
uku. Seveda bi bilo že marsi
kaj bolje urejeno, če bi bilo 
dovolj sredstev. Tudi pisalni h 
strojev bi si želeli več, saj jih 
res potrebujemo. Ugotavljamo 
velike koristi javnega ocenje
vanja. Večina dijakov se dnev
no vozi na domove po vaseh, 
kar jim otežuje delo v šoli.«

P les je po treba
MARIJA HORVAT je  prav 

tako kot Gordana naša dobra 
znanka iz avtne ceste L jublja
na—Zagreb. Doma je iz Male 
Polane. Obiskuje III. letnik 
ESŠ v Murski Soboti. Na naše 
vprašanje je odgovorila kot sle
di :

»Mladina čuti potrebo po ple
su kot povsod na svetu. Po
zdravlja uvedbo mladinskih 
plesov ob nedeljah in želi, da 
bi se redno nadaljevali. Tu pa,

žal, zadeva na predsodke med 
nekaterimi starši in prosvetni
mi delavci, češ da ples kvarno 
vpliva na mladino, učenje itd. 
Sodni, da je ta »skrb« nepo
trebna, saj je  mladinski ples le 
enkrat na leden in to le tri ure, 
v okviru in pod nadzorstvom 
mladinske organizacije. Za mla
dino je ples potreba, razvedrilo 
in hkrati spodbuda za nadalj
n je učenje. Plešemo v glavnem 
standardne plese, ki smo jih 
prevzeli kot »izročilo« prejšnjih 
generacij. To pomeni, da ne na
sedamo nobenim zapadnim mod
nim novostim v plesu, čeprav bi 
si želi, če bi nam kakršen ples
ni učitelj pokazal in nas naučil 
tudi kaj novega.«

Najugodnejše perspektive
FRANC HERLIČ, vajenec v 

ČZP »Pomurski tisk«, Murska 
Sobota:

»Naša ljudska republika po
sveča mladini največjo pozor
nost. Z najrazličnejšimi možno
stmi šolanja in nadaljnjega iz
popolnjevanja, s štipendiranjem 
in tudi z ugodnimi pogoji, ki jih 
imajo vajenci, je povečala mla
dinski standard in dala mladini

najugodnejše perspektive.
Mladina se z veseljem odziva 

vsem klicem k izgradnji socia
lizma, še posebej pa se rada 
udeležuje dela na mladinskih 
delovnih akcijah, ki so kovačni
ca mladih graditeljev socializ
ma in najboljša šola za življe
nje.«

Za zaključek našega razgo
vora z mladimi pomurskimi 
graditelji avtne ceste Ljubljana

Radio in televizija
NADA VERŠIČ obiskuje IV.b 

razred gimnazije. Stanuje v 
Murski Soboti, kamor je prišla 
iz Maribora. Na naše vprašanje 
je odgovorila:

»Doma je premalo časa za 
poslušanje programa Radia 
Ljubljana, ki nam je zelo všeč. 
Sodimo, da bi bilo najbolje, če 
bi v šoli izven pouka organizi
rali v okviru možnosti posluša
nje najvažnejših političnih in 
kulturnih vesti, zlasti pa oddaj, 
ki bi nam koristile pri učenju 
in delu v mladinski organiza
ciji. Zelo so mi všeč »Utrinki iz 
literature« med govornimi odda
jami, med glasbenim pa odda
je  moderne glasbe. Domači an
sambli zabavne glasbe ustrezajo 
našemu ukusu in željam, od 
pevk pa Bety Jurkovič. Seveda 
radi poslušamo tudi oddaje 
operne glasbe, od pevcev pa mi 
je  osebno najbolj všeč Janez 
Unovšek. Glede televizije bi si 
želeli domače oddaje in organi
ziran sprejem na šoli.«

—Zagreb in ostalimi samo to:
O  Vprašanja, na katera so 

odgovarjali, so dobili prav pred 
začetkom tovariškega razgovo
ra in niso imeli časa, da bi si 
odgovore posebej pripravili.

O  Odgovarjali so brez okle
vanja in z odgovorom posamez
nika so se strinjali tudi ostali, 
le tu in tam so drug drugega 
dopolnili. To nam dokazuje, da 
smo jim zastavili vprašanja, ki 
so v tesni zvezi z njihovim de
lom in življenjem ter okoljem.

O  Sodimo, da so na naša 
dobronam erna vprašanja tudi 
konstruktivno in dobro namer
no odgovarjali. Prepričani smo 
da cenijo tako napore svojih 
staršev, da bi jim radi omogoči
li boljše in lepše ž ivljenje kot 
prizadevanja prosvetnih delav
cev in družbenih čini tel jev.

O  Moti se, kdor meni, da je 
naša mladina neresna. Še dane? 
so m! v živem spominu resni 
obrazi brigadirjev in brigadirk 
ter ostilh mladincev in mladink 
pred, med in po končanem raz
govoru. S tem. da si resno želi 
zboljšanja svojih delovnih in 
življenjskih razmer, nam naša 
m la d ina pravilno odgovarja na 
naše skupne napore za njen 
prospeh. To pa nam hkrati za
gotavlja, da nam dorašča naša 
mlada generacija ob naših 
skupnih prizadevanjih v raz
gledane in samozavestne gradi
telje socializma, kakršne naša 
skupnost tudi potrebuje.

Bojan Šinko

Vse o filmu
JOŽICA M IHOLIČ iz M ur

ske Sobote obiskuje III. letnik 
ESŠ. Na vprašanje »Mladina in 
film« nam  je  brez oklevanja s 
filmsko naglico brhko odgovo
rila:

»Na repertoarju  soboškega ki
nematografa je  premalo kako
vostnih filmov. Zaradi slabega 
okusa občinstva in kom ercial
nih kompromisov se umetniško 
v filmu umika neumetniškemu. 
Želimo si prav tako kakovostnih 
psiholoških dram  kot kakovost
nih zabavnih filmov. Žal k a 
kovostnih filmov večina občin
stva ne razume, zato ga je  tre 
ba vzgajati. Sodimo, da naj fil
mi kažejo stvari v življenjski 
luči in naj ne pretiravajo v to 
ali ono smer. Mladi človek mo
ra najti v filmu nekaj korist
nega, seveda pa filmi ne sme
jo biti taki, da bi ga oropali 
življenjskega opitimizma. P red
nost da je  naša mladina sodob
nim temam, ka r je  razumljivo, 
s tem pa ne odklanja kakovost
i h  filmov iz preteklosti in pol
preteklosti. Na šolah pri m la
dinskih organizacijah a li k je  
drugje naj bi ustanovili filmske 
krožke in m ladina naj bi v teh 
krožkli razpravljala o filmih 
ter odkrito povedala, kakšnih 
filmov si želi. Želimo, da bi naš 
lokalni list več pisal o filmih. V 
zmoti so tisti, ki zam erijo m la
dini, če obiskuje kino, saj je

film poleg časnika, radia in 
knjige zlasti pozimi edino raz
vedrilo.

Glede našega domačega fil
ma se mladina strinja z mne
njem  nekega slovenskega film
skega delavca, da naš film ne 
bo dober vse dotlej, dokler oči 
naših filmskih kamer ne bodo 
opazile predmestij naših mest, 
ljudi v kletnih stanovanjih in 
po barakah ob avtni cesti, vse 
dotlej, dokler ne bodo odkrile 
lepote in grozote o življenju na
ših kraških predelov in dokler 
nam ne bodo začele govoriti o 
življenju v rudnikih in ob Mar
tinovih pečeh, dokler se ne bo
do zaustavile ob pisalnih mizah 
in telefonih desettisočev naših 
nameščencev, a  tudi pred mi
zami zakotnih gostiln ponižanih 
in razžaljenih l judi našega sve
ta. Naš f ilm ne bo dober vse 
dotlej, dokler bodo živeli naši 
um etniki, zlasti filmski, v ma
lomeščanski idili — odtujen  od 
življenja naših ljudi in dokler 
s pogumom in umetniško pošte
nostjo ne bodo začeli ostvarjati 
tiste vsebine iz našega življenja 
in spregovoril o tistih pretres
ljivih nasprotjih med starim, ki 
izum ira in novim, ki se poraja. 
To pa vse krepi in hkrati pač: 
naše značaje in — na kratko  — 
določa našo usodo in usodo naše 
mladine. Naših novejših Timov 
se že sedaj mladina veseli.«

ŠOLSKA SKUPNOST

GABI ČAČINOVIČ, dijaki- 
n ja III. razreda gimnazije v M. 
Soboti:

»Šolska skupnost ima namen, 
da se dijaška mladina čim bolj 
uveljavila v življenju v šoli. 
N jen namen je tudi, da usposo
bi in spodbudi dijake k  samo
stojnemu delu, skuša v čim več
ji meri zboljšati odnose med 
profesorji in dijaki itd. Na naši 
gimnaziji smo pred kratkim  
imeli sestanek šolske dijaške 
skupnosti, k jer so vsi d ijaki 
višje gimnazije in učiteljišča iz
volili nov odbor šolske skupno
sti in svoje predstavnike v šol
ski odbor.

V okviru te šolske skupnosti 
skrbimo za boljši uspeh šole 
kot celote, razredne skupnosti 
pa za razvijanje tovarištva in 
njegovo poglobitev ter čim bolj
ši učni uspeh posameznih raz
redov. V ta namen delujejo v 
večini razredov razni krožki, za 
dopolnitev učnega načrta pa 
lahko organizirajo dijaške skup
nosti poučne izlete v tovarne, 
kulturne ustanove in drugam. 
Tudi za letne šolske izlete skr
bijo razredne dijaške skupno
sti.

Morebitne nesporazume s pro
fesorji, ki jih je zelo malo, sku
šajo urediti na najbolj ustrezen

način. D ijaki se danes že zave
dajo velikega pomena in name
na šolskih oz. razrednih skup
nosti, ka r vidimo po njihovem 
delu in po predlaganih sklepih 
na sestanku šolske dijaške 
skupnosti, ki so bili vsi sprejeti.

Profesorji prav tako razume
jo pomen in namen teh skup
nosti in skušajo sodelovati z 
nami.«

 Janko Liška:

Pri graditeljih avtne ceste
Od Brežic do Domaslovca smo kar zdrseli po novi avtni 

cesti — po sreči in brez sitnosti, čeprav še ni bila odprta za 
promet. Potem smo morali zaviti po kmečki »srednjeveški« ce
sti na staro glavno cesto, pa spet na pot, podobno kolovozu, če 
smo hoteli k pomurskim brigadirjem  v Domaslovec pri Za
grebu.

Našli smo jih pri večerji. (Pa smo začeli pogovor pri h rani 
n končali to poglavje s poudarki brigadirjev, koliko kilogramov 

so težji, kar so »na cesti«. Če sem jih prav razumel, so vsi 
»pridobili«. Delo ni bilo pretežko, ves čas, vsa dva meseca, kar 
gradijo avto-put. Bolj utrudljive so bile konference, zlasti kon
ferenca pozno v noč pred našim obiskom. No, konference so le 
redkokje kratke.

Fantje  in dekleta, b r igadirji in b rigadirke iz naših krajev 
so bili v »mešani« brigadi — pomešani s Celjani. Savinjčani, 
s tovariši iz mariborskega okraja. Komandant je bil mariborski 
Bosanec. Radoje Dukič iz Banije, ki je  bil že pri vseh mladin
skih akcijah, nekak mladinski veteran, moder, neprenagljen — 
namestnik pa »duša« Tone Jaholič iz Maribora.

Zaposleni so bili z zaključnimi deli. Prej pa so bili zgradili 
dva nadvožnjaka, v Bregani in v Bobovici, betonirali dokončno 
traso, uredili stranska bregova in nasadili obcestne nasade, vse 
to na odseku Domaslovec.

V prostem času se niso le zabavah, imeli so tudi, ure poli
tične vzgoje in še to in ono. 9 jih je opravilo izpit za vožnjo z 
motorjem A kategorije, 3 za traktorista, nekateri so bili spreje
ti v Zvezo komunistov.

Naj jih še imenujem, ki so prispevali k zgraditvi naše naj
lepše in najpomembnejše, najbolj sodobne prometne žile: Boris 
Marinič je iz Ljutomera, k jer dela v Agroservisu, Štefan Boro- 
vič, ki dela v »Konfekciji« v Ljutomeru, Štefan Časar je iz 
Ženavelj, Anton Trstenjak z Janševega vrha, Matija Škrobar 
iz Hercegovščaka, Karel Markuč iz Rogašovec, Anton Pucko 
iz Lendave (dela pr; Nafti), Ladislav Živko prav tako iz Len
dave, enako Martin Strnad in Franc Kusek, Jože Rakuša dela 
pri »Žici« v Ljutomeru, Janko Jelen, Franc Štefanec pri Mest
nem mizarstvu v Ljutomeru. Franc Jelen v opekarni Lukavci, 
pr: Nafti v Lendavi delata še Jože Dominko in Franc Senčar, 
iz Domanjševec je Jože Čenar, iz Beltinec so Angela Horvat, 
Draga Gačanovič in Matilda Virag, Štefan Dajč je  iz Peskovec, 
Ludvik Abraham iz Hodoša, Branko Tršavec iz Ljutomera 
(Elektro), F rančaka Forjanič pa je iz Motovilec pri Gradu.

Vtem se jim je izpolnila velika želja, da so se peljali po 
svoji avtni cesti, preteklo nedeljo ob otvoritvi v Novem mestu 
pa od srca pozdravili Tita, kakor, da je vsem, vsakemu od ti
sočev posebej dal svojo tovariško roko.

Mladi in izbira poklicev
ŠTEFAN ŠIFTAR iz Struko

vec je sedaj d ijak III. l e tn ika 
ESŠ v M. Soboti. O izbiri po
klicev nam je povedal:

»Bilo bi zelo koristno, če bi 
dobil; v M. Soboti, poklicno po
svetovalnico. Te si najbolj želi 
kmečka mladina, ki ni tako raz
gledana in dovolj samostojna 
pri izbiri poklica. So še primeri, 
da se starši iz mesta sram uje
jo, če si njihov sin ali hči izbe
re poklic, ki je  v zvezi tudi s 
fizičnim delom, starši z dežele 
pa silijo svoje sinove in hčere 
samo v fizično delo. Po eni s tra 
ni vsi starši na vasi nimajo do
volj sredstev za šolanje svojih

otrok, so pa tudi takšni, ki pra
vijo: »Tudi jaz nisem hodil v 
šole, pa vzlic temu živ im ...«  
To so starši, k i žrtvujejo denar 
kvečjemu za nakup krave, ne 
pa za boljšo bodočnost svojih 
otrok. Sodimo, da bi morale po
sebno mladinske organizacije 
na vasi v tem smislu več nare
diti. Navadno težijo vaške or
ganizacije LMS le za pobira
njeni članarine, ne zavzamejo 
pa se za druge, važnejše stvari. 
Tako niso bili vsi mladinci na 
našili vaseh obveščeni o izletu 
na avtno cesto ob njeni otvo
ritvi.«
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L J U D S K I  O D B O R N I K I  O  S V O J E M  D E L U

MNENJA IN P R E D L O G I
I Z V E N  D N E V N E G A  R E D A

ODBORNIKI NE SAMO NA SEJI, MARVEČ TUDI MED VOLIVCI — SEJE S PREOBŠIRNIM  DNEV
NIM REDOM UTRUJAJO — KLUB ODBORNIKOV: ZAČETEK BREZ NADALJEVANJA — VSI O VSEM.

TOREJ »NESPECIALIZIRAN« ODBORNIK.

N ajp re j bežen vtis o  razgovorih z ljudsk im i 
odborniki. Ko sem se z enim ali drugim  izmed 
osmih odbornikov, ki so odgovarja li na vprašan ja  
dogovoril za k ra tek  pomenek, sem bil p repričan , 
da so pričakovali vsa mogoča vprašan ja  iz gospodar
stva, zdravstva, socialnega skrbstva, šolstva itd. N a
men razgovorov pa je  bil drug; dati besedo odbor
nikom ljudskega odbora v obliki m nenj, zapažanj, 
vtisov in predlogov o delu ok rajne  skupščine, k a 
tere uspešno delo je  povezano v te j ali oni obliki 
z delom in s trem ljen ji slehernega volivca.

NA VPRAŠANJA SO ODGOVARJALI:
O — SLAVKO VALENČIČ, Lendava, član okrajnega zbo

ra proizvajalcev;
O  — ANTON FARKAŠ, Veržej, član okrajnega zbora;
O  — JANEZ BLAGOVIČ, Ljutomer, član okrajnega zbo

ra proizvajalcev;
O  — IRENA SVETEC, Zbigovci, član okrajnega zbora;
O  — ANTON KIKEC, M. Sobota, član okrajnega zbora 

proizvajalcev;
O  — ERNEST HOJER, M. Sobota, član okrajnega zbora 

proizvajalcev;
O  — ANTON ŠAROTAR. M. Sobota, član okrajnega zbo

ra proizvajalcev;
O  — KOLOMAN VOROŠ, Prosenjakovci, član okrajnega 

zbora.

Anton Šarotar:

„ Potrebno je sodelovanje odbornikov“
Kaj  so d it e  o se s tav i  o k r a j n e g a  

l ju d s k e g a  odboru?  Ali  so po  Vašem 
m n e n j u  z a s to p a n e  p o s a m e z n e  d r u ž 
b e n e  in g o s p o d a r s k e  d e ja v n o s t i  v 
p r im e rn e m  so ra z m e r ju ?

Predvsem za zbor proizvajal
cev moramo reči, da je  glede 
števila odbornikov iz posamez
nih panog primerno sestavljen, 
kar daje možnost, da odborniki 
zaradi vsestranskega poznavanja

problemov na zasedanju kot ce
lota lahko dobro ocenjujejo 
važn ost posameznih gospodar
skih problemov.

Ali Vas volivci  pogos to  v p r aš a jo ,  
k a k š n o  s ta l iš če  s te  zavze l i  na z a se 
d a n ju  O L O  d o  n e k e g a ,  t r e n u t n o  zelo 
a k tu a l n e g a  v p r a š a n j a ?

Volivci se za določene proble
me zelo zanimajo. Lahko bi na 
vedel nekatere konkretne pri

m ere v gradbeni stroki, ki jo  
tudi zastopam v okrajnem  zbo
ru proizvajalcev. Tako smo raz
pravljali z volivci o osebnih 
prejemkih. Seveda sem moral 
kot odbornik zastopati v takem 
prim eru stališče, ki bi ga lahko 
zagovarjal — če bi bilo potreb
no — tudi na seji ljudskega od
bora.

K a t e r e  r a z p r a v e  Vas  na s e ja h  
O L O  n a jb o l j  zan im a jo ?

Predvsem razprave splošno 
gospodarskega značaja v zvezi 
s perspektivnim razvojem obrt
ništva. Še prav posebej torej o 
obrtništvu. To zato, ker v tej 
panogi n i vse tako kot bi m ora
lo biti. Glede tega naj navedem 
en sam primer. V obrtnem pod
je tju  »Kroj«, k je r  sem zaposlen, 
smo ustanovili nekaj krojaških 
delavnic izven M urske Sobote. 
Na splošno so gledali v ostalih 
obrtnih delavnicah na ta korak 
zelo črno. Vendar moram reči, 
da so rezultati vendarle zado
voljivi. Prav bi bilo, če bi se 
pričela vsa m anjša obrtna pod
je tja  povezovati med sabo  na 
kooperativni način. Seveda to 
ne bo steklo brez razum evanja 
odbornikov za te probleme.

Koloman Vöröš:

»Hitrejše seznanjanje 
volivcev z odloki1

Ali n a le t i t e  pr i  v s a k d a n j e m  delu 
na  n e k a t e r e  p o s e b n e  p ro b le m e ,  za re 
š e v a n j e  k a t e r i h  bi  l a h k o  d a ja l  po
b u d o  O L O ?

Pri nas v obmejnem predelu 
naletimo na take probleme. To 
je predvsem vprašanje dvolast
ništva ob jugoslovansko - ma
džarski meji. Kot odbornika me 
ljud je  pogosto vprašujejo, kako 
je  s tem vprašanjem.

K a k o  s e  s e z n a n j a t e  na zaseda nj ih  
O L O  z o d b o r n ik i  o s ta l ih  področi j?

Izkoristim — kot tudi ostali 
odborniki — kratke odmore 
med zasedanjem za razgovore z 
ostalimi odborniki. Izmenjuje
mo izkušnje, predloge in se 
raztovarjam o o poteku razpra
ve.

Še k a k r š n a k o l i  p r ip o m b a  k delu 
OLO?

Omenil bi seznanjanje voliv
cev s posam eznmi odloki ljud
skega odbora. O krajni ljudski 
odbor izdaja Uradni vestnik, 
vendar so po m nenju volivcev 
posamezni odloki objavljeni 
precej časa za tem. ko jih je 
sprejel ljudski odbor.

Anton Farkaš:

„Seje bolj pogosto"
Kaj  m en i t e  Vi ko t  o d b o rn ik ,  in 

k a j  m e n i j o  vol ivc i  o  u s lu žbenc ih  
o k r a j n e g a  o d bora?

Osebno kot odbornik ne mo
rem navesti česar koli, kar bi 
bilo treba kritizirati glede dela 
uslužbencev okrajnega ljudske
ga odbora. Tudi pri volivcih ni
sem doslej naletel na kake kri
tične pripombe.

K a k š n o  j e  Vaše  m n e n j e  g lede  d e 
la o d b o r n ik o v  na  za se d a n ju ?

V glavnem poznam odborni
ke celotnega področja okraja. 
Moram reči, da se jih  večina 
zanima za probleme o katerih 
razpravljamo. To kažejo tudi 
razprave same. Vendar to za
nimanje pogostokrat med sejo 
nekoliko popusti, morda zaradi 
u trujenosti odbornikov. Zato
predlagam, naj bi bile seje 
OLO bolj pogosto. Da pa se za
radi tega ne bi preveč povečali 
stroški, menim, da ne bi bilo 
napak, če b i zato nekoliko bolj 
štedili p ri dnevnicah; saj: do
ber odbornik ne gre na sejo sa
mo zaradi dnevnice.

Ali p o sveča te  na z a s e d a n j a  OL O  
dovol j  pozorn os t i  g o s p o d a rs k im  v p r a 
š a n j e m  o k r a j a ?

Glede gospodarstva na sploš
no nimam nobenih bistvenih 
pripomb. Prav pa bi bilo, da b i 
bolj pogosto razpravljali o ak 
tualnih vprašanjih kmetijstva. 
Predvsem še sedaj, ko uvaja
mo pogodbeno pridelovanje v 
kmetijstvu. Tu mislim pred
vsem na dobro organizirano po
moč kmetijske tehnične službe. 
Da pa ta pomoč ne bo zgolj 
deklarativnega značaja, bomo 
dosegli le z nenehnim sprem lja
njem  te akcije na zasedanjih 
okrajnega ljudskega odbora.

Slavko Valenčič:

„Seje zbora proizvajalcev so 
zelo zanimive"

K a j  m e niite o  d e lu  o d b o rn ik o v  
O L O  m ed  sv o ji mi  volivci .  Na p o s a 
m ezn ih  s e j a h  j e  bi lo  že  o m en je n o ,  
d a  volivci  p o g o s to k ra t  niso  se zn a 
n j e n i  s sk le p i  l ju d s k e g a  o d b o r a  — 
d o vo l j  p o d ro b n o .  V čem j e  vzrok?

Tu bi lahko omenil predvsem 
odbornike zbora proizvajalcev 
kmečke skupine pa tudi posa
mezne odbornike okrajnega, 
zbora. Menim, da nekateri od
borniki obiskujejo vse premalo 
zbore volivcev. Om ejijo se na
vadno le na domači k ra j, k ljub 
temu, da ne bi smeli zapostav
ljati tudi vseh ostalih krajev 
svojega volilnega okoliša. Tako 
se tudi zgodi, da premalo do
sledno zagovarjajo in tolmači
jo  volivcem posamezne sklepe, 
za katere so na seji glasovali. 
Vzrok za to je  po mojem mne
n ju  ta, da odborniki niso do
volj prepričani o pomembnosti 
sklepov.

K a t e re  b i s tv e n e  p o m a n j k l j i v o s t i  
u g o ta v l j a t e  pr i  d e lu  o b e h  zborov  
OL O ?

Sodim, da so seje OLO pre
več poredko. Iz tega izhaja d ru
ga slabost, namreč, da so dnev
ni redi preveč obširni. Imam 
vtis, da so odborniki pri prvi in 
drugi točki dnevnega reda še 
dovolj zbrani, naslednje točke 
pa nas zaradi pom anjkanja ča
sa silijo k naglici, čeprav odlo
čamo pogostokrat tudi pri teh 
točkah o važnih zadevah.

Glede zbora proizvajalcev pa 
tole: poslanci, gostje, in tudi za
stopniki tiska prisostvujejo na
vadno seji okrajnega zbora, če
prav niso razprave v zboru 
proizvajalcev nič m anj zanimi
ve.

Ali s m a t r a t e ,  da  z m o r e te  na  za 
s e d a n j u  O L O  g led e  na čas,  o b r a v 
nava ti  vsa  a k tu a l n a  v p r a š a n j a  d o 
volj  tem e lj i t o?

Na to vprašanje sem pravza
prav odgovoril že pri drugem 
vprašanju. Zato čisto na k ra t
ko: krajši dnevni redi. več sej, 
tehtne in kratke utemeljitve 
posameznih predlogov s strani 
upravnih organov.

Ernest Hojer:

„ K ra tk o  in  je d r n a to “
Na s e ja h  O L O  j e  mogoče opaz it i ,  

da  p osam ezn i  o d b o r n ik i  ne  s le d i jo  
poroč i lom  ali  r a z p r a v i  d o vo l j  p o z o r 
no. Ali  j e  t em u  vz ro k  n e z a in t e r e s i 
r an o s t  o d b o r n ik o v  ali  nač in  p o ro ča 
n ja?

Delno je  temu vzrok splošna 
nezainteresiranost posameznih 
odbornikov za posamezne pro
bleme. Vendar je  po moji pre
soji vzrok tudi v načinu poro- 
čania. Poročila ne bi smela biti 
predolga, pač pa nekoliko k ra j
ša in toliko bolj jedrnata.

Ali se po  se j i  O L O  za n im a te ,  k a 
ko  r e g i s t r i r a  in s p r e m l j a  sk u p š č in 
sko  de lo  časo p is je ?

Preberem  beležke in poročila 
o vsakem zasedanju OLO v 
vseh naših časopisih. Moram re 
či. da nimam bistvenih pripomb 
glede na to vprašanje, vendar 
bi bilo prav. če bi b ila taka po
ročila včasih nekoliko daljša. 
Predvsem več pozornosti bi mo
rali posvečati razpravam posa
meznih odbornikov. Navadno se 
zgodi, da je omenjena vsebina 
razprave le dveh ali treh di
skutantov in nič več.

Ali ko t  o d b o r n ik  o k r a j n e g a  l j u d 
skega  od b o ra  z a h a j a t e  v k lu b  o d 
b o r n ik o v  in k a k š n o  j e  m n e n j e  g lede  
d e la  tega  k lu b a?

Moram reči, da je  bil priče
tek tega kluba zelo dober. Raz
pravljali smo na prim er o per 
spektivnem planu gospodarske
ga razvoja. Vsega pa je  bilo le 
dvoje ali troje takih sestankov. 
Vsekakor bi bilo prav, če bi 
klub zaživel.

Janez Blagovič:

„O vsem presojati z gledišča 
gospodarstva celotnega okraja"

Ali p o ro ča jo  po  Vašem  m n e n ju  
p o sam ezn i  sveti  O L O  p r e d  o k r a j n o  
sk u p š č in o  dov ol j  pog os to  in d o vo l j  
t em e l j i t o .  Po roč il o  k a t e r e g a  sv e ta  bi 
l a h k o  ocenil i  kot  zelo  d o b r o  in z a 
k a j?

Poročila posameznih svetov 
so po mojem m nenju dovolj te
meljito pripravljena, prav tako 
sodim, da poročajo posamezni 
sveti pred odborniki okrajnega 
ljudskega odbora dovolj pogo
sto. Kot zelo dobro je bilo zad
nje poročilo sveta za šolstvo. V 
tem poročilu so bili zelo nazor
no in življenjsko prikazani vsi 
problemi šolstva ter odbornikom 
umljivo in jasno začrtana pot 
nadaljnjega dela v zvezi s šol
sko reformo.

Ali i zv a ja  l j u d s k i  o d b o r  vse s k l e 
p e  o k r a j n e  sk u p šč in e  pravočasno .  
Ali s e  z a n im a te  za i z v a j a n j e  s k le 
pov?

Kolikor mi je  znano, izvajajo 
na okrajnem ljudskem odboru 
vse sklepe zasedanj OLO pra
vočasno. Kot odbornika me se
veda zanima, kako se ti sklep 
izvajajo, s a j odgovarjam pred 
volivci za delo skupščine.

Znano  j e ,  da so o d b o r n ik i  l j u d 
skega  o d b o ra  včasih k r i t i z i r a l i ,  z a k a j  
ne  d o b i jo  n e k a j  dn i  p r e d  z a s e d a 
n j em  k r a j š ih  p i sm en ih  izv lečkov  iz 
poroči l ,  o  k a t e r ih  b odo  na se ji  r a z 
p r a v l j a l i  in sk le p a l i .  Ali s te  p r e p r i 
čani.  da  se  o d b o rn ik i ,  s e d a j ,  k o  t ak e  
izv lečke  d o b i jo ,  r e s  p o g lo b ij o  v 
snov , o  k a t e r i  bo do r a z p r a v l j a l i  in 
s k le p a l i  na  se ji?

G lede pismenih izvlečkov iz 
poročil moram reči, da so po
trebnih vendar imam vtis, da 
jih  večina odbornikov' le bežno 
p re sed a  n se i h ne loti dovolj 
temeljito, ka r bi se moralo od
ražati pri razpravah na zaseda
njih. Prav tako menim, da se 
posamezni odborniki OLO pre
malo z a n i m a  za celotno go
spodarsko problematiko okraja. 
Tako zanim ajo kmetovalce v

glavnem le problemi km etijstva, 
zastopnike industrije industrija 
itd. Vsak odbornik pa bi moral 
biti zainteresiran za vso proble
matiko in jo presojati z gledi
šča celotnega gospodarstva 
okraja.

Ljutom er

Irena Svetec:

„Za zdravstvo in socialno 
skrbstvo"

Ali so po Vaši p r e s o j i  ž ene  d o vo l j  
a k t i v n e  p r i  r a z p r a v a h  na s e j a h  OLO.  
Za k a t e r e  p r o b le m e  se n a jb o l j  z a n i 
m ajo?

Prav gotovo so žene dovolj 
aktivne, toda tega ni toliko ču- 
titi. ker nas je  na p r imer v 
okrajnem  zboru le pet. Razum
ljivo pa je. da se žene nekoli
ko bolj zanim ajo za vprašanja 
zdravstva,s ocialnega skrbstva 
in šolstva. Ne bi pa seveda mo
gla trditi. da se ne oglašamo tu
di p ri obravnavanju ostalih pro
blemov.

Ali se  u d e l e ž u j e t e  z b oro v  vo l iv 
cev. s e j  k r a j e v n i h  odbo ro v  in m n o 
ž ičnih  s e s t a n k o v  So cial i st ične  zveze .  
V t e m  se  n a  teh  s e s t a n k ih  n a jb o l j  
o d r a ž a  z a n im a n je  vo liv cev  za de lo  
l j u d s k e g a  odbora?

Sestankov se udeležujem  red
no, ker sem v vseh teb foru
mih tudi funkcionar. Seveda se 
ljud je  zanimajo za različne 
probleme. V našem okolišu n a j
več s področja komunale in 
zdravstva.

Murska Sobota

Anton Kikec:

„O bistvenih problemih prem alo podrobno"
K a te r im  g o s p o d a rs k im  v p r a š a 

n j em  posveča  zb o r  p r o iz v a ja l c ev  
O L O  n a jv e č  pozorn os t i?

Zbor proizvajalcev posveča 
največ pozornosti problemom 
industrijskih podjetij, posebej 
še predelovalni industriji in 
obrti. Razpravljam o o tem, k a 
ko bi nudili gospodarskim orga
nizacijam čimveč pomoči za 
njih  nadaljn ji razvoj.

Kaj  so d it e  o p o r o č a n j u  na z a se 
d a n j i h  OL O ?

Poročila posameznih svetov so 
dobra .vendar navaja jo  nekate
re bistvene probleme premalo

podrobno. Tu naj navedem po
ročilo o gospodarjenju gospo
darskih organizacij v lanskem 
letu. Iz tega poročila namreč n i 
bilo razvidno, ali se podjetja 
uspešno razvijajo  ali ne. Glede 
tega so namreč m anjkali neka
teri bistveni podatki.

In  k a k o  se  po V ašem  m n e n j u  p r i 
p r a v l j a j o  o d b o rn ik i  za  s e jo  O L O ?

K temu bi pripomnil tole. 
Odbornike bi morali bolj p r id
no seznanjati z dnevnim redom. 
Tako bi o nekaterih vprašanjih 
lahko odborniki pred sejo raz
p rav lja li tudi z volivci. Sezna

n jeni z m nenjem  volivcev pa 
b i lažje zavzeli do nekega vpra
šan ja  določeno stališče.

K a j  so d it e  o t a k o  imenovani »spe
c ia l izac ij i«  od b o rn ik o v ?

Po mojem m nenju se morajo 
zanimati vsi odborniki za vse 
probleme. Menim pa pri tem, 
da bi morali biti odborniki 
okrajnega zbora bolj podrobno 
seznanjeni s problematiko, ki 
jo obravnava zbor proizvajal
cev. Ne bi bilo namreč napak, 
če b i bili na tekočem glede 
uspehov in težav v podjetjih.

Juš Makovec

ALEKSANDER PIRHER, poslanec republiškega zbora

F o r m a ln o  in  n e ž iv l je n j s k o  
r e š e v a n j e  k o n k r e tn ih  n a lo g

So pomanjkljivosti v delu 
občinskega ljudskega odbora, ki 
jih v interesu prebivalstva kot 
poslanec grajate?

Delo ljutom erskega občinske
ga odbora moramo oceniti kot 
uspešno in zadovoljivo, vendar 
so v delu lega odbora in n je 
govega demokratičnega m eha
nizm i slabosti in pom anjkljivo
sti, ki zaslužijo grajo. Naj ome
nim le dva značilna primera!

Iz leta v leto imamo ob de
litvi občinskih družbenih skla
dov vsi »velike oči«, velike na
črte in potrebe, tako da se vča
sih zaradi nezadostnih sredstev 
celo spremo. Ro se le zedini

mo, kam bomo investirali, in ko 
bi m orali realizirati načrte, pa 
večkrat ni dovolj iniciative in 
vztrajnosti, ne pr: družbenih 
organih ne  p r i neposredno za
dolženih tovariših. Od tod no
vogradnje v jeseni, ko je  ko
nec sezone — ker pač ni bilo 
načrtov ali pa celo odlagamo 
naloge, k i so za izboljšanje živ
ljenjskih pogojev delovnih l ju 
di iz leta v leto bolj važne! 
(N. pr. gradnja javnega kopali
šča, organizacija servisnih de
lavnic itd.)

D ruga slabost je  pogosto for
m alno in neživljenjsko reševa
n je  konkretnih nalog. Zaradi

prem ale povezave nekaterih 
svetov in upravnih organov s 
krajevnim i odbor: ter z druž
benimi organi in političnimi or
ganizacijam i na terenu, se še 
pogosto rešujejo  problem: s 
področja socialnega varstva in 
skrbništva, pa tudi z drugih 
področij, enostransko in prema
lo kritično, kar povzroča upra
vičeno kritiko in negodovanje 
na terenu. Pozitivno je to, da 
teh pom anjkljivosti ne v d mo 
samo poslanci, temveč tud: na
ši delovni ljudje  ter o njih go
vorijo na sejah in sestankih 
SZDL in na zborih volivcev.
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Dora Dolinšek:

RAZBREME NITEV  ŽENE
Zimsko kopališče je  za prebi

valce Ljutomera zelo akuten 
prim anjkljaj; čeprav o tej šir
še koristni in prepotrebni usta
novi razpravljamo že več let, 
se je doslej vedno zataknilo 
pri sredstvih. Podobno je  tudi z 
večkrat obetajočimi načrti d ru 
štva naprednih žena.. Pobude so 
dane, toda denarja  za njihovo 
uresničenje ni!

Stanovanj resda ni mogoče 
zgraditi čez noč. toda na tem

področju je  mogoče v razmero
ma kratkem  času narediti ne
kaj otipljivega za našega delov
nega človeka. Večkrat se spra
šujemo, zakaj naše žene in ma
tere ne de lu je jo  bolj aktivno v 
javnem in sploh družbenem 
življenju, toda le malokdaj, k je 
naj pustijo in komu naj zaupa
jo svoje otroke v času, ko bi se 
lahko posvetile temu delovanju.

Torej pod okriljem  stano
vanjske skupnosti več servisnih 
služb za razbremenitev mater 
in žena, poleg zimskega kopa
lišča še pralnico, krpalnico, iz
posojevalnico gospodinjskih 
strojev in pripom očkov. . .  Da 
na pr. pralni stroj ne bo samo 
koristen pripomoček imovitej
ših, m arveč da bo dostopen tu 
di delavski družini s povpreč
nimi prejem ki, ki si morda zelo 
težko omisli že navaden sokov
nik.

Za take namene je  treba na
posled n a jti tudi — sredstva.

Ne morem razumeti, zakaj 
posluje otroški vrtec komaj do 
ene popoldne, če pa dobro ve
mo, da se zaposlene žene v ra 
čajo domov komaj ob dveh.

U trip novega časa z burnim i dogajanji in v ž iv ljen je  ljud i vsihajočimi spremembami, ki smo jim  
vedno živa priča po naših mestih in vaseh, je  včasih tako močan in nagel, da mu k ljub  dobrim hotenjem  
in iskrenim  prizadevanjem  vedno ne moremo povsem slediti, čeprav so naše družbene silnice vedno močne
je  usm erjene v človeka, zaradi katerega bijemo kot skupnost in posamezniki izredno težaven in hkrati ve
ličasten boj za socializem, za pravičnejšo družbo, ki bo prosta izkoriščanja človeka po človeku in drugih 
navlak preteklosti.

A ta človek je  vsak dan med nami. Srečujemo ga na gradbiščih, v tovarnah, hidrocentralah, ustanovah, 
pri se jan ju  nove rasti na p o lj ih __Povsod je  pričujočžeta naš človek: na zboru volivcev, na množičnem se
stanku, pri vsakodnevnih k ra m lja n jih .. .  Človek s številnimi skrbm i za svoj ju tr išn ji dan in z njemu 
značilno rahločutno zavzetostjo za vse, k a r se dogaja okrog njega, k a jti drugače tudi biti ne more, saj te-

»TOVARIŠI, PREDLAGAM. .
mu našemu človeku ni vse zgolj lastno ognjišče, m arveč vidi, opazuje in ocenjuje tudi vse drugo, kar nas 
druži ali razdružu je kot veliko družino, in se mu ne upira, da izreče smelo in kleno besedo, če vidi, da se 
hoče ka j zaustaviti v te j žuboreči reki hotenj in dejajanj, nekaj, kar hoče skaliti naš prekipevajoči ritem  
novega živ ljenja.

P red Praznikom  republike smo tudi iz uredništva obiskali nekatere naše ljud i — volivce iz mest 
in vasi — in jih  povprašali o tem in onem, k ar jih  morebiti najbo lj tišči ali za k ar so tudi osebno najbolj 
zavzeti. Brez vsakršnih predsodkov lahko zapišemo, da nismo n ik je r naleteli na gluha ušesa: naši znanci 
so odgovarjali sproščeno, iskreno in s pravšnim  razum evanjem  širših in ne le k posamezniku usm erjenih 
koristi. Tako jih  to re j skušajm o razum eti tudi mi, ko bomo brali v skopih stavkih nanizane njihove misli.

S. K.

Marija Kos:

Cenejša stanovanja!
V Soboti  smo p r ič e  m očnem u r a z 

s a j a n j u  s t a n o v a n j s k e  k r iz e ,  pa j e  
za to  m ožen samo en izhod:  c e n e jša  
s ta n o v a n ja !

Ne sam o  c e n e j š e  s ta n o v a n j sk e  
b lo k e  z enos obn im i  s ta n o v a n j i ,  k i  so 
t a k o r e k o č  dos topni  p lač i ln i  zmožno
sti  p o v p r e č n e  d e l a v s k e  d r u ž in e  (z 
možem zasluž iva  s k u p a j  mesečno 
14.300 d in .  pa j e  r azum lj ivo ,  da si 
ne  bi  mogla privošč it i  d r a ž j e g a  s ta 
n o v a n ja  v b lok u, sa j  imava  poleg  
vseh  izda tkov  za p r e h r a n o  in o b l a 
čila  še  d v o je  o t ro k ,  ki  dom ala  vsak

d a n  ne k a j  z a h te v a jo  za šolo), m a r 
več tudi s t a n o v a n j sk e  b loke  z več
sobnim i s ta n o v an j i ,  sa j  j e  ob takšn i  
s ta n o v a n j sk i  st i sk i ,  ko t j o  imamo v 
našem mestu,  ve lik o  bolj  u p r a v i č e 
no, če  zg ra d imo tri  to ke  b loke  s 
c e n e jš im i  s ta n o v a n j i  n am es to  dveh 
bolj  razkošn ih .

Do d ru ž in ,  k i  k r v a v o  p o t r e b u je jo  
s ta n o v a n ja ,  j e  nep ra v ič n o  to,  da  so 
dob i le  v s ta n o v a n j sk e m  b loku  zdru
ženil i in v es t i t o r je v ,  na ulici  Št efana  
k o v a č a ,  t r i sobna  ko m fo r tn a  s ta nova 
n j a  m a n j š e  d ru ž in e  b rez  o t ro k  in

ce lo  samo  ena  žena,  pa čep ra v  g re  
za u v e l j a v l j a n j e  odloči tev  k o n k r e t 
nega in ves t i t o r ja .  To j e  m edved ja  
»usluga« r e š e v a n ju  s t a n o v a n j sk e  k r i 
ze v š ir šem smislu! S t a n o v an j s k a  
sk u p n o s t  na j  bi v pr ih odnos t i  že 
p red  p r ič e tk om  g r a d e n j  pogodbeno 
zah te va la  od vsakeg a  izmed  z d ru ž e 
nih  i nves t i t o r je v ,  da bodo nova s t a 

n o v a n ja  i zko r iščena  v tem smislu,  
da  bo h k r a t i  to tudi  p r i sp e v e k  za 
o m i l je v a n jc  s t a n o v a n j sk e  k r iz e  v 
m es tnem m er ilu .  V t ak ih  p r im e r ih  
j e  na m re č  p o s re d o v a n je  d r u žb e n ih  
č in i te l je v  ne le um es tno , m arve č  
tudi ze lo  potrebno!

Franjo Bobovec:

ZBORI VOLIVCEV
O  V večini vasi lendavske ob

čine so zbori volivcev že odraz 
delovanja krajevnih odborov in 
vaških organizacij SZDL. Od
borniki, ki se lotevajo v svojih 
krajih  aktualnih problemov, so 
tudi deležni podpore volivčev 
(Dobrovnik, Turnišče, lendavski 
kot). V zadnjih mesecih so zbo
ri volivcev boljši tudi po svoji 
vsebini; največ razpravljajo o 
vlogi kmetijskih zadrug in vo
litvah v zadružne svete.

Mnogo večjo aktivnost pa pri
čakujemo od volivcev v sami 
Lendavi; tu se čestokrat zgodi,

da prepuščajo reševanje raznih 
problemov zgolj upravnim or
ganom.

O  Najbolj živahne so na zbo
rih volivcev prav razprave o 
komunalnem delovanju. Ko smo 
v občini uresničili elektrifikaci
jo, so v mnogih vaseh našli no
vo delo. G radnja zdravstvene 
postaje v Dobrovniku in šolske
ga poslopja v Turnišču že ni 
več tako daleč.

V Lendavi pa je zelo pereč 
problem gradnja vajenske šole, 
saj se učenci sedaj učijo v po
slopju, v katerem so prepove
dali pouk že pred leti.

Franc Fujs:

DELAVSKI DOM
V Soboti  n im am o u s tr eznega  p r o 

s to ra ,  v k a te r e m  bi se l a h k o  d e la v 
ci, k i  na s  j e  v mestu in soseščini  
že s ed a j  ok rog 3000 — toda  s e d an ja  
Sobo ta ni  več p re d v o j n a  vas,  m a r 
več središče ,  ki  se g o s podars ko  vse 
bol j  ši r i  in p r iv a b l j a  v s vo je  o k r i 
l j e  ve dno  več de la vcev  — po  n a 
po rn em  de lu  tudi k u l tu rn o ,  športno  
ali  d ru g ač e  izž ivlja li .

Manj i dea lna  možnos t:  n e k d a n j i  
Delavsk i  dom n a j  bi  spe t  služi l  svo
jem u  na menu .  Zato bi m ora li  čim- 
p r e j  zg rad i t i  novo po š tno poslopje ,  
ki  j e  tudi  s ic e r  zelo po t reb n o ,  saj  
s e d an j i  p rosto r i  po š te  že zda leč  več 
ne u s t r e z a jo  n a ra šč a jo č e m u  PTT 
pro m etu  v P o m u r ju .  P re d  vrat i  j e  
tudi  a v to m ati zac i ja  t e le fo n sk e  s luž
be.

Se bo l je  pa bi  bi lo ,  če  bi  n e k je  
v s re d i š ču  mes ta  zg rad i l i  sodobno  
s ta n o v a n j sk o  ali up rav n o  pos lop je ,  
ki  bi  imelo v p r i t l i č ju  u s t r e z n e  p r o 
s to re  za  de lavsk i  k lub .  Ta  de l blok a 
bi  zg rad i l i  s svojimi  p r is p ev k i  z d r u 
ženi in ves t i t o r j i  — več ja  soboška  
p o d je t j a ,  ki  bi  t ak o  mnog o s to ri la  
za sv o je  de lavc e .

Tud i  šp o r tn ih  ob j ek to v  imamo 
pr em a lo .  V Soboti  j e  p r a v  v d e la v 
skih  v rs tah  na s to tin e  keg lj ačev ,  
v e n d a r  ni mam o nobenega  sodobnega  
kegl j i šča .  Po t re b n a  nam j e  dv oran a  
za š a h i r a n j e .  V v r s t a h  »Par tizana« 
s k o ra jd a  ni  va je n c e v  in žensk e  d e 
lav sk e  mlad ine,  č e p ra v  smo p red  
v o jno  imeli  mnogo va je n c e v  v So 
kolu.  Z a k a j  ne  bi na pr .  skušali  
p r iv ab i t i  v TV D več  o b r tn ih  m o j 
s tr ov  in d i r e k to r j e v ,  ki  bi  l ah k o  bili 
uspešni  mob il iz a to r j i  sv o jega  n a r a 
šča ja  za množično tel esno  vzgojo?

O d p r t ih  v p r a š a n j  na tem p o d ro č 
ju  j e  t o re j  več; obč ina  sam a  j ih  ne 
bo  mogla reš it i  ob se d an j ih  o m e je 
nih možnos tih ,  sa j  j e  na pr.  g r ad n ja  
s ta n o v a n j  t re n u tn o  mnog o a k t u a l n e j 
ša.

Lojze Potočnik:

CESTE IN . . .
Na S la m n ja k u  in v oko l iš k ih  v a 

seh  so ceste  zelo s labe,  zlasti  ob več
j e m  de žev ju ,  ko  nam j e  dom ala  one
mogočen dohod  v L ju to m er .  O naših 
cestah mnog o r a z p r a v l j a m o  na zbo
rih vol ivcev, n j ih  t em e l j i t o  p o p r a 
vilo p red v id e v a m o  tudi v obč inske m 
pe rsp e k t iv n e m  na č rtu ,  zda j  p a  je 
v rs ta  na nas volivcih sam h. da k 
sreds tvom,  ki  nam bod o da na  na 
r azpolago  za cest e,  p r is tav im o  še 
»voj lonček:  p ros tovo l jn o  de lo  in
d r u g e  p r is pevke .  To pa so  naši  vo 
livci  tudi  p r ip r a v l j e n i  stori t i .

V našem  vol ilnem ok ol išu  p r e 
v lad u je  p redvsem  v inogradn iš tvo.  
Kak o  to re j  vse  p r id e lk e  sp rav i t i  v 
de n a r?  N a j p r e j  bo po t re b n o  ok rep i t i  
z a d ru žno o d k u p n o  om re ž je ,  pot em pa 
zg radi t i  v oko lici  L ju to m e ra  m an jš i  
ko m b in a t  za p red e l a v o  g ro zd ja  in 
sad ja ,  v k a te r e m  bi l ah k o  p rede la li  
in vskladi šči l i  ves p r id e lek  iz o b 
č inske ga  okol iša ,  ne gl ede  na s ek to r  
las tn iš tva .

Tudi s  s ta n o v a n j sk o  kr iz o  imamo 
op rav i t i .  Mladi pa ri  bi  se rad i  že 
nili ,  toda . . .  V za d n je m  času , ko 
smo pr i  VG L ju to m e r  us tanov ili  s t a 
n o v a n js k o  skupno s t,  se po ložaj  moč
no  izbo l j šu je .  P e r sp e k t iv a  ni s laba in 
si n a d e ja m o ,  da bod o po stopom a vsi 
v in o g rad n išk i  de lavc i pr išl i  do p o t r e b 
nih s ta n o v an j .

Slavica Hojerjeva:

VEČJO ŠOLO
Kot m ateri treh otrok »vseh 

šolskih kategorij« mi je pač naj
več do tega. da bi Sobota č:m- 
prej dobila še potrebne šolske 
učilnice, kajti položaj, ki se 
nam obeta s tremi izmenami že 
v bližnji prihodnosti, ne bo nič 
kaj rožnat.

Rešitev tega problema se to
rej vsiljuje sama od sebe! Nad
zdava šolskega poslopja osem
letke II ali zgraditev ustreznih 
paviljonov (v katerih bi dobili 
svoje kotičke tudi krožki) na 
prostornem dvorišču ob tem po
slopju — to je  začasna, toda ze
lo nujno potrebna rešitev, za 
daljše časovno razdobje pa bo v 
zgraditvi novega šolskega po
slopja, ki ga predvidevamo 
nekje ob Lendavski cesti.

Pri gradnji teh prepotrebnih 
objektov bo kajpak nujno po
trebna pomoč vseh prebivalcev 
Sobote in bližnje okolice v pro
stovoljnem delu, brezplačnih 
storitvah in drugih prispevkih 
— v sorazmerju s soboškimi po
trebami in možnostmi vsaj to
likšna, kot so jo dajali požrt
vovalni Sosedje Bakovčani pri 
gradnji svojega šolskega po
slopja.

Sedem glavnih stopnic do jubileja — 10-letnice

ČEPIN C I- VZGLEDNA TOČKA
Čepinci niso imeli svoje kmetijske zadruge vse do leta 1948, 

toda že od leta 1934 je obstajala kmetijska zadruga v Markov
cih in združevala kmetovalce treh vasi (Markovci, Čepinci in 
Budinci). Leta 1948, ko Markovčani niso bili pripravljeni graditi 
skupni zadružni dom, so pobudo prevzeli Čepinčani in ustano
vili svojo zadrugo. Leta 1953 so se jim pridružili še vaščani 
Markovec in Budinec. 

1 Zadruga je  bila ob usta
novitvi brez vsakršnih 

osnovnih sredstev. Prvi temelj 
ji je  bil novi zadružni dom, ki 
so ga vaščani zgradili povsem 
sami in ga odprli pred deseti
mi leti — 29. novembra 1948. 
Čepinski dom je  bil drugi po
vsem zgrajen dom v Pom urju.

2 V desetih letih svojega 
delovanja si je  zadruga 

pridobila za okrog 17 milijonov 
din osnovnih sredstev in ima 
sedaj že dokaj močan strojni 
park.

3  Prva je začela z obnovo 
sadovnjakov v večjih 

plantažah. Sedaj ima okrog 6  ha 
plantažnega sadovnjaka, ki že 
rodi. V plantažnem  sadovnjaku 
so jabolka (zlata parmena, jo
natan in boskop) in breskve kot 
medsadež.  Pionirsko delo za
druge na tem področju je  pri

spevalo tudi k temu, da ima v 
njenem okolišu strnjene sadov
n jake že tudi več zasebnih km e
tovalcev.

4  Prva je  začela uresniče
vati poskuse z umetnimi 

gnojili na travnikih in dokaza
la, da je  moč tako povečati pri
delek za 1 0 0  odst. in pridobiti 
tudi boljšo krmo. Posnemati so 
jo  začeli tudi kmetovalci v oko
lišu, rezultat tega pa je, da se 
je  povečalo število živine za 30 
odst. in da kmetovalcem ni po
trebno več kupovati krme d ru 
god, kar so morali poprej sto
riti vsako leto.

5  Poskuse z italijansko pše- 
nico kakovostnih sort je 

opravljala že lani in z dosežki 
teh poskusov dokazala, da je 
mogoče tudi na gorički zemlji 
pridelati od 30 do 38 q  zrnja na 
hektar ali za okrog 2 0 0  odst.

več kot znaša povprečje pri do
mači pšenici. Temu je tudi pri
pisati, da je zadruga brez več
jih težav izpolnila letošnji je 
senski setveni načrt.

Ustanovila je  prvo posta- 
jo za razmnoževanje či

stokrvne štajerske kokoši in za
lagala z jajci vso bližnjo okoli
co. Nesnost kokoši se je  v zad
njem  času močno izboljšala. Sa
mo v okolišu zadruge so letos 
odkupili okrog 200.000 ja jc  več 
kot lani.

7  Člani so pod okriljem za- 
 druge deležni tudi samo

pomoči. To je notranja organi
zacija, ki ob požaru pomaga 
članu — pogorelcu z delovno 
silo, s krovno slamo in tudi v 
krmi in prehrambenih potreb
ščinah, če je pogorelec tudi v 
tem pogledu močno oškodovan. 
Samopomoč temelji torej' na da
jan ju  najnujnejše m aterialne 
pomoči v naturi ali delovni sili, 
a ne odbija splošnega zavarova
n ja  p ri DOZ.

Z napovedano izločitvijo ne
km etijskh  obratov — upravo 
kina bodo v kratkem  izročili

prosvetnemu društvu v Mar
kovcih, a zadružno gostilno ob
činskemu gostinskemu podjetju 
— bo čepinska zadruga še laže 
utirala napredek na področju 
kmetijstva v svojem okolišu, 
saj si je  solidne temelje za po
spešeni napredek že ustvarila v 
zadnjih desetih letih.

„Moj najsrečnejši 
trenutek . . . “

(Izjava zadružnega delavca Ko
loniana Korpiča)

. . .  29. no v e m b ra  1948, k o  j e  bil 
d o k o n č n o  d o g r a j e n  zad ru žn i  dom v Č e
p inc ih  — n e k a j  nad t r i  mesece  po
tem, ko  smo k o m aj  15. avgus ta  1948 
na m o jo  pobudo  sk lenil i ,  da bomo 
d o m  začeli  g rad i t i .  S k lep  smo izpo l
nili  v r ek o r d n e m  času,  k l j u b  temu,  
da  smo vso o p e k o  za dom izdelali  
sami  z ročnim  delom.

. . . 1955. leta,  ko j e  začel rodit i  
s a d o v n ja k  v Budincih ,  k l j u b  temu,  
da j e  v eč in a  z a dru žn ikov  p r e d v id e 
vala,  da na  zapušč enem  pašn ik u  
SLP ne m o re  nas ta ti  nič p o m em b 
nega.

Janez Železen:

Izpolnjena želja
Zdaj bomo prav kmalu dobi

li v Turopolju tisto, za ka r nas 
je  že vrsto let »bolelo srce«: tr
govino, mesnico, pekarno . . .  
Tako bo zadoščeno željam, k i 
smo jo volivci ponavljali že vsa 
povojna leta.

Morda smo v naši bolj kme
tijski četrti vendarle premalo 
zavzeti za popravilo svojih ce
sta, kar bomo morali popravi
t i . . .

Dušan Petrovič:

PESTER PROGRAM OSREDNJE PROSLAVE V ČEPINCIH

VSE SE PRIPRAVLJA
P r ip r a v e  za  l e to š n je  p r a 

z n o v a n je  10-letnicc k m e t i j 
skega  z a d ru ž n i š tv a  se g a jo  v 
pe tr o v sk i  obč.  p r e c e j  n a z a j  in 
so  se za če le  že  s s v o js tv e n o  
o r g an iz a c i jo  N o v o le tn e  j e lk e ,  
k o  j e  D e d e k  M raz  z a v to 
mobi lom o b i sk a l  vse šo le  v 
občini  in p r in e s e l  p r a v o  ve 
se l j e  m la d im  ob čanom.  To 
p r i r e d i t e v  b odo  po nov i li  tudi 
letos.  P r o s v e tn a  d r u š t v a  so 
p r i r e j a l a  d r a m s k e  in d ru g e  
u p r iz o r i t v e ,  ki  so  p r i v a b l j a 
le v d v o r a n e  m noži ce  h v a le ž 
nih g l ed a lcev .  S am o  s P i p a 
novo  ig ro  »Dek le  iz T re n te «  
so d v a k r a t  na s to p i l i  na p e 
t ro v sk em  o d ru  in gostova li  v 
Č epin c ih ,  Ša lovc ih ,  K r i že v 

cih in Kuzmi.  P re d s t a v e  so 
povsod  d o b ro  u sp e le  in p r i 
ne s le  p r i r e d i t e l j u  l epo  p r i 
zn a n je .

Tud i  n e p o s re d n e  p r ip r a v e  
za 29- novem brsk o  p rosl avo  
v Č ep inc ih  so močno razg i 
b a le  vsa p ro sv e tn a  d ru š tv a  
in o rg an iz a c i j e  v obč ini .  Vseh 
p r i r e d i t e v ,  ki  so  j i h  n a j a v i 
la d ru š tv a ,  nit i  ni  bi lo  moč 
v k l ju č i t i  v g lavni  p ro g ram ,  
ki  j e  že i tak p e s te r  in v a b 
lj iv .

G l a v n a  pr osl ava ,  za k a t e 
ro  j e  m im o d rug ih  uglednih  
v od i te l je v  in gos tov  nap o v e
dni s vo jo  ude le žbo  tudi  zvez
ni l ju d s k i  pos lanec  Ja n ez  
H r ib a r ,  se bo  p r iče la  z m n o 
žično p o v o rk o  od M ark ovec  
do Č epinec .  V povork i  bodo 
p r ik a z a li  vso z a d ru ž n o  m e h a 
n izac i jo  in dos le j  zabe ležene  
gospoda r sk e  in d r u g e  uspehe  
k m e t i j s k ih  zad ru g  v občini .  
T a k o j  po povorki bo v ne 
de lj o ,  30. no v e m b ra  ob e n a j 

st ih  dopo ldne  v Č epinc ih  
o s re d n je  poli t ično  z b oro va 
nje ,  na k a te r e m  bodo n as to 
pili  števi lni  govor nik i .  O po
m enu  p ros lave  bo govoril  
r ep u b l i šk i  pos lanec  Koloman 
Korp ič,  k r o n ik o  zadru žnega  
doma v Cepinc ih  bo b ra la  
Anica Novako va , v k u l t u r 
nem de lu  p ro g ra m a  pa bodo 
nastop il i  s pevsk im i  točkami,  
rec i ta c i ja m i  in konc ertn im i  
s k la dbam i  godba na p ihala ,  
m ladinci  in p io n ir j i  iz C e p i 

nec in M ark ovec ,  novous ta 
nov l je n i  pevs ki zbor  iz P e 
trovče  in p r ip a d n ik i  JLA. Po 
z b o ro v a n ju  bo l ju d s k o  rnjn- 
n j c  z nas topom novous ta nov
l je n ih  domač ih  g lasben ih  s k u 
pin.

N e d e l j sk o  s la v j e  v Cepin-  
cih bo.  k a k o r  p r i č a k u je j o  t u 
di p r i r e d i t e l j i ,  dos to jna  m a 
n i fe s ta c i ja  d o s le j š n j ih  u spe 
hov in bodočih obe tov  na 
p o droč ju  z a dru žn iš tva  v tem 
n a js e v e rn e j š e m  d e lu  naše  

p o k r a j in e ,  k j e r  j e  st ičišče 
t re h  raz l ičn ih  sve tov, zato j e  
množična  ude ležba  našega 
p reb iv a ls tv a  na te j  proslav i 
bolj  p r ič ak o v an a .

TRIJE PREDLOGI
V Lenda vi j e  t re n u tn o  n a j a k t u a l 

n e j š a  k o m u n a ln a  naloga: u s tr ezna
u red i t ev  okol ice  g radu ,  v k a te r e m  
j e  s e d a j  os emle tk a .  Ured it i  bo  p o 
t re b n o  p red v sem  p a rk  in p repreč it i  
m o re b i tn e  e roz i je .  Za to j e  že s k r a j 
ni čas! S red s tv a  so p o t re b n a  le za

s t ro k o v n a  de la ,  vse d rugo  pa bi 
l a h k o  p r is peva li  Le n davčan i sami,  
t ak o  ko t  j e  bilo lan i,  ko  so p ro s to 
vo l jn o  opr av il i  vsa z e m e l j s k a  dela  
pri  g r a d n j i  p lin ov oda  Petišovci —

Lendava  v dolžini  3 km. Upamo, da 
se  nam bo pos reč ila  tudi ta a kc ij a  
ob pomoči SZDL in ak ti v n ih  šo lsk ih  
od bo rov,  ki  l ah k o  mnog o s to r i jo  za 
m obi liz ac ijo  s ta r šev .

Novo s ta n o v a n j sk o  skupno s t,  ki  je 
do bi la  svoj inic iat ivn i o d b o r  že p red  
do br im  mesecem (doslej  j e  imel že 
d v e  se ji) ,  č a k a jo  š te v i ln e  naloge.  
Razm iš l ja m o o r eo rgan iz ac i j i  m a n j 
š ih  o b r tn ih  p o d je t i j  v m es tu ;  prišlo 
bi  naj  pod o k r i l j e  s ta n o v a n j sk e  
skupnos ti  in tvo ri la  p r v e  za ro d k e  
p o t re b n ih  se rv i sn ih  služb.  T a k o  bi 
po t ro šn ik i  po teh se rv is ih  z m a n j š i 
mi d ru žb e n im i  d a ja tv a m i  p r iš l i  hi 
t r e j e  d o  c e n e jš ih  uslug.  Z aenkra t  
sta nam n a jb o l j  p o t re b n a  se rv isa:  
za izposo je v a n je  s t ro j ev  za gospo
d in j s tv o  in k o r i s tn o  zaposlovan je  
o trok ,  k a t e r ih  s ta rš i  so v službi,  v 
i zve nšol skem času.

In t r e t j i č :  k j a v n e m u  d ru žb en em u  
de lo v a n ju  bomo m ora li  p r i t eg n it i  
čimveč volivcev, sa j  ni  smot rno  nit i 
ko r is tno ,  če se  pos ameznik i  zaradi 
d e lo v n e  p r eo b re m e n je n o s t i  in p r e 
š tev i ln ih  fu nkci j  no p o j a v l j a j o  v 
d ružben ih  organ ih  kot  »popolnoma 
prisotni« u p rav l jav c i  in če morda  
zaradi tega  trpi  celo  nj ih ova  d r u ž 
be na  vloga pri  sodobni vzgoji  svo
j ih  ot rok .
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Ob ugodnih dosežkih novi načrti
60 HEKTAROV PLANTAŽNIH SADOVNJAKOV -  OB POVEČANJU ŠTEVILA 
ŽIVINE ZA 50 ODST. ŠE PRVI PLEMENSKI SEJMI — V VEČJE VASI POSNE 

MALNIKE! -  ŠTAJERSKA KOKOŠ V VEČINI NA GORIČKIH DVORIŠČIH 
— 118 HEKTAROV ZEMLJE POSEJANE S PŠENICO ITALIJANSKIH SORT — 
LETOS ŽE 18 TRAKTORJEV PESKOVČ ANI ŽELIJO IMETI TRAKTOR V 
SVOJI VASI -  PRIHODNJE LETO: SKLADIŠČA IN GARAŽE -  GORIČKO 
POTREBUJE SERVISNO DELAVNICO ZA POPRAVILO KMETIJSKIH STRO

JEV

P o t re b o  po  in te n z iv n em  k m e t o v a 
n ju  n a r e k u j e  med  d ru g im  tudi d e j 
stvo,  da  j e  na p r i m e r  v pe tr o v sk i  
zadru g i  med 620 člani  k o m aj  t r e t j i n a  
t ak ih ,  ki  se p o j a v l j a j o  s trž n imi  vi
šk i ,  m ed tem  ko  os tali  zad ru ž n ik i  v 
g lavnem  p r id e l a j o  le toliko ,  k o l ik or  
p o r a b i jo  za sebe.

V dese t l e tn e m  o b d o b ju  o b s to j a  in 
d e lo v a n ja  k m e t i j s k ih  za d ru g  v š a 
lovski obč ini  pa so  do seženi  uspe hi ,  
ki  že  k a ž e j o  m očne  obr is e  bodočega 
še  v e č je g a  n a p r e d k a  na  p odroč ju  
k m e t i j s tv a  in h k r a t i  tudi  več jega  
ž iv l j e n j s k e g a  b l ag o s t a n ja  obč anov .

O  V vs e j  ob č in i  im a jo  o k ro g  60 
h e k ta r o v  p l an t a ž n ih  s a d o v n ja k o v ,  
u r e j e n ih  na s o d o b e n  na č in .  Le to šn je  
m o tn j e  pr i  o d k u p u  s a d ja  so s ice r 
p r e c e j  o k r n i l e  n a d a l j n j e  izg lede  zn 
tak o  obnovo  sad o v n ja k o v ,  toda p rav  
te t ežav e  so p o s ta v i le  v o s p re d j e  a k 
tua lno  z ah te vo :  pri  obnov i s a d o v n ja 
kov v e li k o  v eč jo  po zorn os t  k a k o v o 
sti  in so rt nos ti  s ad ja !  N a d a l jn j i  ko 
r a k  bo z g ra d i te v  p u lp n e  p o s ta j e  ali  
m an j še g a  o b r a t a  za p r e d e l a v o  sa d ja  
v f in a ln e  i zde lke .  T a  o b r a t  bi  m o 

ral  sta t i  n e k j e  na G o r ičk em ,  sa j  po 
vzroča  t r a n s p o r t  s a d ja  v Soboto  p r e 
ve lik e  s t ro š k e  in zam u d o  časa.  P r e 
d e la va  s a d j a  v s oboškem  o b r a tu  p r i 
de  v poš tev  p r ed v s e m  zn po led av sk o  
o b m o č je  G o r ičk eg a .

O  Tudi v ž iv in o re j i  so dos eženi  
po m em b n i  uspeh i.  Št ev il o  živ ine,  ki 
j o  r e d i j o  k m etova lc i  v obč in skem  
okoliš u ,  j e  p o ras lo  za o k ro g  30 odst . ,  
k a r  j e  p red v s e m  pos le d ica  i zb o l j še 
v a n ja  t ra v n ik o v  i n v zvezi s tem 
p r id o b i v a n ja  več jih  količ in  k a k o 
v o s tn e j š e  k rm e .  Živina  j e  n a p re d o 
vala tudi  po kakovos ti ,  s a j  so letos v 
Kri ževc ih  prv ič  p r i r e d i l i  p lem e n s k e  
s e jm e ,  ki  so bili  d o b r o  o b iskan i  in 
k j e r  j e  bi lo  o d k u p l j e n e  p r e c e j  d o bre  
p l e m e n s k e  ž ivine .  Do  s e d a j  j e  bil 
pe tr o v sk o -ša lo v sk i  okol iš  znan  zgolj  
ko t  r e j s k i  bazen  za k l a v n o  živino. 
Kot vse k a ž e ,  j e  s e d a j  ta t ra d i c i j a  
že  močno p r e t r g a n a !

Š tev il n e  vas i  v okol išu  so zelo 
o d d a l j e n e  od  p ro m e tn ih  cest ,  za to  j e  
o d k u p  m le ka  ze lo  one mogočen .  P o 
s a m e z n e  vasi  niti  ne  m o re jo  red n o  
vnov čeva t i  m le k a ,  k a r  j e  p r e c e j š n j a

škoda  za k m e to v a lc e  in tudi  za naše  
g ospodars tvo .  P ro b le m  bi bi lo  moč 
reš it i  tako ,  da bi  p o sam ezn i  k r a j i  
dob i l i  p o s n e m a ln ik e ;  sm e ta n o  bi po 
tem poš il ja l i  v m le k a rn o ,  k m e t o v a l 
cem pa  bi  o s ta lo  posne to  m le k o  za 
p raš iče  ali  d r u g e  n am en e .  P o s n e m a l 
n ik e  n a j  bi č im p r e j  p r e s k r b e l a  so
boška  T o v a r n a  m le čn ih  izdelko v, 
p r o s to r e  pa  bi  d a le  zad r u g e  in 
o p r a v l j a l e  tu d i  pose l  o k ro g  p o sn e 
m an ja .  Mar ni šk oda ,  da š tevi ln i  
k m etova lc i  zda j  p o k l a d a j o  p raš ičem  
p o ln o m a s tn o  mleko?

V do l in i  K rk e  (Markovci,  Č e p in 
ci) pa  se k m e t j e  z a v z e m a jo  za u m e t 
no o s e m e n j e v a n j e  k rav ,  ki  še  tod ni 
u v e l j a v l j e n o ,  toda j e  p o t re b n o ,  da v 
s oboškem  V e t e r i n a r s k e m  zavodu  mi 
s l i jo  tudi na p o t r e b e  tega  okoliša .

O  V p e ru t n i n a r s tv u  p osveča jo  
n a jv e č j o  p o z orn os t  p asem sk i  odbiri  
koko š i.  Po  veliki  nesnost i  z n a n a  š t a 
j e r s k a  kokoš  j e  tod že  zače la  p r e 
v ladova t i ,  k a r  j e  p r ed v s e m  z a s luga 
r e j s k e g a  s re d i šča  v Č epin c ih .  Z a d ru 
ge ce lo  niso mogle u s tr eč i  vsem go

sp o d in j a m ,  k o  so  letos p r o d a j a l e  
e n o d n e v n e  p i ščan ce  kokoš i  te pasme.

O  V p o l je d e l s tv u  z a z n a m u je j o  oči 
ten  n a p re d e k  s p r i č o  vse v eč jega  spo
z n a n ja  k m eto v a lc ev ,  da  j e  moč d o 
se ga t i  v eč je  h e k ta r s k e  donose  samo 
z b o l j šo  o b d e la v o  z e m l je  in u v e l j a v 
l j a n j e m  vseh  d ru g ih  ag ro t e h n ič n ih  
u k r ep o v .  P r e v l a d u j e j o  be la  žita,  k a r

j e  tudi  p o t re b n o ,  s a j  j e  to i zda tno  
d o p o ln i lo  ž iv in o re j i ,  k a j t i  gor ič ka  
z e m l j a  p o t r e b u j e  več  g n o ja  kot r a v 
n in sk a  (več je  možnost i  e ro z i j  i td.).  
Le tos  im a jo  v p r id e lo v a ln e m  s o d e lo
v a n ju  z a se j a n ih  118 ha z e m l j e  s k a 
k o v os tn o  pšen ico  i t a l i j a n s k i h  sort ,  
p r i č a k u j e j o  pa,  da  bod o  izpo lnil i  in

ce lo  p reseg l i  tudi  se tv en i  n a č r t  pr i  
h ib r id n i  ko ruzi  (40 ha),  s a j  j e  med  
k m eto v a lc i  v e li k o  z a n im a n je  za p r i 
d e lo v a n j e  d o n o s n e jš ih  s o rt  ži ta  in j e  
n e k a te r im  s e d a j  m očno  žal ,  da niso 
začel i  sode lova ti  že v j esen i .

O  V zvezi s k o o p e ra c i jo  o p o z a r 
j a j o  na s labo s ti  pr i  l e to š n j i  j e s e n s k i  
se tv i  i t a l i j a n s k e  p šen ic e .  Č e p in sk a

z a d ru g a  j e  n a ro č i la  s e m e  in um e tn a  
g n o j i l a  p rv a ,  to da  do b i la  j e  n a ro č e 
no b l ag o  z a d n ja .  N e k a t e r e  z a d ru g e  
so n a j p r e j  d o b i le  s a m o  se me ,  d r u g e  
samo u m etn a  g n o j i l a ,  t r e t j e  pa 
sploh  nič.  Te  s labo s ti  j e  p o t r e b n o  
b r e z p o g o jn o  o d p rav i t i ,  s ic e r  z a d ru g e  
ne bod o m og le  pr i  km e to v a lc ih ,  s 
k a te r im i  že p r id e lo v a ln o  s o d e lu j e jo ,  
zago to v i t i  t o l i k a n j  p o t r e b n o  z a n e s 
l j i v o s t  in z a u p a n j e  v s k u p n o  u r e s n i 
č e v an e  u k r e p e  v k m e t i j s tv u .

O  P r e d  dese t im i  let i  še  ni  imela 
n o b e n a  z a d ru g a  t r a k t o r j a ,  s e d a j  j ih  
že  im a jo  13, pe t  pa j i h  bod o  še  d o 
bil i  do  ko n c a  leta .  Z a d ru g e  s temi 
t r a k t o r j i  že  o d loč i lno  p o s e g a jo  v 
k m e t i j s k o  p ro iz v o d n jo .  Z a n i m a n j e  za 
s t r o j n e  s to r i tv e  pr i  o b d e lo v a n j a  
z e m l j e  še  s t a l n o  n a ra š č a ,  s a j  na pr .  
k m e t j e  v P e sk o v c ih  z a h te v a jo  t r a k 
to r  za s v o jo  vas,  češ  da  ga l a h k o  
v a rn o  d r ž i j o  v p ro s to rn i  ga ra ž i  g a 
s il sk e g a  do m a.  Mimo tega  i m a jo  za 
d r u g e  še  8 mla t i l n ic ,  5 z a d ru ž n ih  d o 
mov, ki  v g l a v n e m  že s lu ž i jo  s v o je 
mu n a m e n u ,  o b r a t  za d e s t i l a c i jo  e t e 
ri čn ih  olj  in še  več d r u g ih  g o s p o d a r 
sk ih  o b jek to v .

O  P r ih o d n j e  le to  pa  bodo prišla 
na v r s to  sk la d išča  in garaže ,  za kar  
n a m e r a v a j o  za p ro s i t i  za inves ticijsko 
p o so ji lo  iz zvezn ih  sk lado v.  Večje 
sk la d i š če  z zm o g l j iv o s t jo  13 vagonov 
n a m e r a v a j o  zg ra d i t i  ob železniški 
p o s ta j i  v P e t ro v c ih ,  v A d r i ja n c ih pa 
m a n j š e  sk la d i š če  z zmog l j ivos tj o  5 
do  6 vagono v.  O p o z a r j a j o  pa tudi na 
p r o b le m  s e rv i s n e  s lu žb e  pr i  poprav
l j a n j u  k m e t i j s k ih  s t r o j e v ,  k a j t i  so
bo šk i »Agroserv is« j e  p red a le č  (tr ak 
to ri s t  zam udi  d o m ala  ves dan,  če od
p e l j e  t r a k t o r  t j a  na pop rav ilo) in 
d o m ala  n e d o s to p e n  za m an j š a  pop ra
vila k m e t i j s k ih  s t r o j e v  na Gori čkem. 
So bošk i  o b r a t  j e  bil l et a  1951 usta
n o v l je n  za p o t r e b e  t ed a n j e g a  sobo
šk e g a  o k r a j a ,  ki  pa ni  imel dosti  več 
k m e t i j s k i h  s t r o j e v ,  ko t  j im  ima se
d a j  ša lo vsk i  oko liš .  Za tega de lj  se 
od lo čn o  z a v z e m a jo  zn us tanovi tev  
a g ro s e r v i s n e  d e la v n ice  na Gor ičk em ;  
u s ta n o v i le  bi j o  za d ru g e  kot  združe
ni i n v es t i t o r j i ,  m o rd a  soboški  »Agro- 
se rvi s«  ko t  svo jo  po d ru žn ico  ali pa 
bo t r e b a  n a j t i  k a k š n o  d ru g o  reš itev.

Pred volitvami zadružnih svetov

Razgibane razprave
K m e t i j s k e  z a d ru g e  v pe trovsko

š a lo v sk e m  oko l išu  im a jo  p rec e j šn j e  
t ežav e  z a ra d i  p o m a n j k a n ja  do brega  
r a č u n o v o d s k e g a  k a d ra .  Si cer  pa j e  
vs eh p e t  z a d ru g  g o s p o d a rs k o  dovolj  
m očn ih  in im a jo  tu d i  us t r e z n e  pogo
j e  za u s p e šn o  g o s p o d a r j e n j e .

V ž iv a h n ih  p r ip r a v a h  zn volitve 
z a d ru ž n ih  sve tov so  pr id ob i li  s k u p 
no 250 novih  č lanov ,  p red v s e m  d r u 
ž in sk ih  — žene  in m ladi  pr id e lova l 
ci.  V a k t iv ih  m la d ih  z a d ru ž n ik o v  d e 
lu je  115 č lano v.

R a z p r a v e  na zb o r ih  zadru žn ikov  
so i z r e d n o  ž iv a h n e ,  zlast i  še pr i  se
s t a v l j a n j u  k a n d id a t n ih  l ist za za
d r u ž n e  sv e te .  Z d o b r o  usm e r je n im  
po l i t ič n im  d e lo v a n j e m  SZDL se j im 
j e  d o s le j  že  v zna tn i  m er i  posreč ilo,  
da  j e  p r i š lo  na k a n d id a t n e  l iste tudi 
več žena  in m la d in e .  To  sice r  ne ka 
t e r im  k o n s e rv a t iv n i m  posameznikom  
ni b i lo  p o  god u (Šul inc i ,  Križevci) ,  
v e n d a r  pa  so  os ta li  v m an jš in i ,  ko 
j e  b i lo  n e d v o u m n o  pov ed an o ,  k a k š n e  
l ju d i  ž e li m o  imet i  v t eh  o rgan ih  za
d r u ž n e g a  u p r a v l j a n j a .

V o b č in s k ih  po l i t ič n ih  f o ru m ih 
m en i jo ,  d a  t a k š n e  ak ti v n o s t i  in ži
v a h n o s ti  d o s le j  š e  ni  b i lo  na zadruž
n ih  o b č n ih  zborih .

Čestitamo k prazniku R epublike!
Gostilna in nočišče 

„ JERUZALEM“ vabi

Občinski ljudski odbor Ljutomer 
Občinski komite ZKS Ljutomer 
Občinski odbor SZDL Ljutomer 
Občinski sindikalni svet Ljutomer

OPEKARNA
LJUTOMER Opekarna Ljutomer je  

že znana po svojih kako
vostnih izdelkih opeke 
vseh vrst: polnih zidakov, 
votlakov B/h 4, votlakov 
B/h 6, strešne opeke, za 

reznikov in bobrovca, 
stropnih elementov, ra

pid nosilcih in polnili, ter 
se z njimi priporoča od
jemalcem

Trgovina s steklom in kemikalijami

„STEKL0-BARVE“
LJUTOMER

Zadružni dom v Čepincih

P R O D A J A M O :
MODERNE RADIJSKE SPREJEMNI
KE, STEKLO. KERAMIKO, GOSPO
DINJSKE POTREBŠČINE, BARVE, 
LAKE, KEMIKALIJE VSEH VRST. . .

Elektrotehnično podjetje »Elektron« Ljuto
mer opravlja elektroinštalaterska dela od 
Maribora do madžarske meje, popravljamo 
elektromotorje in električne naprave ter ra
dijske sprejemnike.

Kmetijska zadruga »Kmetovalec« Lju
tomer preskrbuje kmetovalce svojega 
okoliša z reprodukcijskim materialom 
in zaščitnimi sredstvi. V okviril stroj
nega odseka zadruge skrbi s strojno 
obdelavo zemljišč za zvišanje hektar
skih donosov. Odkupuje vse kmetij
ske pridelke, živino in les.

KMETOVALCI. ZADRUŽNIKI.

pri svojem poslovanju se poslužujte 
vedno le vaše kmetijske zadruge!

PECIVO VSEH VRST IN DOBER KRUH KUPITE PRI

„KRUH-PECIVO“ Ljutomer

Otoka teme ne bo več 
Elektrika že pričujoča

Vse do nedavnega je  
bilo Goričko otok na geo
grafski karti, ki se je  
razlikoval od sosednjih 
okolišev po tem, da je  še 
vedno sameval, odmak
njen od glavne pomočni
ce — elektrike. Zdaj so 
v petrovsko-šalovskem 
kotu začeli tudi elektriki 
smelo utirati pot in če bo 
šlo vse po sreči, napove
dujejo, bodo že ob koncu 
prihodnjega leta zasvetili 
domala v vseh krajih ob
čine.

Z elektrifikacijo so začeli la
ni. Letos avgusta so že zasvetili 
v Dom anjševcih, sredi decem
bra  pa bodo v Križevcih in Pe
trovcih. Daljnovod do Hodoša 
je postavljen in transform ator
ske postaje že tudi gradijo  v 
vseh krajih , razen v M artinju. 
Z zgraditvijo razdelilne postaje 
v Mačkovcih, prihodnje leto, 
bodo ustvarjeni vsi potrebni 
pogoji za nadaljn jo  etapo elek 
tr ifk ac ije  v teh krajih  in tudi 
za njeno dokončno uresničenje.

Pri elektrifikaciji bo prispe
valo levji delež samo prebival
stvo, ki tudi sodi, da bo zanj

elektrika ena največjih gospo
darskih pridobitev. Tako so ob
čani ob vodstvu svojih elektrp- 
fikacijskih odborov povsem sa
mi zgradili nizkonapetostna 
om režja v svojih krajih, prispe
vali sredstva za drogove dalj
novoda in opravili vsa zemelj
ska in navadna težaška dela 
prostovoljno, tako pri drogovih 
kot tudi pri transform atorski 
postajah. Njihov čisti delež bo 
znašal ob zaključku elektrifi
kacije  približno 2/3 : 1/3 občin
skega deleža, ka r bo rezultat, 
ki bo tudi verno pričal o nji
hovi podjetnosti in zavzetosti za 
napredek. Samo v lesu in de
lovni sili znaša njihov doslejš
n j i delež okrog 20 milijonov di
narjev pr: gradnji daljnovoda.

Občinski ljudski odbor je do
slej prispeval za elektrifikacijo 
okrog 12 milijonov din, njegov 
bodoči prispevek pa bo predvi
doma še znašal 25 milijonov di
narjev. Pred kratkim  je  že iz
glasoval sklep za najetje  20 mi
lijonov din tonamenskega inve
sticijskega posojila. Za zgradi
tev daljnovoda Vaneči—Petrov
ci je  prispevalo 10 milijonov di
narjev  tudi podjetje »Elektro« 
Maribor-okolica.

V znam enju proslavljanja 10-letnice kmetijskega za
družništva, elektrifikacije in drugih gospodarskih uspe
hov naše občine proslavljam o letošnji 29. november — 
Dan republike

Občinski ljudski odbor
Občinski odbor SZDL
Občinski komite ZKS 

PETROVCI-Š A L O V C I
z gospodarskimi organizacijami: KZ Čepinci, Petrovci, 

Šalovci, Križevci in Hodoš, trgov, podjetjema »Goričan

ka« Šalovci in »Krka« Petrovci ter mlinoma in žagama 
Hodoš in Lucova

in čestitamo ob tem pomembnem prazniku vsem pre
biralcem  občine in delovnim ljudem  našega Pomurja.

POMURSKI VESTNIK, 27. nov. 19588



Mladina v telovadnicah in na igriščih

Š AG - N A Š A  I Z K U Š N J A

Košarka je  šport št. 1 na soboški gimnaziji. Na sliki: Nekdanje 
košarkaško moštvo ŠAG — zmagovalec v tekmovanju za sred
nješolsko prvenstvo v L jubljani (prvi stoječi z desne proti levi 

je  prof. Titan, soustanovitelj SAG).

l a h k o  n a č r t n e j e  in t em e l j i t e j š e  p r i 
p rav i l i  za p o m em b n e jš a  šp o r tn a  
s r e č a n ja .  T a k o  so bile šolski  m la d i 
ni  pos re d o v a n e  v eč je  možnos ti  za 
te lesnovzg o jno  in š p o r tn o  izž iv lj an je .

SAG j e  to re j  u sp ešn a  oblik a  
š p o r tn e g a  de lo v a n ju  na šo lskem  za
vodu,  s m ote r  t akega  š p o r tn e g a  d e lo 
v a n ja  pa j e  t e le sn o  in dušev n o  r a z 
vit d i j ak.  Šo lsko  tel esno  vzgojo  so 
u sp e šn o  dopolnil i  s p rostovo l jn im  
d e lo v a n je m  d i ja k o v  v vseh  športih .  
D o s l e j š n j e  d e lo v a n je  soboškega  SAG 
j e  bilo tudi načrt no ,  s a j  so  vedno 
p rav o časn o  določil i  p r o g ra m e  in ča 
sovne  t e r m in e  za p o sam ezna  t ek m o 
v an ja ,  t ako  da  j e  vsak  d i j a k  — 
šp o r tn ik  vedel  že  za  d v a  meseca

v n a p re j ,  k d a j  in s kom  bo tekmova l 
(r a z r e d  pr o ti  r az re d u ,  šo la prot i  šo 
li), za to  s e  j e  l a h k o  sis temat ično  p r i 
p r a v l j a l  na  p r ed v id e n e  nas tope ,  ne 
da  bi pr i  t em  k a k o rk o l i  t rp e l  štu d i j  
os ta lih  učn ih  p red m e to v .  Š tevi lna  n a 
videz  m a jh n a ,  a nič m an j  p o m em b 
na d e j a n j a  d o k a z u je jo ,  da so  se 
člani  že  močno naveza l i  na svoj 
ak t iv :  na v a je  in t e k m o v a n ja  v iz
v e nšo ls kem  času  p r ih a j a j o  ne k a te r i  
d i j a k i  celo  iz 16 km o d d a l j e n ih  k r a 
jev  (tudi  poz imi!) ,  d i j a k i ,  ki  so o d 
h a ja l i  t ek m o v a t  za s vo je  b a rv e ,  so 
v e č k ra t  tudi  sami pl ača li  po tne  s tr o 
š te  i td.

D e lo v a n je  pod o k r i l j e m  ak tiv a  
ima tudi  sp lošno  vz go jn o  obe lež je.

T a k o  so d i ja k i  — športn ik i  p r ed  
k r a t k i m  us tanov ili  k ro žek  za m ate 
m at iko ,  k j e r  bo ljš i  p o m ag a jo  s la b 
šim p r i  uč e n ju  tega  p red m e ta .  V 
a k ti v u  a k t iv n o  ša h ir a jo .  Tudi  z m la 
d in sk o  o rg an izac i jo  so našli  d o b e r  
k o n ta k t  in s k u p n o  sode lo van je .  Vsak 
nj ih ov  uspeh  j e  tudi us peh m la d in 
sk e  orga n izac i je !  Vsak  š p o r tn ik  j e  
član ,  a slabi  uč enci ne m o re jo  t e k 
movati .  P r i  v ods tv enogospodarskem  
d e lo v a n ju  v a k ti v u  se  d i ja k i  uč ijo  
tudi  u p r a v l j a n j a ,  k a r  j im  bo zlasti  
ko r is t i l o  pozne je ,  ko  bodo stop il i  v 
ž iv l j en j e  kot z re li  s t r o k o v n jak i  in 
d rža v l ja n i .

(Nadaljevanje na 14. strani)

O dgovor :

Kje In kaj dela lendavska mladina?

Tako in - v Partizanu!
Kje in kaj dela lendavska mladina, se sprašujejo neka

teri v našem mestu. Res: mladinska organizacija se ne more 
pohvaliti s posebnimi uspehi, toda lendavska mladina je kljub 
temu aktivna. Mnogo je mladih v taborniški organizaciji, 
kjer delajo tiho, toda zelo aktivno. In poglejte proti domu 
Partizana, ki sicer za Lendavo ni posebno veliko poslopje, in 
prepričali se boste lahko, da mladina živi in se giblje!

Predpoldne je  v domu živah
no kot le kaj: na stotine dija
kov obeh osemletk ima tu edi
no telovadnico v občini. Ta te
lovadnica je  že zdavnaj pre
majhna. Popoldne in zvečer se 
vrstijo v njej telovadni oddelki 
— od cicibanov in pionirjev do 
članov in članic.

In naši uspehi? — boste mor
da vprašali. Imamo kaj pove
dati in tudi pokazati. V pretek
lem letu delovanja smo v Len
davi priredili tri akademije in

gledalci so vedno napolnili dvo
rano do zadnjega kotička. V 
lepem spominu bo ostala vsem 
»partizanovcem« poletna nede
lja, ko smo v času izleta prire
dili na prostem kar dve akade
miji: v Polani in Dobrovniku. 
V slednjem kraju nas je nav
dušeno nagradilo čez 500 gle
dalcev. Za občinski praznik je 
v povorki korakalo vseh 300 
članov domačega Partizana, p ri
pravljenih, da na javnem na
stopu pokažejo rezultate svoje
ga dela na telesnovzgojnem 
področju. Vendar je  dež spre
menil nastop zgolj v akademi
jo .

V društvu aktivno deluje na
miznoteniška sekcija, člani se 
radi merijo tudi v rokometu, 
odbojki in košarki. Mladina si 
želi tudi zabave, na kar društvo 
ni pozabilo. Na društvenih ve
čerih se redno zbira staro in 
mlado, saj dostojno veselje 
zbližuje ljudi in jih vabi k ak 
tivnemu delovanju v društvu. 
Kljub malenkostni denarni pod
pori ObLO je društvo tudi le
tos naredilo veliko: prekrili
smo streho na domu, prepleska
li vrata in okna. napeljali vo
dovod in namestili prho, okrog 
igrišča zasadili 40 topolov in si

omislili tudi nekaj novih po
trebščin za telovadbo. Ob tem 
kajpak ni težko ugotoviti, da je 
društvo v velikih dolgovih, ven
dar bomo morali čimprej ustva
riti solidne pogoje za delo z na
šo mladino.

Delovanje društva spodbuja 
deset neumornih vodnikov, ki 
prebijejo z mladino takorekoč 
ves prosti čas v telovadnici; to 
so tihi, skromni, a pridni delav
ci, ob njih pa še prizadeven od
bor, kateremu se je  tudi letos 
posrečilo uvrstiti svoje društvo 
med najboljše vrstnike v Po
m urju. Kdo bi le preštel njiho
ve udarniške ure? O

Iz soboškega TVD Partizan

P isana  vrsta dosežkov
Še večji uspehi  —  ob boljši materialni osnovi

Soboško telesnovzgojno d ru 
štvo Partizan ima 350 aktivnih 
članov-telovadcev in športni
kov, precej pa tudi podpornih 
članov. V prihodnosti si bodo 
morali še bolj prizadevati, da 
bi privabili v svoje vrste več 
delavske in vajenske mladine, 
več delavcev iz podjetij in obrt
nikov — skratka odraslih čla

nov. Večja prisotnost teh ljudi 
v d ru štvu bo prav gotovo bla
godejno vplivala na notranje 
življenje in obogatila društve
no bilanco še z novimi uspehi. 
Množičnost je  namreč danda
našnji eden bistvenih uspehov 
telesnovzgojnih in športnih d ru 
štev!

Zakai manj oddelkov?
Pod okriljem  društva deluje 

osem oddelkov, ki se ukvarja
jo pretežno s splošno telesno 
vzgojo, potem še športni oddel
ki za rokomet, namizni tenis, 
hokej na travi, odbojko, judo, 
orodno telovadbo in lahko atle
tiko (slednji deluje »samostoj
no«, brez potrebnega vodnika). 
Društveni dosežki na tem pod
ročju so torej dokaj pestri, če
prav hkrati tudi ugotavljajo, da 
je  v vrstah aktivnih telovad
cev in športnikov še vedno pre
malo odraslih, zlasti članic. 
Vzroke za tako stanje bo treba 
temeljito proučiti in dognanjem 
ustrezno tudi ukrepati.

Število oddelkov se je  v zad
njem letu nekoliko zmanjšalo. 
Ob začetku letošnjega šolskega 
leta je  bilo ustanovljeno u č ite
ljišče in zategadelj so urniki na 
soboških šolah precej bolj »na
peti« kot prejšn ja leta, tako da 
v dveh večernih urah (od šeste 
do osme) ni moč zajeti vseh 
učencev in dijakov v splošno 
telesno vzgojo — društveno te
lovadnico. Sicer imajo pri te
lovadbi precej težav tudi zara 
di pom anjkanja vodnikov, pa 
tudi tisti vodniki, ki v društvu 
delujejo, so precej bolj zapo
sleni pri šolski telesni vzgoji 
(soboško učiteljišče, kmetijska 
šola v Rakičanu).

Ugodni društveni uspehi . . .
Množična udeležba na okraj

nem telovadnem zletu v Ljuto
meru, dokajšen organizacijski 
in operativni delež pri tej pri
reditvi; udeležba na tekmova
nju za državno prvenstvo v ho
keju  na travi (5. in 6. mesto), 
moštvo hokejistov na travi le
tos že drugič republiški prvak 
v članski konkurenci, organiza
cija in soudeležba v dvoboju 
hokejskih reprezentanc Hrvat-

ska : Slovenija, organizacija
mednarodnega plesnega sreča
n ja  Avstrija : Jugoslavija, or
ganizacija nastopa slovenskih in 
jugoslovanskih vrhunskih orod
nih telovadcev v Soboti, usta
novitev Rokometne podzveze za 
Pom urje in I. mesto v jesen
skem tekmovanju za prvenstvo 
v tem razredu, organizacija I. 
in II. odbojkarskega turnirja 
m ariborske odbojkarske pod

zveze za članice, ustanovitev 
sekcije za tenis in tečaj za te 
nisače (vodil ga je  Janko

Janša, nekdanji državni prvak 
in olimpijec), ustanovitev judo 
sekcije, dvakratna zmaga nad 
moštvom rokometnega kluba 
»Drava« iz Ptuja, organizacija 
tradicionalnega nočnega teka 
po soboških ulicah, udeležba 
članov na velikem slavju bojev 
na Sutjeski, I. mesto na sektor
skem tekmovanju itd. 
ske mtekmovanju itd.

. ..K L J UB FINANČNI STISKI
Da so uspehi takšni, je  pred

vsem zasluga prizadevne dru
štvene uprave in požrtvovalno
sti načelnika, vaditeljev in vseh 
aktivnih članov, ki so morali 
vložiti v telesnovzgojno delo

(Nadaljevanje na 14. strani)

Sobo ško TVD P a r t i z an  je  
pos la lo  množično  zastops tvo  
tudi na I. f es tiv a l  t elesne  
vzgoje v L j u b l j a n i .  Na s l ik i:  
Naši  te lovadc i in t e lo v ad k e  
k o r a k a j o ,  p o z d ra v l je n i  od 
množice g led a lcev ,  po  l j u b 
l j a n s k i  ulici .

Športni aktiv na soboški ESŠ deluje že četrto leto

TEMELJ JE MLADINA
Na pobudo  samih  d i ja k o v  in prof.  

T i ta n a  so v šo lske m  letu  1956-57 u s t a 
novili  šp o r tn i  a k t iv  tudi  na soboški 
ESŠ. V z a če tk a  svo jega  d e lo v a n ja  j e  
imel a k t iv  sk u p in e  za odb o jk o ,  no 
gomet,  a t l e t i ko ,  šah  in namizni t e 
nis,  v z a d n je m  času  pa sta se  začela 
o rg an iz ir an o  u v e l j a v l j a t i  tu d i  s t r e l 
s tvo  in namizni  tenis.

D e lo v a n je  v  š p o r tn e m  ak t iv u  je 
bilo ž iv ah n o  v vsem času  n j egov ega  
obs to ja ,  s a j  so se d i ja k i  — šp o r tn ik i  
udeleži l i  š t ev i ln ih  t u rn i r j e v  in dv o 
bo jev ,  pa tudi  uspeh i,  ki  so j ih  p r i 
tem dosegli ,  n iso  m ajh n i .  Na jveč j i

uspeh  j e  p rav  gotovo ude ležba  š p o r t 
n ikov  ESŠ na  Ekonom iad i  v M aribo 
ru ,  ki  j e  bila  letos ap r i l a .  V nogo
m etu  so dosegli  d ru g o  mesto,  če p ra v  
niso  izgubili  nit i ene  tek m e ,  tem ve č  
so igra li  le neodločeno  z l j u b l j a n 
sk im i v r s tn ik i .  Tud i  v d ru g ih  š p o r t 
nih d i sc ip lin ah  in p anogah  so za se d 
li d o b ra  m es ta  in bi  v skupn i  r a z 
v rs ti tv i  bil i  zago tovo  na b o l jš em  m e 
stu,  če bi  se tega  t e k m o v a n ja  u d e le 
žila tudi de k le t a .  P ohva le  v red n a  je  
zlasti  n j ih o v a  pod je tnos t ,  sa j  so se 
tega  t e k m o v a n ja  ud eleži l i  povsem  na 
sv o je  s tr oške .

Kaže,  da se bo do  m ord a  na ESŠ 
na vduš il a  za š port  tudi  d e k le t a ,  k a r  
j e  samo d o b ro  p r ič a k o v a n je .  Dos le j  
se n am reč  niso p o jav l j a l a  na t e k 
m o van j ih ,  toda že  pr v i  k o r a k  na 
šp o r tn em  p o d ro č ju  j im  j e  pr inese l  
us peh,  ko  so  na n ed av n em  žensk em  
rok o m e tn em  t u r n i r j u  osvo ji le  pr vo 
mesto.

Na ned av n em  ob čne m zb oru  a k t i 
va so  se pogovoril i  o f inanč ni st iski ,  
ki  j ih  močno ta re .  Tudi  letos bodo 
pr evze l i  v v e z an je  e t i k e te  za t o v a r 
no p e ri l a  in si t ak o  spravi l i  vsa j  
na jb o l j  p o t re b n a  d e n a rn a  s reds tva.  
P re d se d n i š k o  m es to  so zaupal i  Jo ž e 
tu Kovaču, t a jn i šk o  pa že č e t r to  le
to n e u m o rn e m u  sode lavc u F rancu  
Kousu. B. R.

TVD Partizan na Cankovi

AKTIVNO DELO -  
LEPI USPEHI

Razgovor s predsednikom dru 
štva tov. Dragom Rojkom

Bi nam lah k o  poveda li ,  k a 
k o  j e  d r u š tv o  de lova lo  v p r e 
tek l ih  let ih?

Naše društvo deluje že šesto 
leto. Delati smo začeli v zelo 
težavnih pogojih — ni bilo telo
vadnice, ne orodja, še manj pa 
strokovnega kadra. Toda tudi 
te težave smo — premagali. De
lovanje društva je bilo vse bol j 
uspešno in uspehi večji iz leta 
v leto. Dvakrat smo tekmovali 
za pokal Ljudske pravice in 
vedno zasedli častno mesto. P ri 
tem smo tudi imeli težave,
predvsem s kadrom, vendar se 
nam je  posrečilo vključiti v 
društvo nekaj prosvetnih delav
cev, ki sedaj v glavnem vodijo 
delo v društvu.

Ali s e  dom ača  m ladi na  
v k l ju č u je  v d ruštvo ?

Domala vsa kmečka mladina 
v našem okolišu je  vključena 
v društvo. Ta mladina v dru
štvu tudi prevladuje, saj je  naš 
okoliš predvsem kmetijski. Pa 
tudi starši, ki so prej mnogo
krat ovirali svoje otroke pri 
vključevanju V društvo, so se v 
glavnem že sprijaznili s tem, 
da je  telesna vzgoja potrebna 
tudi kmečki mladini.

K a te re  d ru š tv e n e  v rs te  sv  
n a jb o l j  ak ti vne?

Društvo šteje 172 članov, med 
katerimi so v večini pionirji. 
Najbolj aktivni člani so prav ti 
najmlajši. Vsak teden imajo po 
eno vadbeno uro, toda verjetno 
ne bi bilo odveč, če bi imeli ta
ko uro vsak dan. Večino svoje
ga prostega časa prebije deca 
na telovadišču; tekmuje in se 
igra. Ob praznikih in nedeljah 
je  tod vse živo.

(Nadaljevanje na 14. strani)

Reportaža o radgonskem Partizanu

N O V  S T A D I O M  I N L J U D J E
Ko sem  s top il  v p i s a r n o  r a d g o n s k e  KPPZ,  j e  sedel tov.  J a n k o  S t ra n j -  

šak,  u p r a v n ik  te u s ta n o v e ,  s k lo n j e n  n a d  k upom  p a p i r j e v .  Zda j j e  tu  j esen  
in d e la  j e ,  da  ga č love k k o m a j  zmore .  T o v a r i š  S t r a n j š a k  j e  tudi  p r e d 
sednik r u d g o n sk e g a  P a r t i z a n a ,  z a to  me j e  pot p r iv e d la  k n jem u .

Us tavil  sem ga k a r  s re d i  d e la :  »Pr iše l  s em, da mi pov eš  k a j  o 
r adgonskem  P a r t i z a n u .  N i k a r  ne z am er i ,  če  te motim  pr i  d e l u !«

In že  j e  s te k l a  b esed a :  »R adgonsk i  P a r t i z a n  ima 8 odde lk ov .  N a j 
bol j  p r id n a  j e  šo l sk a  m la d in a ,  s a j  s lo n i  naše  d e lo  s k o r a j  le na teh  
mlad ih  in vs eh ob e to v  po ln ih  tel ovadc ih .  H u d e  t ežave  imam o s č lan i  in 
član icami,  s a j  t eh  s k o ra j  ni. Red n o  telov adi  nad 140 te lovadcev  in t e lo 
vadbe  ni sm o p re k i n i l i  ni t i  v šo ls k ih  poč it n icah ,  k u r  j e  v s e k a k o r  uspe h . 
Proti  ko ncu j u n i j a  smo imel i  d ru š tv e n i  nastop ,  na k a t e r e m  smo lahko  
pozdrav il i  tu d i  t e lo v ad ce  iz Apač  in Radenec .  Lepo  je  bi lo  na tem n a 
stopu in s rce  nam j e  k a r  p rek ip e v a lo ,  k o  smo g leda l i  p r iz a d e v n o  m la 
dino, ki  j e  d o  k r a j a  n a p o ln i l a  telova dišče .«

»Brez težav  v s e k a k o r  ne gre,« se m  za k r a t e k  h ip  ustavi l  tov.  p r e d 
sednika .

»Seveda ne  g re!  K je  pa  n im a m o  težav  pr i  n ašem  k a k r š n e m  koli  po
slu! N a j te ž e  nam je ,  k o  ne  m o re m o  vzgo jit i  m la dega  va d i t e l j s k e g a  
k a d ra  pr i  našem  P a r t i z a n a .  Vzrok?  No, vsako  le to  o d h a ja j o  m ladi l ju d j e .  
Ta ko  na j e s e n  j i h  odnese ,  ko t  las tovice  za p u s t i jo  naše  m es tece .  N e k a 
teri  o d id e jo  k v o j ak o m ,  d ru g e  nam zvabi šola ,  pa tudi bo ljš i  zaslužek  
sili m la d ino  v d r u g e  k r a j e .  In v e dno  in v e dno  m o ram o  zače ti  znov a , in 
človek ima n e n e h e n  vtis ,  da  ne  o p rav i  n i če s a r  in da j e  vsa  d o b ra  volja  
zaman.  Menda j e  to povsod,  k j e r  š t e j e  k r a j  t ak o  m alo  l ju d i  kot naša  
obm ejna  G o r n j a  Radgona .  In to j e  zlo, ki  ga več ja  mes ta  ne poz na jo ,  
in le r e d k o  ga k d o  r azu m e .  P o g l e jm o  samo naš  nogomet.  Do  n e d avnega  
smo bili  p r v a k i  P o m u rs k e  l ige — in z da j?  O s t a l a nam j e  še samo žoga 
in t ist ih e n a j s t  p a ro v  no g o m etn ih  č e v lj ev ,  in ni  t ak o re k o č  n ikogar ,  ki  
bi j i h  obul.«

»Toda rad g o n s k i  P a r t i z a n  z a ra d i  tega  ne  bo klonil ,« sem  d e j a l  in 
pogledal na sv in čn ik ,  ki  ga j e  tovar i š  S t r a n j š a k  n e m i r n o  v r te l  v svo jih  
rokah .

»Kdo to prav i,«  se j e  v z n e je v o l j i l  tov.  p r e d s e d n ik ,  »tako j e  že vsa 
leta in za to  uspe hi  ni so  bil i  n o b e n o  l e to  m a njši .  Še pokal  L ju d s k e  p r a 
vice smo s k o ra j  zaslužil i!«

To var iš  S t r a n j š a k  j e  ob teh  b e s ed a h  ž iv ahno  z am ahn i l  z roko, stopi l  
k okn u  in pokazal  z n jo  pro ti  s tadi on u, k i  j e  bil d o g r a j e n  p red  n e d a v 
nim. »Ga vidiš,« j e  de ja l ,  »tu nam j e  dal  de la ! S k o r a j  m il i j on  nas je 
stal ,  toda v d e n a r j u  le polovico.  Pom agal a  nam j e  m la d ina  in tudi 
r ad g o n sk e  o r g an izac i je  in us ta n o v e  n iso  d rža l e  ro k e  k r iž em.  Zato smo 
uspeli.« Za h ip  sva oba  obm olča la  in k a r  zdelo  se mi j e ,  da se  j e  t o v a 
riš u p red s e d n ik u  za ta kn i lo .  »Da, da,  mnog o več smo p r ič a k o v a l i  od n a 
šega  stad iona! N a p ra v e  za k o ša rk o ,  o d b o jk o  in l a h k o a t le t s k e  ste ze  ni 
u p o r a b l j a l  s k o ra j  n ihče ; po n j e j  ra s t e  zda j  t ra va  . . .  in ko l ik o  t ru d a  smo 
vložil i  v vse tol«

»In k a k š n i  so odnosi  med  Pa r t i z an o m  in rad g o n sk o  mla d ino ,  d r u 
š tvom p r i j a t e l j e v  m la d ine  in podob nimi o rganizaci jami?«

»Tudi s to povezavo  ni v redu .  N ik a k o r  se ne  m o rem o  s n it i , k a r  j e  
v ve lik o  šk o d o  rad g o n s k e m u  P a r t i z an u .  Če  bi mogli p r iv ab i t i  v naše  
v rs te  več  izvenšo lsk e  m la d ine ,  bi  bil i  na k o n ju .  Toda  tudi to nam  bo 
uspelo ,  sa j  n am j e  n e davn i  k o n g res  t e le sn e  vzgo je  p r ip r a v i l  po t do  teh,  
ki  nam n a jb o l j  m a n j k a j o !«

»In k a j  n a m e ra v a  r adgonsk i  P a r t i z a n  še  v b l iž n j i  bodočnosti?«
»No, n ač r to v  j e  mnogo! P re d v se m  bom o o b rav n a v a l i  po o d d e lk ih  

sk le p e  k o n g resa .  Ta  nam j e  dal  mnog o pobud za novo de lo.  O rg a n iz i ra l i  
bomo d r u š tv e n i  vodni šk i t eča j ,  v n ašo  tel ovadn ico  bom o zvabil i  vso šo l
sko  m la d ino  in j i  da li  na razpo lago  vse o ro d je ,  t ak o  da  ne  bo  več 
težav  s šo lsko  telovadbo.«

»In pokal  L ju d s k e  pravice?«
»Zanj si letos n i sm o p r izadeva li ,«  j e  vzdihnil  tov. S t r a n j š a k  in p o 

g ledal  skozi o k n o  v m eg leno  j e s e n s k o  p o k ra j in o ,  ki  se j e  š ir i la  t j a  da leč  
prot i  Muri.

»No, pa srečno,« sem d e ja l ,  »in b rez  zamere!«

Ko sva si s tov.  S t r a n j š a k o m  s tisn ila  roke,  me j e  še  v praša l :  »Ali 
nisi  tu d i  ti  član  u p rav n e g a  o dbora  n ašeg a  Pa r t i z an a .  Čudno, da sp ra š u j e š  
po n j egov ih  uspeh ih .  Bil si r e d e k  gost na naš ih se ja h !  In k a k o  n a j  dela  
po tem  P a r ti zan ,  ko  vas j e  še  več tak ih  v  odboru!«

Zdaj  sem vzd ih n i l  j a z  in se t iho  sp lazil  skozi vra ta ,  k e r  so mi oči 
p r e d s e d n ik a  rad g o n sk e g a  P a r t i z a n a  p rev e č  očitale.

- a r

Mladost in harmonija — oboje je  združeno v lepih gibih mla
dih lendavskih telovadk, k i jih vidimo na sliki pri izvajanju 

proste vaje
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NAŠ Z U N A N JE P O L IT IČ N I  PREGLED

POT MIRU
l e  nekaj časa je m ed rado

vednim i novinarji veliko zani
m anje za pot predsednika Re
publike. Nedavno je sporoče
no iz državnega sekretariata  
za zunanje zadeve, da bo 
predsednik R epublike v tej zi
m i obiskal nekatere azijske in 
srednjevzhodne dežele. Točnej

ših vesti o tem  potovanju se
kretariat za zunanje zadeve še 
ni objavil, ka jti razgovori o 
datum ih in programu obiskov  
še vedno trajajo. Toda za nas 
je dovolj, da vemo, da to poto
vanje bo. V času sedanjih za
pletov v svetu je takšna pot 
spodbudna, ka jti ta pot bo 
vsekakor pot m iru. kot so vse 
poti predsednika Republike.

Ni do lgo lega ,  k a r  j e  bil  T i to  v 
In d ij i ,  Bu rm i in m im o g re d e  tudi  na 
k r a t k e m  razgovoru  z N a s e r j e m  v 
Eg ip tu .  Vemo tudi  za n j eg o v o  pot 
v Angl i jo .  Ii m ed  tem j e  bi lo  še  p r e 
c e j  obiskov . V Ju g o s la v i j i  smo s p r e 
j e l i  N a s e r ja .  N e h r u j a ,  S u k a r n a ,  U 
Nua . G e r h a r d s e n a ,  L loyda  in d r u g e  
v i soke  in n a jv i š j e  d rža v n ik e .  P r i j a 
t e l j sk i  st iki  med  d r ž a v a m i  za g o ta v 
l j a j o  m e d s e b o jn o  r a z u m e v a n j e  in s 
t em  p o s re d n o  m ir .  V s e k a k o r  bi  bilo 
ze lo  v red u ,  če  bi  se t ak š n ih  p r i j a 
t e l j sk ih  ob isk o v  pos luževa li  vsi d r 
žavn ik i  v sve tu ,  pa  č e p ra v  n im a jo  o 
vseh  v p r a š a n j ih ,  ki  so d an d a n es  
zn a n a  v svetu ,  povsem  e n a k i h  g l e 
dišč .  ž e  samo z b l i ž e v an je  m ed  n jim i 
l a h k o  p rem o s t i  mnog a  n eso g la s ja ,  ki  
n a s t a j a j o  često  tudi od n e p o z n a v a n ja  
povsem  osebn ih  m n en j  in gledi šč  
p o sam ezn ih  d rža v n ik o v .

Po t skoz i Az i jo  bo  v s e k a k o r  
s p re m l j a l a  po zorn os t  vsega sve ta.  
P r e d se d n ik  T i to  bo gotovo  i zm en ja l  
na te j  poti  z raz n im i  d rža v n ik i  m i 
š l j e n j a  o v p r a š a n j ih ,  ki  z a n im a jo  
nas in n j ih o v e  dežele .  Nas  pa zan i 
ma vse,  k a r  se t iče  m i ru  in o h r a 
n j e v a n j a  m i ru  v sve tu ,  r az v o ja  d e 
žel,  ki  so  do s le j  še  n e ra z v i te  in s 
t em  z m a n j š e v a n j a  r az l ik  m ed  d eže 
lami v vsem sve tu .  Znano  nam  je ,  da 
Ju g o s la v i ja  s to r i  vse,  k a r  j e  mogoče ,  
da bi k o r is t i l a  t ež n j a m ,  ki  so i z r aže 
ne  v l isti  Zd ru ž en ih  na ro d o v ,  a ta 
o rg an iz a c i j a  ho če  p r iv es ti  sve t  v 
t a k š n o  ž iv l j e n j e ,  ki  ne  bo  dopušča lo

raz l ik  med  na ro d i  in bo  l ju d s tv o m  
omogo či lo  z d ra v j e ,  b l ag o s t a n je  in 
svobodo .

J u g o s la v i ja  d a n d a n e s  s o d e lu j e  z 
vsemi  deže lami  v sve tu ,  ki  si t akšno  
s o d e lo v a n je  z našo  d rža v o  ž e li jo  in 
ki  j ih  ne moti  našo pot v soc ia liz em. 
Med dežele ,  ki  im a jo  za osno vo po
l i t ik o  n e v m e š a v a n ja  in o s ta la  n a č e 
la m i r o l j u b n e  a k t iv n e  k o e k s is ten c e ,  
pa s p a d a j o  p red v s e m  d eže le  Az i je  in 
S r e d n je g a  vzho da , zlas ti  I n d ij a ,  Bu r 
ma in Zd ru žen a  a r a b s k a  r ep u b l ik a .  
S temi dežel ami ,  pa tudi z dru g im i,  
na ša  d rža v a  ze lo  p lo d n o  s o d e lu j e  t u 
di  v go sp o d ars tv u .  Morda se zdi k o 
mu n e k o l ik o  čud no , da so  se v go
s p o d a rs k i  i zm en ja v i  u s m e r i l e  na nas 
p r a v  te deže le .  Toda  p r a v  to ni  niti  
n a jm a n j  č u dno  zato,  k e r  j e  znano , 
da dežel e ,  ki  so  p rež iv e le  k o lo n ia l i 
zem. ne  m o re j o  z aupat i  t is t i m ,  ki  so 
j im  bili  k o lo n iz a to r j i  in so  j im  p r i 
nes li  v d e s e t l e t j ih  odvi snos ti  z v r h a 
no  m ero  g or jn .  Tud i  n a p ra m  tis t im , 
ki  bi j ih  hotel i  p r id o b i t i  v odv isno s t  
Vzhod a , ki  j e  n a p e r j e n  pro ti  Z a h o 
du , ti na ro d i  ne  m o re j o  povsem  za 
upa ti ,  k e r  pač  s lu t i j o  za vsak im  n j i 
hovim d e j a n j e m  in p o n u d b o  na m e n ,  
da bi j ih  s am o  iz rab il i  za do ločene  
po l i t ične  smot re.

Tem  deželam, k i jih bo obi
skal naš predsednik T ito  kot 
zaželen gost in dober prijatelj, 
je potrebna nesebična pomoč, 
k i smo jo m i pripravljeni tudi 
dati. Tem  deželam  je potrebna  
industrija, napredek o km etij
stvu, napredek povsod o ž iv 
ljenju. Od nas pa lahko priča
kujejo  vse, kar jim  lahko nu 
dim o ob razvoju, k i smo ga že 
sami naredili — brez sleherne 
bojazni, da imamo kakršnoko
li zahrbtno misel.

Nič nenavadnega ni v  tem, 
če so si naklonjene dežele, ki 
so imele težko preteklost in 
podobno pot v svobodo (skozi 
borbe in sam ozatajevanja, k i 
jih  terja gospodarska izgrad
nja v težnji, da bi o kratkem  
času dosegli velik  napredek). 
Trav zaradi tega bo še več 
takšnih  poti m iru, kot jo bo 
naredil o tej zim i naš predsed
n ik  Tito.

Deset let civilne zaščite

Pripravljeni pomagati, kjer je treba
22. decembra bomo tudi v Pomurju praznovali 10. oblet

nico ustanovitve civilne zaščite, k i se je do 1955. leta ime
novala Protiletalska zaščita. V Soboti pripravljajo za ta dan 
sprejem najstarejših članov te organizacije, k i so obenem  
najbolj delavni, pri predsedniku  okrajnega ljudskega odbo
ra. Med tem i bosta prav gotovo tudi Jože Velnar in tovariš 
A vgust Kramar, k i sta oba že okrog 70 let stara in sta še 
vedno aktivna  v družbenem  življenju.

Civilna zaščita je organizi
rana kot javna služba z nalo
go, da varuje družbeno skup
nost pred nesrečami, ki jih 
lahko povzročijo rušilne sile 
narave, netočni postopki v 
proizvodnji in morda tudi voj
na. Sem lahko štejemo popla
ve, požare, plazove in druge 
katastrofalne pojave. Da bi 
bila civilna zaščita učinkovita, 
je organizirana po občinah, 
mestih in vaseh. Njeno delo
vanje se deli po skupinah, ki 
so tehničnega, sanitarnega, ke
mičnega in drugega značaja, 
da ne izpustimo tudi organiza
cijo zveze, brez katere bi bilo 
delovanje vseh grup skupaj 
nemogoče.

»Sovražna« letala se bližajo
Tudi  letos so b ile  e k ip e  c iv i l 

ne  zašč i te  p r ip r a v l j e n e  zn p o s re 
d o v a n je  v p r im e ru  če  bi  Murn, 
ki  j e  n e v a rn o  n a ra š č a la ,  p r e s t o 
p ila  b r eg o v e  in ogroz il a  vasi  ali  
ce lo  mes ta .  S eveda  bi bi lo  v tem 
p r im e ru  b i s tv e n o  r e š e v a n je  l ju d i  
in p r e m o ž e n ja .  Tudi ob p o p la 
vah,  ki  so n a s ta l e  z a ra d i  p r e n a 

p o l n je n ih  po tokov ,  smo v z a d n j ih  
l e t ih  s re ča li  gas ilc e  in d r u g e  r e 
š e v a ln e  e k ip e .  T u d i  gas ilc i  s p a 
d a jo  m ed  s k u p in e ,  ki  j ih  z d r u 
ž u j e  c iv i lna  zašč ita .  P ra v  tako  
sodi sem tudi  s k u p in a ,  ki  zb ira  
še zda j  n e e k s p l o d i ra n e  b o m b e  in 
s t i k a  za p odobn im i  n e v a rn o s tm i  
v P o m u r ju .  Si cer  pa  smo o tem 
že  p i sa l i  . . .

Učinkovitost Civilne zaščite 
je  pogojena s sodelovanjem raz
ličnih činiteljev, predvsem z 
JLA, orsgani državne uprave, 
gospodarskimi in družbenimi or 
ganizac ijami, z znanstvenimi za
vodi. Seveda je potrebno, da 
člani civilne zaščite čim več 
vedo in da so tehnično čim 
boljše opremljeni. Ta organiza
cija bo p redvidoma že v k ra t 
kem ponovno reorganizirana, 
kajti v kritičnih momentih so 
l judje dragocenost. Zato bo no
va organizacija težila za tem. da 
ima čim manjše skupine, ki bo
do zmožne storiti čim več.

A li se še spom nite tovari
šev in tovarišic v zeleno- 
rjavih  kom binezonih, z m a
skam i in podobnim i pripo
m očki, k i so včasih kora
kali po naših ulicah, zlasti 
kadar je bila kakšna pa
rada. To so ljudje, k i so šli 
skozi tečaje Protiletalske  
zaščite in C ivilne zaščite. 
O krog 15.000 jih  je prido
bilo na teh tečajih  potreb
no znanje za ravnanje v 
najrazličnejših  težkih  polo
žajih . Vsi ti tovariši in to

varišice bodo gotovo ob le
tošnji deseti obletnici svoje 
organizacije obujali spomi
ne ob slavnostnih akademi
jah in podobnih skromnih 
proslavah, k i jih  bodo pri
redili povsod, kjer organi
zacija civilne zaščite obsto- 
ja.

Civilna zaščita je  po svoji 
vsebini in organizaciji dejav
nost obrambne in družbeno 
ekonomske narave. Kot taka je 
Civilna zaščita ena izmed dolž
nosti državljanov.

Na opazovalnici. . .

V E L I K  U S P E H :
I. POMURSKI ŠTUDENTSKI FESTIVAL

Letošnji občni zbor KPA je bil odraz njegovega plodnega 
dela v preteklem študijskem letu. Kakor se je odbor resno lo
teval uresničenja sprejetega programa dela, je  bila tudi skrbno 
pripravljena klubova letna skupščina.
Prekm urski študentje so se 

zbrali v sindikalni dvorani DOZ 
v L jubljani 13. t. m.

Občni zbor je  imel čast po
zdraviti v svoji sredini tovariše: 
profesorja Janka Liško, pred
sednika sveta za prosveto in 
kulturo OLO M. Sobota, tovari
ša Balažica, predsednika O krož
nega sodišča M. Sobota, tovari
ša Franca Škobernela, org. se
k re ta rja  OK ZK M. Sobota tov. 
Toneta Polšaka, člana predsed. 
CKLMS, tov. Cirila Č ehovina, 
člana predsedstva univerzitet- 
nega odbora ZŠJ ljubljanske 
Uni verze. Letne skupščine so se 
udeležili še delegati tistih po- 
k ra jinsk ih klubov, ki so med 
študijskem letom na kakoršni
koli način sodelovali s KPA in 
to so: PŠK. Mariborski akadem 
ski klub. in zastopmk p r imor
sk ih študentov Goriški akadem 
ski klub.

Prvi je  podal svo j referat do
sedanji predsednik KPA tovariš 
Oto Norčič.

Organizacijsko poročilo je  po
dal Ivan Korošec.

O srednjo letošnjo akcijo k lu
ba je predstavljal I. Pomurski 
študentski festival. Poleg tega. 
da si je ogledalo p r ir e d itve nad 
4500 ljudi iz vsega Pom urja, je  
festival p r ivabil  v vrstah nasto
pa jočh  170 mladih slovenski h 
intelektualcev, k a te r ih domači
je  so raztresene po vsej sloven
ski domovini. Skupaj s prleški
mi študenti je  KPA prirejal de
batne večere. Člani kluba so 
pošil ja l i  svoje p r ispevke revij i  
Svet ob Muri, v ka te rih obrav
navalo pereča vprašanja iz po
m urske gospodarske problema
tike . Med letom so sodelovali z 
lju d sko m ladino. Člani odbora 
so večkrat obiskali vodiln e  l ju 
di Pom urja: gospodarskega, po
litičnega in kulturnega življe
n ja  in pri teh srečanjih  izraža

li svoja m išljenja, obojestran
ske potrebe itd.

Po poročilih so govorili gost
je. Prvi je spregovoril org. se
k re ta r OK ZK tov. Škoberne. 
G rajal je  negativne pojave, s 
katerim i se je  moral srečavati 
k lub pri stikih z lokalni mi čini
telji. Na koncu je  dejal, naj 
klub delu je tam, od koder izha
ja jo  njegovi člani, v njihovem 
domačem kra ju .

Tov. Janko Liška je  razvese
lil navzoče z novico o skorajš
n jem iz idu letošnje prve in  
druge številke revije Svet ob 
Muri, pozval je  člane kluba naj 
s svojimi p r ispevki sodelu jejo  v 
domačem tisku. naj bodo ti pr - 
spevki predvsem kvalitetni in 
ideološko jasno opredeljeni Iz
ra z i je upanje, da bo v Soboti 
odprta nova gledališka dvorana 
8. februarja  in n a j  bi ob tej 
slovestnosti za Prešernov teden 
tudi klub prispeval k  sporedu.

Strem eniti moramo za tem, 
da bomo imeli v Pom urju č im 
več strokovnega kadra, k a j ti 
tu k a j je n a jboliša rešitev prek
m urskega sezonstva. Klub je 
lepo formiran in dobro politično 
usm erjen, saj se je udeleži1o 14 
članov kluba zvezne mlad inske 
d elovne akcije,  s edem članov 
kluba na študentskega seminar 
ja  v Ankaranu Pred lagal je, 
n a j b i ustanavljali, po vzoru 
predvojnega k luba. grupe z na
menom da bi proučevale psiho
Ioško dejansko stan je na vasi 
Na koncu svojega izvaja n ja  je  
tov. Liška pozdravi sk lep za 
u stanovitev aktiva ZK obeh po
m urskih klubov.

T ov. Peter V u jec. načelnik 
tajništva za gospodarstvo OLO. 
je  pozdravi skupščino v imenu 
predsednika OLO M. Sobota.

Tovariš Balažič, predsednik 
Okrožnega sodišča, je  poudaril: 
»Klub naj bo predvsem politič

na organizacija.« To je bila 
osnovna misel ob njegovi usta
novitvi. Neuspehi, ki so sprem
ljali delo kluba v zadnjih letih 
se lahko pripišejo vodstvom 
kluba. Letošnja poživitev pome
ni prelomnico. Nakazal je ne
katere  smernice za delo in dal 
za vzgled akcije predvojnega 
Kluba prekm urskih akademi
kov: Praznik in tekmovanje 
koscev in žanjic. strokovna 
predavanja in podobno.

Spregovoril je  še predsednik 
komisije za pokrajinske klube 
pri univerzitetnem  odboru ZŠJ 
ljubljanske Univerze tov. Čeho
vin. Čestital je  članom KPA, 
kot najboljšem u pokrajinskemu 
klubu in povedal, da tudi Uni
verzitetni odbor podpira dejan
sko stan je  obstoja več klubov v 
politično teritorialni enoti kot 
je  okraj, to pa zaradi večjega 
efekta in je  Izključno organiza
cijskega znača ja. Poudaril je, 
da je  b i  za udeležence I. Po
murski študentski festival do
godek, o katerem  se bo še dol
go govorilo. »O aktivnosti kluba 
v takem obsegu sem zvedel še 
kom aj na vaši konferenci,« je 
dejal tov. Čehovin.

Tudi ostali delegati klubov so 
pozdravili skupščino in izrazili 
željo po še nadaljnjem  in še 
tesnejšem sodelovanju s KPA.

Skupščina je  naredila na vse 
prisotne vtis zavestnega in plod
nega dela mlade študentske 
generacije, ki dela in hoče de
lati.

Za novega predsednika KPA 
je  bil izvoljen tovariš Karel 
Trplan, študent prava. Nanovo 
je  bil izvoljen desetčlanski od
bor, ki naj na podlagi izkušenj 
prejšn jega leta, realnih potre
bah domače pokrajine in iz de
la konference izdela podrobnej
ši program  akcija— v mejah, ki 
jih  dopušča nemoten študij — 
v tekočem študijskem letu.

Ivan Korošec

Koristni sklepi
SVETA ZA VARSTVO DRUŽI

NE PRI ObLO M. SOBOTA
Na svoji nedavni seji je  Svet 

za varstvo d ru ž n e  ObLO M ur
ska Sobota med drugim sklenil 
ustanoviti ob sodelovanju peda
goškega centra vzgojno posveto
valnico, ki naj bi dajala sta r
šem napotke in nasvete pri 
vzgoji. D alje je  sk leni organi- 
zirati vzgojo doraščajoče m la
dine za zakon, ob sodelovanju 
s Svetom za šolstvo in DPM pa 
organizirati pri naših šolah šole 
za starše.

D alje  so na tej seji sprejeli 
sklep o ustanovt vi redne šolske 
kuhinje v Murski Soboti, kar bi 
bilo rešljivo skupno z Dijaškim 
domom. V zvezi s cigansko pro- 
V em atk o  sodi Svet za varstvo 
d ru ž ine, da je  nujno organizira
ti oddelek šolskega vrtca v Čer- 
nelavcih. ki bo obvezno za jel 
otroke v starosti 5—6 let. da
lje  organizirati obvezni tečaj za 
šolsko mladino in razpisati šti
pendijo za socialnega delavca, 
ki bi se ukvarjal izključno s 
cigansko problematiko.

Svet je tudi Izrazil zahvalo v 
imenu upravnega odbora sklada 
za varstvo otrok pri ObLO Mur
ska Sobota upravi bolnišnice M. 
Sobota za nakazanih 50.000 di
narjev in Alojzu Flegarju, go
stilničarju iz Murske Sobote z a  
darovanih 2000 dinarjev.

Sporazum z Italijo
P r e te k l i  č e t r t e k  j e  bil v B e o g r a d a  podp isa n  nov s p o ra z u m o  r ib o lo 

vu i t a l i j a n s k ih  r ib ičev  v j u g o s l o v a n s k ih  vodah  na J a d ra n u .  S p o ra zu m  je 
rez u l ta t  t r i t e d e n s k ih  razgovorov .  V s lu ž b e n ih  k o m u n ik e j ih  obeh  s t r a n i  j e  
p o u d a r j e n o  v z d u š je  p o po lnega  m e d s e b o jn eg a  r a z u m e v a n j a ,  ki  i zr aža  o b 
s to ječe  p r i j a t e l j s k e  odnose  o b eh  dežel .

Jugoslavija je priznala novo sudansko 
vlado

Ju g o s lo v a n s k a  v lada  j e  p r e t e k l e g a  p e tk a  p r iz n a la  novo s u d a n s k o  vlado  
g e n e ra l a  Ib ra h i m a  A b u d a .  Ju g o s lo v a n s k a  v lada  j e  pos la la  navod ila  svo
j e m u  p o s la n iš tv o  v K a r tu m u ,  n a j  o t e j  od loči tv i  u r a d n o  o bves ti  su d a n sk o  
vlado.

D o s le j  j e  p r iz n a lo  novo s u d a n sk o  v lado  osem d r ža v :  Ve l ik a  B r i ta n i ja ,  
F r a n c i j a ,  Z d ru ž en a  a r a b s k a  r ep u b l i k a ,  J u g o s la v i ja ,  I ra k ,  J o r d a n i j a ,  S a u d 
sk a  A r a b i j a  in Et io p i ja .

Pregovori z Madžarsko
V B eogradu  so se  p r e t e k l i  p e te k  začel i  z razgovor i  m ed  J u d g o s la v i jo  in 

M a d ž a r s k o  o p o t r j e v a n j u  b lag o v n ih  l is t in o i zm e n ja v i  v p r ih o d n j e m  letu.
T e  dn i  se bod o zače li  e n a k i  p reg o v o r i  s Č ešk o s lo v a š k o  in Bo lgari jo .

Z osta lim i de že lam i  Vzhodne  E v r o p e  dogov or i  o  d a tu m u  z a če tk a  r az g o v o 
ro v  še  ni so  ko nčan i.

P R E G O V O R I  O O D ŠK O D N IN I

V B eo g rad u  so se v č e r a j  zače li  
ju g o s lo v a n s k o -d a n s k i  p reg o v o r i  o o d 
š k o d n in i  za  n a c io n a l iz i ra n o  d an s k o  
p r e m o ž e n je  v J u g o s la v i j i .

ZAHTEVE KO RO Š K IH
SLOVENCEV

T e d n ik a  »S love nski  ves tn ik«  in 
»Naš T e d n i k  Kron ika« , ki  i z h a j a ta  v 
Ce lovcu ,  po novno  p r o te s t i r a t a  z a r a 
di n e d a v n e  u k in i tv e  dvo jez i č n eg a  
šo ls tva  v o s n ovn ih  šo lah  na K oro
šk em .  T e d n ik a  z a h te v a ta  n a j  a v s t r i j 
ska  v lada  u resn ič i  vsa do loč i la  č le 
na  7. D r ž a v n e  pogo db e , ki  za g o ta v 
l j a  n ac io n a ln e  p rav ic e  in popo lno  
e n a k o s t  j u g o s lo v a n s k e  m an j š in e .

SPO RAZU M S SUDANOM

P o  p e td n e v n e m  r a z g o v o ru  v Beo
g r a d u  j e  bil podp isa n  sp o razu m  med 
J u g o s la v i jo  in Sudanom .  Ju g o s la v i ja  
bo  v za m e n o  za s vo je  i n d u s t r i j sk o  
b l ag o  do bav il a  iz S u d a n a  500 ton  d o l 
g o v l a k n a s t e g a bo m baža .

P R E D S E D N IK  TITO
J E  P R IR EDIL  LOV ZA ŠEFE
D IPLO M ATSK IH MISIJ

P r e t e k l o  s re d o  j e  p r i r e d i l  p r e d 
s e d n ik  T i to  lov  za še fe  d ip lo m a tsk ih  
m is ij  v Ju g o s la v i j i  v Karn d žo rd žev u .  
Teg a  lova se  j e  u d e le ž i lo  tudi  v eč je  
š te v i lo  na š ih  d rža v n ik o v .  Po tem  j e  
p red s e d n i k  T i to  p r i r e d i l  v e č e r jo ,  na 
k a t e r i  so  bil i  šefi  t u j i h  mis ij ,  z n a 
m es tn ik o m  d o a je n a  d ip lo m a tsk e g a  
zb o ra  a v s t r i j s k im  a m b a s a d o r j e m  d r .

W a l t e ro m  W o d a k o m  na če lu ,  in j u 
g os lo vansk im i  vod i te l j i ,  ki  so b il i  na 
lovu.

OBIS K IZ IND IJ E

P r e t e k l o  s r e d o  j e  p r i sp e l  v Beo
g r a d  S u r e n d r a n a  D vided i,  p o d p r e d 
s e d n ik  N a ro d n o  soc ia l is t ične  p a r t i j e  
I nd ij e .  Kot gost  Zvezne ga  o dbora  
SZDLJ bo v d e s e td n e v n e m  b iv a n ju  
v Ju g o s la v i j i  obi sk a l  S a r a j e v o ,  Ze
nico,  Z ag reb  in L ju b l j a n o .

NIK EZIC GO V O R IL
Z DULLES OM

J u g o s lo v a n sk i  a m b a s a d o r  v ZDA 
M a rk o  N ikez ič  j e  o b iska l  a m e r i š k e 
ga mi n i s t r a  za z u n a n je  z a d ev e  Dul- 
lesa.  R a z g o v a r j a la  s ta  se  o  v p r a š a 
n j ih ,  ki  z a n im a ta  obe  drža v i .

S R E Č A N JE  V KAIRU

J u g o s lo v a n sk i  a m b a s a d o r  v K a i ru  
Jo s ip  D ž e r d ž a  j e  o b iska l  Zuf ikara  
S a b r i j a ,  p o m o č n ik a  m in is t r a  za z u 
n a n j e  za d ev e  Z d ru ž en e  a r a b s k e  r e 
p u b l ik e .  R azgovor  o a k tu a l n ih  v p r a 
š a n j i h  j e  m ed  n j im a  t r a j a l  d a l j  č a 
sa.

O D N O S I  B O N N - B E O G R A D

O r g a n  s o c ia ld e m o k r a t s k e  s t r a n k e  
»Vorw irts« j e  n e d a v n o  ob jav i l  k o 
m e n t a r  pod nas lovom  »Mi m o ram o  
ponovno  iti v Beograd« in s p o d n a 
slovom »N u jn o  z a h te v a m o  ponovno  
v zpos ta v i te v  d ip lo m a ts k ih  odnosov«. 
O b  s e d a n je m  p o lo ža ju  Za hodne  
N e m č ij e  A d e n a u e r ,  ki  j e  v zad reg i ,  
ne  m o re  imeti  m no go izb ir e.

KDOR SEJE — TA ŽANJE!

KMETJE, ZADRUŽNIKI, V A Š I  P R I H R A N K I  S O  V A R N O  
N A LO ŽEN I IN VSAK Č A S  D O S E G L JIV I  

PRI

Z A D R U Ž N I  H R A N I L N I C I  IN P O S O J I L N I C I
M U R S K A  S O B O T A  

ALI NAJBLIŽJI ZADRUGI!
NE HRANITE DENARJA DOMA, VLOGE OBRESTUJEMO
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Pregled dela prosvetnih delavcev radgonske občine

V ŠOLI I N IZVEM NJE
Na zborovanju prosvetnih delavcev radgonske občine so 

ugotovili, da je  največ dela v odboru opravila predsednica 
Tončka Ostruhova, ki je  poleg vodila še blagajniške posle. Tudi 
petdnevni izlet v Italijo štejemo med njene zasluge.

S strokovnimi in drugimi p re
davanji, s skupnim ter individu
alnim študijem so člani bogatili 
svoje znanje za boljše opravlja
nje odgovornih in hvaležnih na
log. Med počitnicami so obisko
vali razne tečaje in se tako še 
bolje pripravili na novo šolsko 
leto. Sindikalna skupina na Ka
peli je  organizirala na svojem 
območju neke vrste šolo za 
starše. Imeli so ciklus preda
vanj, po katerih so starši ob
ravnavali delo v šoli in pereča 
vzgojna vprašanja. Po vseh šo
lah so bile v preteklem  letu tu
di zelo razgibane pionirske or
ganzacije z raznimi krožki. Tu 
velja predvsem pohvaliti kapel
ski pionirski odred, ki je v re
publiškem tekm ovanju mladih 
tehnikov zasedel drugo do peto 
mesto. Za nagrado so prejeli 
orodje za tehnični pouk v vred
nosti 20.000 d inarjev. Prav tako 
moramo pohvaliti radgonski pio
nirski pevski zbor, ki je  pod 
vodstvom ravnatelja Manka Go
larja priredil že vrsto zelo uspe
lih koncertov pri nas in v ino
zemstvu.

Večina članov je  imela vo
dilno vlogo v kulturnoprosvet

nih in drugih društvih, kar pri
ča o požrtvovalnosti našega pro
svetnega kadra. V občini je bilo 
lani 10 splošnoizobraževalnih šol 
z 79 oddelki in 2671 učenci, za

kar je  bilo na razpolago le 64 
učnih moči. Mnoge izmed teh so 
poučevale tudi v kmetijsko-go
spodarskih šolah, dalje  so pro
svetni delavci vodili mlečne 
kuhinje, podmladek RK itd. 
Zaradi pom anjkanja učnih mo
či in učilnic je  bil pouk v z in
skem času po nekaterih šolah 
celo v treh  izmenah.

Na občnem zboru so člani iz
razili tudi željo, naj bi društvo 
ali samo organiziralo Dan pro
svetnih delavcev ali pa bi se 
pridružili kaki drugi skupini. 
Razpravljali so o liku učitelja, 
o odnosih učitelja do učencev, 
o dolgoročnih pripravah, o no
vih prijemih šolske reforme, 
itd. Ika

Letos boljše kot lani
BILANCA LETNE SEZONE V RADENCIH

Sezona  z d r a v l j e n j a  v R ad en c ih  j e  spe t p r iš la  naokoli  in zd rav i l i šče  
spe t sa meva .  Zapuščena  j e  v e li ka  in mala  t e r a p i j a ,  godbeni pav il i jo n ,  za 
p uščena  s ta  b a r  in k a v a rn a .  V k a v a r n i  priv lači  l ju d i  le še  k a k š n a  dobra  
k in o  p r ed s t a v a ,  tu in t am  so v n j e j  še k ak o  več jo  zb o ro v an ja .  To sobo
to so tam  zbo ro va l i  p rosv e tn i  de la v c i  r ad g o n sk e  obč ine ,  n e k a j  dni po 
z n e j e  so  s e  zb ra l i  tu defe k to lo g i  iz vse S lo v e n ij e  i td.  Odšl i  so p os le d 
n j i  s ta ln i  gos tj e .  Voda v obeh v o d o m et ih  j e  u sa h n il a ,  p r iv lačen  j e  samo 
še  p a r k  s svo ji mi  pes tr im i  j e s e n s k im i  b a rv a m i .  S k r a tk a :  zdravi l i šče  in 
ko p a li šč e  v S la tin i  R a d e n c ih  so  za e n o  leto  spe t zaprl i .

Naša lanska prerokovanja, da 
bo Terapija že z letošnjim le
tom usposobljena za zimsko 
obratovanje, se ni uresničila. Ko 
smo povprašali o tej zadevi di
rektorja Žnidarja, je  zmignil z 
rameni in dejal: »Res, že dolgo 
govorimo o uvedb: zimkse sezo
ne. Res je tudi, da so v T era

piji, veliki in mali, pregledali 
vse naprave inženirji in izdela
li načrte za centralno kurjavo. 
Vse je torej že pripravljeno, 
samo okrog 13 milijonov dinar
jev kredita za to še ni odobre
nih, ka r pa upamo, da se bo 
čimprej zgodilo. Centralna kur
java v Terapiji bi bila nujno 
potrebna ne glede na zimsko 
sezono, kajti mrzla sta tudi že 
meseca maj (včasih) in okto
b e r . ..«

Če potegnemo zdaj črto pod 
zaključek sezone, lahko reče
mo, da je  bila zelo dobra, bolj
ša od lanske. Kljub temu, da 
tudi še letos niso bile urejene s 
pravilnikom indikacije bolezni 
srca, so imeli v primeri z lan
skim letom precej več gostov In 
nočnin. Lani 2800 gostov in 34 
tisoč nočnin, letos pa čez 3200 
gostov in čez 33.000 nočnin. Ino
zemskih gostov je  bilo lani 324,

letos pa nad 500. Od teh največ 
Avstrijcev, Tržačanov,nekaj jih 
je bilo iz Zapadne Nemčije itd. 
Od socialnih zavarovancev je 
bilo največ Slovencev, p rihajali 
pa so sem socialni zavarovanci 
tudi iz ostalih naših republik. 
Proeentualno so prevladovali 
privatniki s 60 odst. Ker pa bo
do z novim letom urejene indi
kacije srca tudi s pravilnikom, 
se bo stanje spremenilo, tako da 
bo treba Iskati nov h prostorov. 
Če bo hotelo zdravilišče ugoditi 
v bodoče vsemu povpraševanju, 
bo nujno potreben nov hotel. 
Tako kol gradnja hotela z 80 
sobami, vgradnja centralne 
kurjave v Terapiji in gradnja 
novih garaž za goste, je v per
spektivnem načrtu občine tudi 
izgradnja letnega kopališča.

IKA

Cezanjevci

V Cezanjevcih - vodovod! 
Te dni je  bil tudi v Cezanjev

cih zbor volivcev. Udeležba ni 
bila kdo ve kakšna, vendar so 
se pogovorili o različnih politič
nih in gospodarskih vprašanjih. 
Volivcem je  tokrat poročal šol
ski odbor. Izvolili so tudi nove 
odbornike v ta odbor. Tudi v 
Cezanjevcih, kot še marsikje, 
imajo največ preglavic z učilni
cami. Prem alo jih je. Tudi uči
teljev manjka. Prav tako stano
vanj za učitelje. Šolski vodnjak 
pa je potrebno popravljati kar 
vsako leto.

Po daljšem razgovoru so skle
nili volivci, naj opustijo po
pravilo vodnjaka, ker menda 
voda niti ni užitna. V Cezanjev
cih je, sodeč po poročilih, voda 
zdrava in užitna le pri dveh po
sestnikih. To je  torej problem,

o katerem  se bo potrebno še 
resno pogovoriti. Volivci so to
krat izvolili posebni odbor, ki bo 
vprašanje vode proučil in pri
pravil vse potrebno za to, da bo
do lahko v kratkem začeli z 
gradnjo vodovoda, ki bi imel 
dva bazena na hribu, k je r je 
voda izredno dobra, po izjavah 
strokovnjakov, ki so to proučili, 
in ima tudi dovolj močan pri
tisk. Volivci so pripravljeni tu
di sami nekaj prispevati za ta 
dela, nekaj pa bi zaprosili iz 
ustreznih skladov.

Ob koncu so govorili tudi o 
volitvah zadružnih svetov, ki 
bodo 7 . decembra.

. fs

SKRBIJO ZA DELAVCA
(Beležke iz premogovnika Presika)

Delavski svet premogovnika 
Presika je nedavno razpravljal 
o nekaterih pomembnih vpraša
njih, ki zadevajo kolektiv pre
mogovnika. Razpravljal je o hi
giensko tehnični zaščiti, o sto
rilnosti dela, o nagrajevanju in 
o finančnem stanju podjetja.

Ugotovili so, da je letos malo 
obratnih nezgod in da so te, ki

so bile, le neznatne. Zgodile so 
se predvsem v času, ko so de
lavci prihajali na delo in od
hajali z dela. Toda nezgode, k i 
so v tem času nastale, se prav 
tako štejejo med obratne ne
zgode. Pri tem pa ni prav to, 
da komisija higiensko tehnične 
zaščite teh nezgod ne proučuje.

- O troške vzgojiteljice Pom urja

Trije traktorji KZ Križevci pri Ljutomeru

so povsem zaposleni z oranjem
Globoko jesensko oranje je 

eden izmed osnovnih pogojev 
za doseganje visokih hektar
skih donosov. Tega se tudi za
družniki že dobro zavedajo. Ve
čina naprednih kmetovalcev z 
okoliša k r iževske zadruge da 
preorati svoje njive, nam enje
ne za pridelovanje okopavin v 
prihodnjem  letu, s traktorjem . 
Traktorsko oranje je  cenejše in 
hitrejše, pa tudi dovolj globo

ko, ka r je  najbolj važno. Glo
boko oranje jeseni zagotavlja 
bolj enakomerno vlago poleti, 
manj škodijo nalivi in suša, ple
vel je  uničen, sloj ornice se po
veča in s tem rezervne snovi za 
rastline. O tem so si križevski 
km etje že na jasnem.

To so vzroki, ki so dovedli 
do tega, da so zdaj vsi trije  
traktorji, ki jih  ima kmetijska 
zadruga Križevci pri Ljutom e

ru povsem zaposleni z globo
kim jesenskim oranjem. Delo 
je dobro organizirano, le vreme 
jim nekoliko nagaja. Traktori
sti pa svoje delo dobro in vest
no opravljajo.

Kmetijska zadruga v K rižev
cih pri Ljutom eru še vedno 
sklepa pogodbe s svojimi član: 
za odkup prašičev in govedi. S 
pogodbo zagotovi zadružnikom 
najvišjo odkupno ceno za odgo
varjajoče blago. Odkup praši
čev beconov se že bliža višku. 
Vsak teden odkupijo 60 do 100 
prašičev te vrste. Blago je  ka
kovostno in zato poteka odkup 
brez motenj ali težav.

Predlog sindikalne podružnice
Sindikalna podružnica premo

govnika Presika pri Ljutomeru 
je  predlagala delavskemu sve
tu, naj zagotovi podjetju delav
sko menzo. Delavski svet je  to
krat sklenil, da bo to storjeno: 
pri podjetju bo odslej tudi de
lavska menza. Stalež bolnih bo 
s tem prav gotovo zmanjšan. 
Bolnih je bilo namreč zadnja 
leta vedno več delavcev. Tudi 
storilnost se bo zvečala. Delav
ski svet meni, da bi tudi okraj
ni zavod za socialno zavarova
n je  lahko nekaj prispeval za to 
menzo iz preventivnega sklada 
in sicer za opremo menze.

Delavska menza naj b i bila v 
Domu rudarjev, to je  poslopje,

ki je zgrajeno do četrte faze in 
bo v njem mogoče urediti tudi 
kopalnico, umivalnico In še ne
kaj stanovanj za radarje. Za 
dokončno dograditev tega doma 
m anjka podjetju še okrog 3 mi
lijone dinarjev. Ta sredstva naj 
bi zagotovil upravni odbor sta
novanjskega sklada pri občin
skem ljudskem odboru v L ju
tomeru.

NAGRAJEVANJE
RUDARJEV
Delavski svet je potem raz

pravljal tudi o nagrajevanju 
rudarjev, k i imajo, kot je  ugo
tovil delavski svet, tudi do 2000

din m anjši mesečni zaslužek 
kot pa rudarji ostalih premo
govnikov v državi. Delavski 
svet bo poskušal to vskladiti.

MLADINA
PREMOGOVNIKA
Letno konferenco so mladinci 

premogovnika pripravljali pol 
meseca. To delo so opravili pred 
dnevi. Predsednik je poročal, 
da je aktiv mladine sicer mlad 
toda ni se ukvarjal le z najnu j
nejšimi sestanki. Mladinci so 
uprizorili dve igri, s k a te r ima 
so gostovali tudi drugod. Pri
pravili so tudi dve družabni pri
reditvi. Pomembno je dejstvo, 
da imajo v delavskem svetu tu
di 4 mladince, v upravnem od
boru pa enega.

Tako so torej mladinci s svo
jim delom še kar zadovoljni, 
pritožujejo pa se, da so imeli 
prav malo stikov z občinskim 
komitejem mladine.

Stane FeušRazgovor o spomladanski setvi
Pred nekaj dnevi je  bil v 

Veržeju sestanek članov uprav
nega odbora kmetijske zadruge 
in odborov Socialistične zveze 
iz krajev , ki pripadajo h KZ 
Veržej. Sestanka so se udeležili 
tudi podpredsednik OLO Jožko 
Slavič, zastopnik občinskega od
bora SZDL Možina, in upravnik 
poslovne zveze F. R ajner.

Zastopnik poslovne zveze je 
podrobneje obrazložil pogodbe 
za pogodbeno pridelovanje ko
ruze. Člani upravnega odbora 
km etijske zadruge so se zani
mali za nekatere podrobnosti o 
pridelovanju hibridne koruze, 
predvsem kar zadeva udeležbo 
zadruge pri pogodbenem sode
lovanju. Upravnik zadruge je  
seznanil navzoče med drugim s 
stroški za hek tar p ridelka. Za
družniki so menili, da je  deli
tev stroškov med pridelovalca 
in km etijsko zadrugo za za
družnike ugodna.

V razpravo je  posedel tudi 
podpredsednik OLO J. Slavič, 
ki je  zadružnikom zelo nazorno 
obrazložil nekatere odnose med

»100 PLETENIH VZORCEV«
C e n t r a ln i  zavod  za n a p re d e k  go 

s p o d in j s tv a  v L j u b l j a n i  j e  že  t r e t j i č  
izdal k n j ig o  » 1 0 0  p l e t e n ih  vzorcev« 

K n j ig a  v se b u je  p r a v z a p r a v  p r e k o  
150 vz orcev v besed i  in sl ik i  in j e  
t i s k a n a  na ze lo  f in em  p a p i r j u .

V p rv em  de lu  so  na vod il a  za b o l j 
še  r a z u m e v a n j e  po p iso v  vz orcev,  t e h 
n ične  iz v e d b e  p l e t e n j a ,  l i k a n j e  p le 
t en in ,  u p o r a b o  s t a r e  volne,  izdelavo 
gum bnic ,  gu m b o v  in res .  D a l j e  sledi 
100 t ak o  im e n o v a n ih  gos tih  vz orcev 
za vse  v r s t e  ro čn ih  p l e t e n in .  M ars i 
k a t e r i  bod o do brodošl i  dvo-  in več
b a rv n i  vzorci ,  pr i  k a t e r ih  l a h k o  up o 
rab i  tudi  že  r a b l j e n o  volno. Za p le 
t en in e ,  ko t  so ro kav ice ,  ša li ,  o g r i 
n j a l a  in bl uze ,  pa bo  v saka  na š la  
vzorec  po s vo je m  ok u su  v z a k l j u č 
nem de lu  k n j ig e  v p o g lav ju  Č ipkas ti  
vzorci .

K n j ig a  s ta n e  250 din  in jo l a h k o  
k u p i t e  v k n j ig a r n i  al i  n a ro č i te  v 
u p rav i  za ložbe ,  M ik loš ičeva  4/II.

cenami kmetijskih pridelkov in 
splošnim gospodarskim stanjem 
pri nas.

SLAVKO KLINAR

OB G R ŠK I M E J I
Preden bomo v Resnu in Bistrici, tik ob grški meji, še k ra 

tek pogled nazaj na že »prehojeno« turistično turo, k je r pa ni
smo bili samo »čisti« turisti, saj smo se ob poti ustavili tudi pri 
nekaterih kmetijskih organizacijah. Tokrat torej kratka kronika!

Sadjarska postaja v Tetovu
T eto v o  j e  m es to  v zapadn i  M a k e 

d o n i j i ,  ki  imn po leg ve l ik e  t ek s t i l n e  
to v a rn e ,  k o n s e rv n e  t o v a rn e  in to b ač 
ne p o s ta j e  tudi  s a d j a r s k o  p o s ta jo  in 
s r e d n j o  k m e t i j s k o  šolo.

Zap ad n o  od T e to v sk eg a  po l ja  j e  
v i soko  g o r o v je  š a rp l a n in s k e  skup in e .  
V z a d n j ih  l et ih  se j e  tod  zače lo moč
no u v e l j a v l j a t i  tudi  s a d ja r s tv o ,  ne 
le v dolin i ,  m arv e č  tudi  v h r ib o v i 
t ih legah .  Za ta s a d ja r s k i  r a jo n  so 
p r ed v id e n a  p r ed v s e m  n a s le d n ja  p l e 
m ena :  j ab o lk a ,  o r eh i ,  k o s ta n j i  in
l ešn ik i .

O d  t ed a j  so  min ila  tr i  l eta ,  ko 
so tod u red i l i  p r v e  v e č je  s a d o v n ja 
ke .  S e d a j  im a jo  z a sa j e n ih  že okr og  
12 t isoč sa d n ih  d rev e s .  Po  p e r s p e k 
t iv nem  na č r tu  n a m e r a v a j o  uredi t i  
o k ro g  10 t isoč ha  sad o v n ja k o v ,  ki  se 
bod o  iz. d o l in e  pom ik a l i  tudi  v hr ib e .
Za sodo bno  u r e j e v a n j e  sa d o v n ja k o v  
v h r ib ov i ti h  lega h  u p o r a b l j a j o  tudi 
s re d s tv a  iz rep u b l i šk e g a  sk la d a  za 
p r e p r e č e v a n j e  e roz ij .

Kot so  nam  poveda li  s t r o k o v n j a 
ki p os ta je ,  j e  b o rb a  za u v e l j a v l j a n j e  
n a p re d n e g a  k m et i j s tv a  in s tem tudi 
s a d ja r s tv a  tod iz r ed n o  t ežav n a ,  saj  
im a jo  op rav i t i  zlas ti  v p lan in sk ih  
n a s e l j ih  z ve li ko  z aos ta lo s t jo  t a m 
k a j š n j e g a  p reb iv a l s tv a .  K l ju b  temu 
pa so že zabel eženi  prv i uspeh i,  n a j 
v idne jš i  pr i  m er in iz ac ij i  ovac,  ki  
im a jo  na p l an in s k ih  p aš n ik ih  idea
lei j ž iv l j e n j s k i  p ros tor .

. . . I N  SREDNJA 
KMETIJSKA ŠOLA

T e tovska  s r e d n j a  k m e t i j s k a  šola 
j e  p r a v z a p r a v  ena  izmed  št i r ih  to
v rstn ih  šo lsk ih  u s ta n o v  v r epub l ik i .

U s t a n o v l j e n a  j e  bila  po vojn i,  p r ed  
v o jno  pa j e  b ila  tu le n iž ja  k m e t i j 
ska  šola.  Šola d a j e  k m e t i j s k e  t eh n i 
k e  za te tovsk i in so sed n je  o k r a j e .  Iz 
t eh  o k r a j e v  p r ih a j a  vsako  le to  v šo
lo okrog  500 s lu ša te l j ev .  Šol ska doba 
t r a j a  št i r i  leta.  Pouk  j e  p rak t i če n  in 
teo re ti čen .  Šola ima se d a j  okrog 40 
h e k ta ro v  z em l je ,  k i  j o  ob d e lu j e jo  
s lu ša t e l j i  p r i  s v o je m  p r a k t i č n e m  d e 
lu.  Do  ne d a v n eg a  je  šo la živela »na

p ro ra čunu« ,  se d a j  pa j e  us ta nova  s 
s am o s to jn im  f in a n s i r a n je m .  Zanimivo  
je,  da  p r e t e ž n o  š tev ilo  s lu ša te l j ev  
na t e j  šoli  š t i p e n d i r a jo  k m e t i j s k e  
z a d ru g e  in Ljudski odbor i .

RESEN
P om ik am o se v e dno  bo l j  proti  

Bitolju.
P ogled  iz av to busa ,  ki  j e  naglo 

d rse l  po  ravn i  cesti ,  j e  bil čudovit  
in o h r a b r u j o č :  vse naokoli  ce le »šu
me« s a d o v n ja k o v .  S adna  drevesa ,

p red v s e m  jab o lk a  ž la h tn ih  sort ,  so 
se močno š ib ila  pod težo lepih p lo 
dov.  Misli  so nam neho te  u h a ja l e  v 
S lovenske  gor ice  in na Goričko,  
k j e r  se j e  letos us tav ila  p r a v  tako  
d obra  sa d n a  let ina.  S adna  d rev esa  
tudi  po n j iv ah .  Zemlja  d a je  d v a k ra t :  
ž la h tn o  s a d je  in p r id e l ek  m ed sade-  
žev: pov r tn in e ,  tobaka  . . . Malo
n a p r e j  ve lik  m la jš i  p lan tažn i  s a d o v 
n j a k ,  k i  so ga t a m k a j š n j i  k m e to v a l 

ci ur ed i l i  v p r id e lo v a ln em  sode lo va 
n j u  z zadru go . Novo to re j  ra s t e  ob 
s ta rem!

NA KDZ »SVETLOST«
Znana in zelo  rod na  dol ina  P e 

lagon i ja ,  k j e r  p r id n o  u r e j u j e j o  sv o j 
stven  n am ak a ln i  sistem,  ki  ga s ice r 
ni smo videli ,  toda vodič nam je  n a 
mign il ,  d a  sodi v v rs to  n a jv e č j ih  to
v rstn ih  o b j ek to v  v M akedon ij i .

Samo še  k a k ih  5 km  do  sosedn je  
G rč i j e .  Tod  so p r e d  leti  us tanov ili  
k m e t i j s k o  o b de lo va lno  zadrugo , ki  
pa so j o  l et a  1956 r azpu s ti l i ,  toda 
ne  za dolgo . . . Kmetova lc i  tega  k r a 
ja  so k a j  km alu  uv ideli ,  da j e  n j i 
hova bodočnos t v s k u p n e m  km etova - 

« nj u  in g o s p o d a r j e n ju .  In so se k m a
lu v rn il i :  74 med  80 go spodarj i  tega 
ra j a .  K m e t i j sk a  de lovna  zadru ga  
Svetlost« ima se da j  s vo js tveno  no

t r a n j o  o rg an izac i jo  in z d ru ž u je  
k rog  300 ha ob de lo va lne  zeml je ,  na 
kateri p r id e l u j e j o  p red v sem  s e m e n 
ko žito.  P ovprečen  h e k ta r s k i  do 
as pri  pšen ici  znaša o krog  30 s to 

pov. Za druga  j e  dobro  založena s 
met i jsk im i  s tro ji  in red i tudi 40 
krav  — d obr ih  molznic,  ki  so j ih  
vozil i večinoma iz Sl oven ij e .  Zn
-užn ik  dobi zn de lovni dan  od 500 

lo 600 din ,  razen  tega pa j e  u d e le 
a tudi pri  do bičku za d ru g e  po 

ončnem ob raču n u .  Osnovna  s r e d 
stva z a d ru g e  so  v red n a  o k ro g  40 mi 

l i j onov d in .  Zadružni ki  so  obd rža li  
tudi  oh išn ice — 1 d o  1,5 ha zeml je ,  
ki  j o  o b d e lu j e jo  sami  in p lač u je jo  
z a n jo  r e d n e  da včne  d a ja tv e .

U p r a v n ik  z a dru ge ,  ki  j e  istočas 
no l ju d sk i  po s lanec ,  nam j e  de ja l ,  
d a  j e  de lovna  di sciplina  z a d ru ž n i 
kov ( k l ju b  oh išn icam!) č ed a l je  b o l j 
ša in da so se nj egovi  l j u d j e  v ne 
k a j l e tn i  p r ak s i  že  p rep r iča l i ,  da j e  
moč dosegat i  ob ču tn e  g o sp o d a rsk e  
uspehe  v km e t i j s tv u  le s k o lek t ivno  
m oč jo  in p r izadevnos t jo .

P R IH O D N JIČ :  KA VADARCI

Sv. Naum — cerkev in kulturni spom enk

Dva zbora šolske 
skupnosti

Pred dnevi je  bil v telovad
nici soboške gimnazije drugi 
letni občni zbor šolske skupno
sti gimnazije in ustanovni občni 
zbor šolske skupnosti na učite
ljišču. Poleg volitev in ostalega 
je obsegal dnevni red tudi pre
davanje prof. Ive Seliškarjeve 
o značilnostih splošnega šolske
ga zakona, ki je  veljaven od 1. 
septembra t. l. in razpravo prof. 
Helene Senicove o hišnem redu 
in šolskih vprašanjih.

tc

KONDORJEVA
RA ZSTA V A

V času med 30. novembrom 
in 5. decembrom bo v Soboti 
razstavil svoje karikature  ro
jak  in znani mednarodni ka 
rikaturist — Ladislav Kon
dor. Razstava bo v dvorani 
hotela »Zvezda« in bo svečano 
odprta v nedeljo, 30. novem
bra  dopoldne.

Pozdravi iz vo jske
Z od s lu ž e n ja  k a d ro v s k e g a  roka  

po š i l j a jo  po z d ra v e  svojcem in z n a n 
cem te r  d ek le to m  pa tudi  vsemu 
p reb iv a ls tv u  P o m u r j a :  Ivan  Koudila,  
doma iz Iva novec,  V. p. 7860 5 E-3, 
Valje vo,  F r a n c  Kuzmič iz J u r  j a ,  Jo 
že Ko se d n a r  iz Krašč ,  Leopo ld Mli
n a ri č  iz Dok ležov ja ,  Aloj z  Rogač iz 
Radov ec ,  Vendel G a š p e r  iz Č epinec,  
vsi  iz V. p. 7930, Vinkovci,  Jože 
Šad l iz Ger li nec ,  Jože  L itr op iz Li
pe,  Ja n ez  Zver iz Dok ležov ja ,  V. p. 
364?, Peč,  d e s e t a r  H e rm a n  Hor va t iz 
Beznovec ,  V. p. 2837  Za ječar,  vo jak  
A n d re j  Šij anec  iz M. Sobo te ,  V. p. 
7071, Kn jaževac .
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VEČ POZORNOSTI Boljša kakovost živine 
vojnim invalidom O b otvoritvi novega osemenjevalnega centra 

v Murski Soboti

Na nedavni seji Zveze vojnih 
invalidov v Gornji Radgoni, ki 
j i je  prisostvoval tudi predsednik 
okrajnega odbora Zveze vojnih 
invalidov tov. Rapl, so odborni
ki govorili o tem, kako bi iz
boljšali stanje vojnih invalidov. 
Občinski odbori zveze invalidov 
si bodo morali ustvariti pregled 
o tem, s kakšnim uspehom de
lajo vojni invalidi v družbenih 
organizacijah in društvih, kakš
na je  njihova vloga v Zvezi 
borcev in podobno. Temeljito bo 
treba analizirati delo občinskih 
odborov Zveze invalidov in do

gnati. kako se izpolnjujejo skle
pi IV. kongresa vojnih invali
dov, ki je  bil v Sarajevu.

Skrb občinskih odborov zveze 
naj bo posvečena temu. kakšno 
moralno podporo uživajo vojni 
invalidi, kako je  s partizanski
mi sirotami, predvsem s sirota
mi takšnih invalidov, ki. so že 
umrli. Njim naj bo posvečena 
še posebna skrb. Naloga zveze 
invalidov je, da bo taka deca 
kar najbolj zavarovana tudi s 
skrbstvene plati.

-ar

Z arad i  v o jn e  in z a ra d i  p o v o jn ih  
težav,  g o s p o d a r s k e  b l o k a d e  in d r u 
gih  n e p r i l ik  in po težkoč ,  s k a te r im i  
se  j e  bo r il a  na ša  d om ovin a ,  j e  ž iv i
n o r e j a  v P o m u r j u  v p o v o jn ih  let i h 
za šla  v k r i t i č n o  s i t u a c i jo .  P r e d  d e 
se tim i let i  j e  n. pr .  na  p o d ro č ju  
o k r a j a  p lem e n i to  le n e k a j  l ic en c i 
ran ih  b ikov,  t ak ih ,  za k a t e r e  l a h k o  
t rd im o ,  da  so bil i  k a k o v o s tn o  r e s  
p r im e r n i  za  p l em e .  P oleg s la b e  k a 
kovosti  j e  b ikov  na s p lo šno  tudi 
p r im a n jk o v a lo .  N o r m a ln o  p r id e  na 
p l e m e n ja k a  100 p l em e n ic ,  po n ek o d  
pa j e  p r i š lo  na 1 b ik a  tu d i  200 do 
300 p lem enic .  Z d r a v s tv e n o  s t a n j e

g o ved  j e  bi lo  tudi  zelo  slabo. No 
r az n ih  sp o ln ih  bo leznih j e  ponekod 
bi lo  o k u ž e n ih  tu d i  d o  50%  pl em e
nic. Z a rad i  p o m a n j k a n ja  bikov in 
r az n ih  o k u ž b  j e  j a lovos t  pri  govedu 
bila z e lo  ve li ka .  V le tu  1951 j e  bilo 
v o k r a j n e m  m er i lu  le 55 do 60% 
p lem enic .  Z a r a di tega  s e  j e  zman j 
ša la  p r o d u k c i j a  mesa  in m le ka  let
no,  pr i  t a k r a tn i h  c e n ah  v vrednosti  
250 m il i j onov  din .

V edno  v e č j e  p o t r e b e  po mleku in 
m esu  so  t e r j a l e ,  da  j e  t re b a  v čim- . 
k r a j š e m  času  o b nov i ti  ž iv inore jo  in 
p o v e č a t i  p ro iz v o d n jo .  V tis tem  času 
se  j e  v l j u b l j a n s k i  okol ici  in v ne
k a t e r ih  d r u g ih  k r a j i h  Slovenije 
u m e tn o  o s e m e n j e v a n j e  pr i  govedu 
že  p r e c e j  r azš i ri lo .  V k rog ih  vete
r in a r s k i h  in ž iv i n o r e j s k ih  s trok ov 
n j a k o v  s e  j e  v e dno  bo l j  učvrščevalo 
m n e n j e ,  da  u m e tn o  ose m e n jev a n je  
ni  s am o  v e t e r in a r s k i ,  a m p a k  da ved
no  b o l j  p o s t a j a  tud i  živ inore jski  
u k r e p ,  s  k a t e r im  l ah k o  v k raj šem  
času  ne s a m o  z a t r e m o  spolne  okuž
be.  a m p a k  v n a j š i r š e m  ob segu  zbo lj 
šam o  tudi  ž iv i n o r e j s k o  pro izvod njo  
go tovega  o b m o č ja .

S p o ln im  r a z u m e v a n j e m  in pod 
p o ro  od s t r a n i  V e te r in a r s k e g a  zavo
d a  v L j u b l j a n i ,  t e r  z vsos tra nsko  
m o ra l n o  in f in a n č n o  podp o ro  od 
s t r a n i  O L O  M u rs k a  S ob ota  smo me
seca  m a j a  1952 z u m e tn im  o se m e n je 
v a n je m  zače li  tu d i  v P o m u r ju .  V 
p rv em  l e tu  sv o je g a  d e lo v a n ja  je 
o s e m e n j e v a l n i  c e n t e r  v Mursk i So
bo t i  o sem en i l  618 k r a v ,  pe t  let  po
z n e j e  že  10.555, letos  pa  bo oseme
n j e n i h  že  o k r o g  25.000 p lem enic  ali 
s k o r a j  50%  od vseh  k r a v  in tel ic 
v o k r a j u .

U m e tn e m u  o s e m e n j e v a n j u  j e  pr i 
pi sa t i ,  da  so  v ze lo  k r a t k e m  času 
vse  s p o ln e  o k u ž b e  za t r l i .  Le tno  teleti  
t a k o  75—80%  k r a v .  p o n e k o d ,  k j e r  pa 
že  d a l j  ča sa  o s e m e n j u j e j o  vse k r a 
ve,  t e l e t i  tudi  90%  p lem enic .

U m e tn e m u  o s e m e n j e v a n j u  in d ru 
gim ž iv i n o r e j s k im  u k r e p o m  (boljša 
p r e h r a n a ,  s e l e k c i j a  i td.)  se  j e  tudi 
z a h v a l i t i ,  da  se j e  tudi  kak o v o s t  na
še  g o v e je  č r e d e  v r e l a t i v n o  k ra tk em  
ča su  in v t a k o  š i r še m  ob segu  tako 
zb o l j ša la .  K a k o v o s t  ž iv ine  se iz le
t a  v l e to  n e v e r j e t n o  z b o l j š u je .

Let a 1952 j e  n.  pr .  na p l em e n 
s k ih  s e jm ih  p o  ze lo  mile m k r i t e r i 
j u  o c e n je v a n ja  bi lo  le k o m a j  okrog 
20% , š e s t  le t  p o z n e je ,  k o  j e  večina 
ž iv ine  bi la  p o to m s tv o  semenjak ov ,  
j e  p r i  v e l ik o  s t r o ž je m  k r it e r i ju  
o c e n je v a n ja  bi lo  že  53.5%  pr ig nan ih  
b ikov  b i lo  p r i m e r n i h  za rodovniško 
r e j o :  s l i č n o  j e  tu d i  p r i  kakovosti  
ž e n sk e g a  n a ra š č a j a .

P r i  p r e g l e d u  p o to m s tv a  za v red 
n o t e n j e  b ikov  s e m e n j a k o v  sm o  ugoto
vili ,  d a  isto po  s vo ji  kak o v o s ti ,  ta
k o  po  t ipu,  k a k o r  tudi  po  telesn ih 
o b l ik a h  in tud i  po  sv o j i  p r o d u k c i j 
sk i  s p osobnos t i  p r e d s t a v l j a  živali , 
ki  v  g lav n em  o d g o v a r j a jo  svojemu 
r e j s k e m u  c il ju .  K r a v e  po to m k e  ne
k a t e r ih  b ik o v  s e m e n j a k o v  so pa tu 
di d o b r e  molzn ice .  V o k r a jn e m  po 
v p r e č j u  n aše  ro d o v n iš k e  k r a v e  dajo 
l e  n e k a j  p r e k o  2500 k g  m le ka ,  p r i 
m e r j a l n o  pa j e  15 G e ro ld ov ih  po
tom cev  v p r v e m  l e tu  po  teli tvi  da
lo p o v p r e č n o  3084 k g  m leka ,  prav 
t a k o  j e  15 R u p i j e v i h  h č e ra  po  prvi 
t e l i tv i  d a lo  p o v p r e č n o  2955 kg  mleka.  
M ed v o j n o  s e  j e  ze lo  m alo  rodov
n i š k e  ž iv in e  p r o d a j a l o  za pleme, v 
z a d n j ih  l e t ih  pa  j e  z a ra d i  bo l jš e  k a 
kovos ti  p o v p r a š e v a n j e  po  te j  živini 
v e d n o  ve č je .  V o b d o b ju  od leta  1952 
do  1956 sm o  p ro d a l i  na s e jm ih  preko  
1500 g lav  r o d o v n iš k e  ž ivine  obojega 
spola ,  v z a d n j i h  d v e h  le t ih pa prav 
to l i k šn o  š te v i lo  ž iv ine .  P o m u r je  iz 
l et a  v l e to  p o s ta j a  v e dno  močnejši  
c e n t e r  za  v z r e j o  p l e m e n s k e  živine 
l i s a s te  p a sm e ,  ne sam o  v sloven
sk e m ,  a m p a k  tu d i  v jugos lova nskem  
m er i lu .  V z a d n je m  času  ve dno  več 
ž iv ine  p r o d a m o  v d ru g e  republ ike.  
Na r a z s t a v i  in s e jm u  živine  ob p r i 
ložnos ti  m e d n a r o d n e g a  Kmetij skega  
v e le s e jm a  v Nov em  S adu  s e  j e  Po
m u r j e  s s v o jo  k o l e k c i jo  živine  pla
s i r a lo  m ed  n a jb o l j š a  r e j s k a  področ
ja  v d r ž a v i .

M inulo  n e d e l j o  j e  ob prisotnosti  
z a s to p n ik o v  o k r a j n e g a  po li t ičnega  in 
j a v n e g a  ž iv l j e n j a  zastopn ikov  za
d r u ž n i š tv a  t e r  v p r isotno st i  ve ter i
n a r j e v  in ž iv i n o r e j s k ih  s tr o k o v n ja 
ko v iz. ce le  S loven ij e ,  pr edsednik 
O L O  tov. Ru d i  Čač inovič  predal 
s v o je m u  n a m e n u  no vo zgra jen i  ose
m e n je v a ln i  c e n t e r  v Mursk i Soboti.

V r e f e r a t i h  ob t e j  pr i ložnosti  je 
bi lo  p o u d a r j e n o ,  da so glavni zo
o v e t e r in a r s k i  ci l j i  v g lav n e m  dose
ženi,  s p o ln e  o k u ž b e  in jalovost  so 
z a t r t e  z raz n im i  ž iv in o re j sk im i  uk re 
pi in z m aso v n im  os em enjevan jem  
smo do seg li  k a k o v o s tn o  izbolj šan je  
o s n o v n e  g o v e je  č re d e ,  v proizvodnji  
pa sm o  dosegl i  z n a te n  na predek . 
V e n d a r  d r o b n a  b l agovna  proizvodnja 
v sega  t ega  in onega  ob  klasičnih 
p o go j ih  p o s p e še v a n ja ,  p ro d u k ti v n o 
sti  z n a tn o  ne  m o re  potegni t i  na 
p r e j .  Za to  s to j im o  p red  problemom, 
da  tudi  v ž iv in o re j i  m o ram o  preko 
vseh  ob l ik  so d e lo v a n ja  specializirati  
p ro iz v o d n jo .  Z oz irom  na pos tavl je 
ne  n a loge  l a h k o  p r ič a k u je m o ,  da 
tud i  o s e m e n j e n j c  z zg rad i tv i jo  no
vega o s e m e n je v a ln e g a  cen tr a ,  po
s t a v l j e n e  na loge  l a h k o  tudi izpolni.

inž.  T.  Titan

Lutke so oživele Kulturna beležka  
iz Radgone

Komaj se je  dobro obrnil za
četek šolskega leta, so radgon
ski lutkarji, ki jih sestavljajo 
v glavnem učenci radgonske 
osnovne šole, že na delu.

Pod skrbnim vodstvom tov. 
Tancerjeve so pri dveh pred
stavah, ki sta napolnili do k ra 
ja dvorano radgonske Svobode, 
pokazali prvi plod svojega de
la. Zaigrali so »Težave Peter- 
šiljčkove mame« s takim priza
devanjem, da ni bilo žal nobe
nemu, ki je  obiskal predstavo. 
Igrica je  potekala z vidnim in
teresom male publike, ki je  ži
vahno pomagala Peteršiljčkovi 
mami pri njenih težavah, ki jo 
je  lepo podala režiserka igrice, 
tov. Tancerjeva. Z ganljivo 
skrbjo so sodelovali pionirji s 
Pavlihom, ki ga je zaigrala z 
lepo spretnostjo tov. Dreova. 
Otroci v dvorani so hudo naga
jali skopuhu in oderuhu Nace
tu, ki ga je  postavil na oder 
učenec osnovne šole z lepim 
smislom in spretnostjo. Prav do

ber je  bil tudi paznik cvetočega 
parka, igralec je  bil tudi uče
nec osnovne šole Stanjšakov 
Tonček. Nič manj dobro se ni
sta odrezala policaj in sodnik v 
osebi Bezjakovega Marka in 
Kljunovega Janka.

Čeprav so terjale  Peteršiljč 
kove težave precej časa, so 
mladi poslušalci spremljali do
godke na odru z vsem srcem 
in so za prijetni urici tov. T an 
cerjevi hvaležni.

-ar

ANKETIRANI DIJAKI ESŠ
D ijaki srednje ekonomske šo

le v Murski Soboti so nedavno 
izpolnjevali anketne lističe, k: 
so jih  pozneje prebirali člani 
šolske skupnosti. Izvedena an
keta je  bila anonimna, da bi 
dijaki čimbolj sproščeno spre
govorili o  delu mladinske orga
nizacije, šolske skupnosti in 
ostalih organizacij. D ijaki so v 
anketi govorili tudi o tem, k a 
ko si zamišlja jo  predavanja, da 
bi bili učni uspehi boljši itd.

A nketiranje je  predlagala m la
dinska konferenca na šoli.

V tem mesecu je  bila na ESŠ 
ustanovljena tudi mlečna kuhi
nja, ki so jo  dijaki že dolgo po
grešali. Večina dijakov se nam 
reč vozi v šolo iz dokaj odda
ljenih k rajev  in ima slabe pro
metne zveze zlasti v zimskem 
času. Takim zlasti dobro tekne 
prim erna malica v odmoru.

Š. E.

SKRB ZA MLADINO
Z občnega zbora sindikalne podružnice pri »Agroservisu«

Pretekli teden je  bil občni 
zbor sindikalne podružnice pod
je tja  »Agroservis« v Murski So
boti. Občni zbor je  bil prim er
no pripravljen, zato je  bila raz
prava na njem  zelo živahna. 
Govorili so o problemih dela in 
delovne discipline in tudi o  d ru
gih vprašanjih , ki presegajo 
okvir njihovega življenja v

podjetju. Zelo pohvalno so se 
izrazili o sindikalnem tekmo
vanju. ki ga je  pripravil občin
ski sindikalni svet, toda pripom
nili so tudi to, da bi bilo lahko 
tekm ovanje tudi bolj pozorno 
izvedeno. Občinski sindikalni 
svet bo gotovo na osnovi izku
šenj v prihodnje še boljše orga
niziral tekmovanja.

Delavci »Agroservisa« žel jo, 
da bi imeli svojo delavsko ku 
hinjo. Kuhinja bi lahko bila v 
prostoru, k je r  stanuje član ko
lektiva B. Delavci so izrazili 
željo naj bi občinski sindikalni 
svet ustrezno posredoval pri sta
novanjski skupnosti.

Govorili so tudi o politični 
vzgoji članstva, zlasti mladine 
in sklenili, da bodo ustanovili 
aktiv ljudske mladine, ker je 
v podjetju mladine dovolj, 
predvsem pa precej vajencev

Ugotovili so tudi to, da je  med 
člani kolektiva tudi precej to
varišev, ki ustrezajo pogojem 
za sprejem  v članstvo Zveze 
komunistov.

KRI SO DALI TUDI
V IVANOVCIH
Ekipa transfuzijske postaje iz 

L jubljane je  obiskala nedavno 
krvodajalce v M artjancih. Ob 
tej priložnosti so se javili pro
stovoljci tudi iz Ivanovec. Zol
tan Kranjec, Štefan Jakiša in 
Martiča Farkaš so že drugič 
oddali kri, Emil Kodila, Geza 
Kerčmar, Jolanka Kodila in H e
lena Kodila pa prvič. V zave
sti, da so s svojim prispevkom 
krvi pomagali človeku, so nam 
sporočili krvodajalci, da bodo 
nekateri čez nekaj mesecev po
novno dali kri, a čez leto dni 
zopet vsi skupaj.

Pričujoča slika nam kaže bager, ki je  prvi te vrste v Pom ur
ju. Kolektiv križevskih opekarn si ga je  nabavil predvsem zato, 
da bi olajšal težko fizično delo v glinokopu. Stroj je  izdelek do
mače tovarne in nadomešča delo 13 delavcev. Vse to delo opravlja 
sedaj samo en delavec. O pekarnarji so ponosni na tega velikana, 
pa kdo bi ne bil, saj jim opravlja tisto delo, ki je  skoraj najtežje 
in tudi najbolj umazano. -nb

VESTI IZ LJUTOMERA
KONEC POMANJKANJA 
MESNIC

Kaže, da bo pom anjkanja 
mesnic v Ljutom eru kmalu ko
nec, saj se ureditev nove m e
snice že bliža koncu. Mesnica 
bo sodobno urejena in bo ver
jetno nudila tudi hitro in solid
no postrežbo. Doslej so morali 
dolge ure stati v vrsti, preden 
so potrošniki bili postreženi.

Vzlic  temu, da so se dela p re 
cej zavlekla, lahko pričakuje
mo, da bodo ljutomerske gospo
dinje že letos brez čakanja in 
godrnjanja nakupovale v so
dobnem lokalu, k i bo na pri
mernejšem  mestu in bo precej 
prispeval k lepšemu obličju me
sta.

DOBRA IN SLABA STRAN
Mladinska organizacija v L ju 

tomeru ima zdaj že okrog 50 
članov, med katerimi so neka
teri precej prizadevni. Slaba 
stran dela organizacije je  v 
tem, da so člani precej v za
ostanku pri plačevanju članari
ne. Na zadnji seji pa so skleni
li, da bodo to popravili in dvig
nili na takšno raven, kot je  bi
la pred le ti. Pred kratkim  so 
imeli tudi občni zbor. na kate
rem so svoje člane pogostili.

Kazalo pa bi, da bi raznim 
razpravam posvetili več resno-

Odbojkarski turnir 
Mariborske podzveze 

v Murski Soboti
V n e d e l jo  j e  b i l  v d v o r an i  P a r 

t iz ana  v M ursk i  Sobot i  d rug i o d b o j 
k a r s k i  t u r n i r  za č lani ce,  ki  ga j e  
o rg an iz i r a la  m a r ib o r s k a  o d b o j k a r s k a  
pod zvezn . So de lova la  so moštva :  
B r a n ik  II . ,  F u ž i n a r  iz R av en  in 
P a r t i z a n  iz M u rsk e  Sobote.  N a j b o l j 
še  so b ile  zastopn ice  iz Raven .  D r u 
ge  so  bi le  i g ra lk e  B ra n ik a  iz M ar i 
bora.  R e zu l ta t i  so n a s le d n j i :  B ra 
nik II. : Sobo ta  3:2, F u ž i n a r  : B r a 
n ik  II. 5:1. F u ž i n a r  : S obo ta  5:1.

O b  koncu t u r n i r j a  j e  p r ed a l  za 
s to p n ik  m a r i b o r s k e  o d b o j k a r s k e  
podzveze  zm a g o v a ln em u  m oš tvu s p o 
m i sko  zastav ico ,  z a s to p n ik  P a r t i 
zana  v Sobot i  pa .  kot  o rg an iz a to r ,  
» p r e k m u r s k o  p ü tro«. Sodi la s ta  T i 
tan  in Žn idarič .

sti in vključili v organizacijo 
vso mladino, ki je  še zdaj iz
ven nje.

DUCAT NOVIH
STANOVANJ
Pred tedni so na Ormoški ce

sti v Ljutom eru pričeli z grad
njo 12-stanovanjskega bloka. 
Dela kaj hitro tečejo in kaže, 
da bo še letos blok pod streho. 
Vrzeli ob Ormoški cesti hitro 
izpopolnjujejo, saj je  tod zra 
stlo po osvoboditvi že lepo šte
vilo stavb, kar postopoma omi
lju je  tudi stanovanjsko stisko.

SKRB ZA MLADE
ZADRUŽNIKE
Na nedavni seji SZDL in ak

tiva mladih zadružnikov na 
Cvenu so nekateri člani Sociali
stične zveze pristali na pogod
beno sodelovanje z zadrugo.

Zbrali so okrog 5 ha, iz katerih 
bo presežek v pridelku dobil 
aktiv, ki bo tako prišel do se
daj m anjkajočih osnovnih sred
stev. KG Beltinci in zadruga 
skrbita, da bi se aktiv dvignil na 
višjo raven in mu nudita vso 
gmotno pomoč. Tako mu je ob 
setvi KG Beltinci odstopilo 1 ha 
zemlje za setev različnih ku l
tur.

STRELCI IN STRELIŠČE
Strelska družina v Ljutom eru 

ima lepo število članov. Med 
njimi je  največ mladine, ven
dar pa nekateri med njimi žal 
premalo vadijo. Večkrat prire
ja jo  m edsebojna tekmovanja v 
stre ljan ju  z zračno, malokalibr
sko in vojaško puško.

Pred leti so si uredili novo 
strelišče, ki pa bi ga kazalo iz
popolniti. M arijanski m ladi zadružniki — letos zelo m arljivi

Žalostna zgodba o krompirju
Moral bi  nabav it i  k r o m p i r .  T a k o  mi j e  n a ro č i la  žena .  Nič mi ni bilo 

do  tega ,  da bi  j o  z av rn i l ,  k a j t i  im am  slabe  i zk u š n je  z raz n im i  r ev o lu c io 
n a rn im i  in u p o rn im i  mis li m i;  ugovora  m o ja  žena  k r a tk o m alo  ne trp i .  Pa 
sem  ob p rv i  pri ložnost i  skoč il  na k o lo  in se o d p e l j a l  v b l iž n jo  vas ,  k j e r  
sem  se po n asve tu  vr le ga  p r i j a t e l j a  oglas il  p r i  ne k e m  k m etu .  Smo sl 
r ek l i  d o b e r  dan  in dn im am o lepo  v r em e  in n e k a j  b esed  o k r o m p i r j u  in 
k u p č i j a  j e  bila že  s k l e n j e n a .  Segli  sm o  si še  v ro k e ,  da  bi  bol j  d rža lo .  
C e n a  j e  b ila  k a r  p r a v š n a ,  oba  sva b i la  z a d o v o l jn a  in si veselo  p o m ež ik 
n ila.  In tudi  n jegov i  ženi sem p r i j a z n o  p o k im a l ,  k a j t i  to  so l ep e  navade  
in j i h  ne  k a ž e  zame tova t i .

Tud i  m o ja  žena  j e  bila za d o v o lj n a  s k u p č i jo  in j e  r ek l a ,  da sem 
včasih  le še za k a k š n o  r abo.  Po tem  pa sva  č a k a l a  na k r o m p i r .  Č im bol j  
j e  šel  t ed e n  pro ti  koncu ,  t em  bo l j  so  n a j u  v z n e m i r j a l i  t i- le od si le p o 
t r e b n i  gom olj i .  P r i š l a  j e  sob ota ,  z a d n j i  d o g o v o r je n i  dan.  Zam an  sva  č a 
k a la ,  ž ena  in j az .  »Slaba k u p č i j a ,  ka j« ,  mi j e  d e j a l a  žena  s suml ji v im  
glasom , k o l ik o r  si l a h k o  mislim,  si se  ta d a n  vozil  m im o  s e k to r s k e  k le ti ,  
k i  j e  po lna  r an in e .  Kaj,  če  si ce le  k u p č i j e  nisi  izmisli l?« V ne to  sem ji 
za g o ta v l ja l ,  da  j e  z adeva  s k r o m p i r j e m  povsem  v r e d u  in da t is ta  kup ica  
r an in e .  ki  mi j o  j e  ponud i l  p r i j a z n i  k l e t a r ,  ni o m ra č i l a  m oje ga  um a.  
Pa  da j e  p o n e d e l j e k  še  tudi  d a n  in da sva  s k r o m p i r j e v im  g o s p o d a r j e m  
u d a r i l a  v ro k e  in sva v a n je  še p l j u n i l a ,  da  bi  povsem  z a t r d n o  drža lo .

In se j e  z adeva  n e k a m  pom ir il a  in v e ra  v m o jo  poš te nos t  j e  zopet 
na p o ln i lo  že n in o  srce .  T o d a  še  p r e d e n  j e  p r iše l  p o n e d e l j e k ,  j e  o b rn i l a  
vso k r o m p i r j e v o  zadevo  na g lavo  n e d e l j a .  Ka j t i  ob i sk a l a  n a j u  j e  žena  
t i s te ga  t ovar i ša ,  s k a te r im  sva se pogod i la  za k r o m p i r  in u d a r i l a  še  v 
ro k e .  k a r  j e  p o m en i lo  več ko t  p o š t e n a  b e sed a .  Nič j i  ni  b i lo  n e ro d n o  in 
j e  k a r  n a ra v n o s t  r e k l a :  »Spoš tovani t ovar i š  al i  k a j  s te  že,  s k r o m p i r j e m  
ne  bo  nič,  p o n a v l j a m ,  ne  bo nič!«

J a z  pa :  »Spo š tovana ,  k a k o  nič? M ar  so  ga p o ž r l i  k o l o ra d a r j i ,  ki  so se 
tudi letos boga to  in gos to  za se j a l i  k l j u b  pos lo vn im  zveza m  v naša  k rom -
piri šča?«

O n a :  »To se p rav i ,  da  bi  že  bilo,  če  ga bo s te  p lača l i  d v a  d i n a r j a  
d r a ž j e ,  ko t  sta se  z m en i la  z m o j im  možem. Ja z  in m oj  mož  sva  si p r e 
misl i l a in ne p r iz n a v a  več p r v e g a  dogovora .  Razum ete!«

J a z :  »Toda t is to  u d a r j a n j e  in p l j u v a n j e  v ro k e ,  da  bi  b o l j  d r ža lo ,  
tudi  ni  nič?«

O n a : »Nič! Dob i la  sva b o l jš ega  k u p c a !«
J a z :  »In p o š te nos t  in beseda?«
O n a :  » P h , k a j  besed a !  Pa  če tudi  bi  si n a m a z a la  z m o j im  d edcem  

ro k e  s s am o  smolo ,  nič.  Brez  d v eh  d i n a r j e v  se  ne bova  več p o g a ja l a .  Ste 
p r ip r a v l j e n i ,  a l i  pa  grem !«

J a z :  »Toda  . . .«

O n a :  » P u s t iv a  ta toda.  K d a j  boni im e la  več od k r o m p i r j a :  m o rd a  t a 
k r a t ,  k o  ga bova p r o d a l a  z m ožem  z a ra d i  n e k e  p o š te nos t i  po 10 d i n a r j e v  
ali  pa t a k r a t ,  k o  ga bova sp ra v i la  v k u p  po  12 d i n a r j e v .  No, k e r  vidim, 
da  vam ni d o  k u p č i j e ,  pa zbogom!«

In že  j e  š la .  N e k a j  sem še  m o m l ja l  za n jo ,  pa  s a j  nit i  s am eg a  sebe  
n i sem  razum el.

»To imaš z d a j  svoj slavni k ro m p i r« ,  j e  z a s ik a la  žena .  ki  j e  pos lu ša la  
n a j in  raz g o v o r  za v ra t i ,  k j e  j e  d a n a š n j a  poš te nos t ,  k j e  j e !  No, p o v e j,  
k o  veš v e d n o  to li ko  poveda ti  c  n je j !«

Ja z  pa  sem molča l in ž a lo s tn o  r a z m iš l ja l  o k r o m p i r j e v i  o b l ju b i  in 
b r id k o  me j e  p r e s u n i lo  od sk rb i ,  k j e  n a j  do b im  k r o m p i r ,  k o  pa j e  k a r  
ne k a m  izginil .  O  k r o m p i r j e v i  zgodb i l a h k o  š e  v p r a š a t e  t ovar i ša  N e d e l jk a  
iz L u tv e rc  pr i  G o r n j i  Radg oni ,  k i  mu zgodba  o k r o m p i r j u  ni  č is to  n e 
znana .

P. S.: Nič sk rb i !  Nabav i l  sem  im e n i te n  k r o m p i r  b r e z  o b l ju b e  in s t i 
s k a n j a  ro k  pr i  K m e t i j sk i  z a d ru g i  v L u tv e rc ih  po  10 din zn k i lo gram !  
L a h k o  p o jd e t e  š e  vi p on j .  T ova r iš  u p r a v n i k  j e  sila p r i j a z e n  fan t in sem 
mu za to  h v a le žen !
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Kolesarke v Soboti in drugod — prom etna nevarnost zaradi nepazljivosti

Prometne beležke iz Radgone
V G o rn ji  R adgon i, na ž e lezn išk em  

p re lazu , k i vodi p re k o  c e ste  d ru g e 
ga red a , so  že  n e k a j  le t  lesen e  za 
p o rn ice . Č e p o g led am o  n a z a j ,  ni b i
lo p r e j š n ja  le ta  n ik o li to lik o  p ro b le 
mov k o t  v te m in  z a d n je m  le tu . Vse 
pogosti so  z lom i z a p o rn ic . K o ris tn ik i 
cest, n a jv e č  v o zn ik i m o to rn ih  vozil, 
se p r ib l iž u je jo  z a p o rn ic am  z n e 
zm a n jšan o  h i tro s tjo , b re z  p o m is le 
kov, da p o leg  sv o je  o g ro ža jo  tudi 
v a rn o st d ru g ih  t e r  p re m o ž e n je . S reča  
v s re č i j e  b i la  v ed n o  d o  s e d a j ,  k e r  
ni p r iš lo  do t rč e n ja  z v lak o m . Ti 
k rš i lc i  so d o k a j  » h rab ri« , k e r  se  za 
v e d a jo  n a s ta le  š k o d e , s a j  ta  znaša  
za eno z a p o rn ic o  do  6.000 d in  in v ed 
no  p o b e g n e jo . N e p o m is lijo , d a  s to 
lah k o m ise ln o s tjo  la h k o  n a s ta n e jo  še 
te ž je  p o s led ice . V n e k a j  p r im e rih  je  
u s lu žb en cem  LM že u sp e lo  d o b iti  
s to r ilc e  in j ih  p r e d a t i  JT . Z ad n ji 
ta k  p r im e r  s e  j e  d o g o d il p re d  d n e 
vi, k o  j e  d o  se d a j n e z n an i to v o rn ja k  
p ra v  ta k o  »častno« zlom il z ap o rn ico

t e r  p o b eg n il. Ž e lezn išk a  p o s ta ja  v 
R adgoni im a s tem  m nogo s k rb i ,  s a j  
m ora ved n o  im eti v zalog i več r e 
z e rv n ih  z ap o rn ic , s p ra š u je jo  pa se 
tu d i, a li re s  ni moč z m a n jša ti  š te v i
la nezgod. M orda pa ne bi b ilo  n a 
p ak  p ro u č iti p red lo g , da se z a p o rn i
ce  z a m e n ja jo  s sv e tlo b n im i s v a r i li .

*

D a je  le to s  iz re d n o  bogat p r id e 
lek  v in a , da  so  n a p o ln je n i vsi sodi, 
k a ž e jo  tu d i v z ro k i p ro m e tn ih  nezgod 
n a  ce sta h . O d p ešcev  in  k o le s a r je v  
do  vozn ikov  m o to rn ih  vo z il u g o tav 
lj a jo  p r im e re  o p ija n ja . J a sn o  je ,  da  
j e  v in je n e m u  vozn iku  b is tv e n o  
z m a n jšan a  sp o so b n o st u p ra v l ja n ja  s 
k a te r im k o li  vozilom , še  p o seb n o  pa z 
m oto rn im . T udi m ak sim a ln a  m era  
0,5 re d u k tiv n ih  snovi v k rv i,  ob 
n e n a v ad n ih  p o g o jih , la h k o  v p liva  na 
b is tv e n o  z m a n jš a n je  sp osobnosti, k a j  
še le  p r im e ri ,  ko  a n a liz a  k rv i p o k a 
že do  2 %  re d u k tiv n ih  snovi v k rv i.

T o nam  d o k a z u je  n e k a j  z a d n jih  p r i 
m erov.

Ne dolgo  tega  je  v Radgoni zd rv e l 
v 10 m etro v  g lo b o k o  po b o čje , n a ra v 
nost p ro ti re k i  M uri, t r a k to r ,  las t 
KG Č rn c i. Na n jem  je  n a s ta la  d o 
k a j  v e lik a  šk o d a . K sreč i j e  od š t i 
r ih  po tn ik o v  le  ena la h k a  te le sn a  p o 
šk o d b a . V ozniku J. V. pa j e  b ilo  
p rep re č e n o  n a d a ljn je  u p ra v lja n je  
to v o rn ja k a , k e r  j e  n jeg o v a  z u n an jo s t 
o č itn o  k a z a la  na v in je n o s t. P ra v  t a 
ko  p r im e r  v in je n e g a  k o le s a r ja  P . K. 
k i se  je  zapod il n a ra v n o s t v to v o r
n ja k . T a k ih  p r im e ro v  je  več, k a r  
n a lag a  v a rn o s tn im  organom  do lžnost, 
da vse s tro ž je  u k re p a jo  p ro ti  tak im  
vozačem .

Ni odveč , da p rav  se d a j, k o  se 
p r ip ra v lja  ted en  p ro m eta , k o r is tn ik i  
cest p r is lu h n e jo  poučnim  p re d a v a 
n jem  in b ra n ju  č lan k o v , vse v c ilju  
z m a n jš a n ja  š te v ila  p ro m etn ih  nezgod 
na n a š ih  c estah . J . K.

N e d e lja , 30. nov. — A ndraž  
P o n e d e lje k , 1. dec. — M arjan  
T o re k , 2. dec . — Blanka 
S red a, 3. dec. — F ra n c  
Č e tr te k , 4. dec. — B arb a ra  
P o tek , 5. dec. — S to jan  
S obota, 6. dec. — M iklavž

MURSKA SO BOTA -  O d 29. do 30. 
n o v em b ra  a m e rišk i b a rv n i  c in e 
m ascope film : »P ikn ik« ; od  1. do
2. dec. f ra n c o sk i film : » Ju lie tta« ; 
od 3. do 4. dec. a m e rišk i film : 
»D obra zem lja« .

LJUTOM ER -  O d 29. d o  30. nov. 
a m e rišk i b a rv n i film : »D olina n a 
s ilja« ; od 3. do 4. d e c em b ra  am er. 
film  »O bsojenec«.

G O R N JA  RA DG ON A — O d 28. do
29. n o v e m b ra  ju g o slo v a n sk i film
»VII. k o n g res  K PJ«; od 29. do  30. 
n o v em b ra  a m e rišk i film : »Do p o 
s le d n je g a« ; od 3. do 4. d ecem b ra  
a m e r iš k i  film : »Proti vsem  p r i 
čam«.

LENDAVA — O d 28. do  29. no v em 
b ra  an g le šk i film : »Rom eo in J u 
lija« ; od 2. do 3. d ecem b ra  k i ta j 
sk i film : »B elolaso dekle« .

KRIŽEVCI PR I LJU TO M ERU  -  29. 
in 30. nov. an g le šk i film : »Romeo 
in Ju lija« ; 3. d ecem b ra  am erišk i 
film : »Abot in C aste lo  v tu js k i  l e 
giji«.

VIDEM OB ŠČ AV NICI -  Od 29. do
30. nov. i ta l ija n s k i  film : » P rep o 
v ed an e  zveze«.

Č EPIN C I — 30. n o v em b ra  »Na a p a 
šk i m eji«.

GR A D  — 30. n o v em b ra  a m e rišk i
film : »L jubezen  na bojišču« .

VERŽEJ — Od 29. do 30. n ovem bra  
am e rišk i film : »B agdadski berač« ;
3. d ecem b ra  i ta l ija n s k i  film : »Vi
la B orghese «.

VELKA PO LO N A  — 30. n o v em b ra  
a m e rišk i film : »Abot in C a s te lo  v 
tu js k i  leg iji« .

D IV JA Č IN A  O G R O Ž A
MLADA D R E V E SA

»MONACOL« -  N O VO KEM IČN O SR EDSTVO

T udi le to s  se  to ž i jo  n e k a te r i  s a d 
j a r j i ,  da so  že  o p az ili šk o d o  na m la 
d ih  sa d n ih  d re v e s ih . To  šk o d o  po
v z ro č a  z g lo d an je m  d rev e sn e  s k o r je  
d iv ja č in a , v o k o lic i Š a lo v ec  p a  celo 
d o m ač e  ovce.

Zato  j e  že  čas, d a  la s tn ik i  n a s a 
dov č im p re j  z a v a ru je jo  sv o ja  m lada 
d re v e s a  s s lam o  a li k o ru zn ic o , kot 
j e  to  p re d  d n e v i že v zo rn o  o p rav ilo  
d ru ž b e n o  p o sestv o  p r i G ra d u .

P o leg  že z n a n ih  s re d s te v  za z a v a 
ro v a n je  d re v e s  p ro ti  d iv ja č in i  j e  l e 

tos na raz p o la g o  tu d i novo kem ično  
s re d s tv o  pod im enom  »M onacol«, v e n 
d a r  z a e n k ra t  zg o lj za p o sk u šn jo , k e r  
še  n i d o k o n čn o  z a n es ljiv o .

»M onacol« j e  rd e č o - r ja v a  p a s ta , ki 
jo  p re d  u p o ra b o  raz re d č im o  z  n a v a d 
no  vodo v ra z m e rju  1:4 (1 dc l »Mo- 
nacola« n a  4 dc vode). S ta k šn o  r a z 
to p in o  p rem a ž em o  s čopičem  a li  p a  
p o šk ro p im o  d e b la  d rev e s .

»M onacol« m oram o u p o ra b lja t i  
p rav o č a sn o  v je s e n i ,  po  p o tre b i pa 
p re m a z o v a n je  d e b e l ponovim o tudi 
poz im i, k o  se  p r ič n e  sn eg  to p iti. 
P ra v iln o  p rem a z an a  d e b la  z »M ona- 
colom« so rd e č k a s ta .

M an jše  k o lič in e  »M onacola« v po
sk u sn e  n am en e  im a n a  raz p o la g o  
tu d i sob o šk o  p o d je t je  »A grom erkur«  
po 300 d in  za  kg . R.

PO M U RSK I FA N T JE  
PO Z D R A V L JA JO

S v o je  s ta r š e ,  b r a te  in s e s tr e  te r  
f a n te  in d e k le ta  iz K orovec p o z d ra v 
l ja ta  v o jak  K are l G ra h  in T o n e  Rot 
iz V. p. 8440 V ra n je . P o z d ra v lja ta  
tu d i u r e d n iš tv o  » P o m u rsk eg a  v e s tn i 
ka« ob b liž n jem  p ra z n ik u  29. n o 
v e m b ru .

P o m u rsk i f a n t je ,  k i s lu ž i jo  svo j 
v o ja šk i ro k  p r i  V. p. 4738 S in j:  J a 
n ez  L ang , P e r to č a ;  Jo že  S u k ič , G ra d ;  
F ra n c  L in h a rd , L e n d a v a ; A lo jz  M eo
lic , K ro g : Iv an  T k a lec , Č ren so v ci; 
J a n k o  L ah , B ran o s lav c i in A le k sa n 
d e r  L ep o ša . Šalovci — p o š il ja jo  p ra v  
lep e  p o z d ra v e  in ž e li jo  vse  n a jb o l jše  
sv o jim  s ta rš e m , b ra to m , so ro d n ik o m , 
p r i ja te l je m  in vsem  zn an im  d e k le 
tom . P ra v  tak o  p o z d ra v l ja jo  b ra lc e  
im u re d n iš tv o  »P o m u rsk eg a  v estn ika«  
ob b liž n jem  p ra z n ik u  R e p u b lik e , ob 
b liž n ji  s la v n o s tn i o tv o ritv i a v tn e  ce 
s te  L ju b lja n a  Z ag reb  pa to v a r išk o  
p o z d ra v l ja jo  tu d i p o m u rsk o  m lad in o  
in j i  ž e li jo  m nogo u sp e h a  in n a d a l j 
n je g a  n a p re d k a  p r i n jen e m  d e lu .

*

V o jak a  A lo jz  S e n č a r  iz B učečo
vec in  Em il B a ra n ja  iz Z en k o v ec . 
V. p . 8748 K ra g u lje v a c , p o z d ra v lja ta  
sv o je  s ta r š e , s o ro d n ik e , vsa p o m u r
sk a  d e k le ta  in  f a n te  t e r  u red n iš tv o  
»P o m u rsk eg a  v es tn ik a«  in  vse  b r a l 
ce  n ašeg a  lis ta .  Vsem  ž e lita  m nogo 
u sp eh o v  k  b liž n jem u  p ra z n ik u  29. 
n o v em b ru .

POMURSKI VESTNIK
Izd a ja  Č aso p isn o  in z a lo ž n i
šk o  p o d je t je  »P o m u rsk i tisk« 
v M urski Soboti — D ire k to r  
in odg o v o rn i u red n ik  Jože 
V ild — U re d n iš tv o : M urska
S obota , Šte fa n a  K ovača 16 — 
T elefon  138 — U p rav a : M.
S obota , K o c ljev a  u lica  7 — 
T e lefo n : 53 — O g lasn i in n a 
ro čn išk i o d d e le k : Š te fan a  K o
vača 16 — T e lefo n  138 — N a
ro čn in a  č e tr t le tn a  100, p o lle t
na 200, c e lo le tn a  400 d in a r j e v
— R okopisov  ne v račam o  in 
ne o d g o v a rja m o  z a n je  — Tek. 
raču n  p ri K om u n aln i b an k i,

1-365

M. S obo ta , š te v ilk a  605—70

— T isk  P o m u rsk e  tis k a rn e  v
M urski Soboti

Oj, ta cesta.. .
Prebivalstvu od Lendave do 

Rakičana je  dobro znano, da je 
cesta Lendava—Murska Sobota 
skozi Beltince do železniške po
staje  Beltinci menda ena n a j
slabših v okraju . Vest, da bodo 
del ceste do železniške postaje 
uredili, t. j. preorali, na novo 
zasuli s kamnom im zvaljali, je 
pri ljudeh ugodno odjeknila. V 
ta namen so navozili vzdolž ce
ste ogromne kupe kamna. Ven
dar s tem, da bi cesto pošteno 
uredili, ni bilo nič. Cestarji so 
tiste ogromne kupe kamna raz
vozili in nasuli po cesti. Kame
nje bo lep čas razmetano po 
cesti, kolesarji pa bodo morali 
ta čas k a r pešačiti ob kolesih.

A. H.

Na podlagi odloka Izvršnega 
sveta Ljudske skupščine LRS 
o določitvi roka za razpis prvih 
volitev zadružnih svetov kmet. 
zadrug (Ur. list LRS, št. 24/58), 
v povezavi z določbami 2. od
stavka 70. točke Navodil za vo
litve zadružnih svetov in 
upravnih odborov km etijskih 
zadrug (Uradni list FLRJ štev. 
23/58) in sklenom 7. redne seje 
upravnega odbora kmetijske za
druge z o. j. Grad z dne 28. 10. 
1958 razpisuje upravni odbor 
Kmetijske zadruge Grad

V O L I T V E  
za zadružni svet 

Kmetijske zadruge Grad

Volitve bodo v nedeljo, dne 7. 
decembra 1958

Število in k ra j volišč določi vo
lilna komisija Kmetijske zadru

ge Grad
Začetek volitev ob 7. uri, konec 

ob 19. uri
Volili se bodo kandidati izmed 

članov zadruge
M-1082

DVE TEŽKI KO BILI p ro d a m. A lo jz  
JA B LA N O V EC, B akovci 89, p . M. 
S obo ta . M-1076

MIZARSKO O R O D JE . kom p le tn o , 
ugodno  p ro d am . Š te fan  S taus, 
R en k o v ci 53, p . T u rn išč e . M-1077

PO SESTV O z z id an o  h išo , v in o g ra 
dom , sad o v n jak o m , n jiv a m i, goz
dom , sk u p n o  do  3 ha te r  k m e t i j 
sk im  o ro d jem  a li b rez , ugodno 
p ro d am . Poizve se : A nton  G id e r, 
K apela  17, p. S la tin a  R adenci.

M-1078

M LA D O PO RO ČEN CA  išče ta  sobo v 
M ursk i Soboti ali ok o lic i, lah k o  
tudi zu n a j na vasi. N aslov  v ogl. 
o d d e lk u  P . V.  M-1079

ZIDA NO H IŠO , v se ljiv o  z n e k a j 
z e m lje  p ro d am . F ra n c  M uršec, 
D o rn a v a  14, p. M ošk an jc i.

M-1080

RD EČ O  VO LN ENO O T R O Š K O  R O 
K A VICO sem  izgub ila  od  k ina  
»Park«  po  Š te fan a  K ovača ulici 
d o  K o c ljev e  u lice . P o šten eg a  n a j 
d i te l ja  p ro sim , da j o  v rn e  na ogl. 
o d d e lk u  P . V. M-1079

PO STREŽN ICO  za n e k a j u r  te d e n 
sk o  iščem . N aslov  v og lasnem  od
d e lk u  PV. M- 108 6

Vinogradniško gospodarstvo 
Ljutomer

proda
TROSILEC UMETNEGA 

GNOJA.
VPREŽNI VOZ — lažji 

in VPREŽNI VOZ
z gumami, nosilnost 3 tone 

Prednost pri nakupu ima socia
listični sektor. Navedeni pred
meti se bodo prodajali dne 6. 
decembra 1958 na Podgradju

KZ Križevci pri Ljutomeru
kupi vsako količino 
HRASTOVIH DOG 

za izvoz po najvišjih dnevnih 
cenah

Natančna navodila glede izde
lave in cene dobite pri našem 
lesnem manipulantu tov. Jožefu 
Kosi v Križevcih pri Ljutomeru

R A Z P I S
Komisija za razpis mest direktorjev pri ObLO Grad raz

p su je  na podlagi 21. člena zakona o pristojnosti občinskih in 
okrajnih ljudskih odborov in njihovih organov (Ur. list FLRJ, 
št. 52-644/57) mesto

D I R E K T O R J A  
za trgovsko podjetje »RABA« Grad.

Pogoj: Trgovski pomočnik, ali oseba z večletno prakso v 
vodstvu gospodarskih organizacij.

Pravilno kolkovane prošnje z življenjepisom poslati na Ob
č inski ljudski odbor do 15. decembra 1958. Nastop službe s 1. ja 
nuar jem 1959.

0-1087 Komisija

O B V E S T I L O

Naročnike »POMURSKEGA VESTNIKA«, ki so v za
ostanku z naročnino za leto 1958, prosimo, da to po
ravnajo najkasneje do konca meseca novembra, ker jim 
v nasprotnem primeru ne bomo mogli več pošiljati lista

U P R A V A

GRADBENO PODJETJE »GRADBENIK« IZOLA PRI KOPRU 
sprejme takoj, najkasneje do 1. decembra 1958 

30 KVALIFICIRANIH ZIDARJEV 
5 KVALIFICIRANIH TESARJEV 

50 NEKVALIFICIRANIH DELAVCEV 
Delo je  na gradbiščih v Kopru. Samska stanovanja so zagotov
ljena. Celodnevna kvalitetna hrana stane 4.500 din mesečno. 
Plačilni ipogoji so ugodni. Terenski dodatek tudi za nekvalifi

cirane delavce.
Interesenti naj se javijo s predpisanimi dokumenti v upravi

GP »Gradbenik« Izola, Tomažičeva 16.
0-1062

Bojan Sinko
M r l i č  v avtu

»Ne popolnoma,« je odgovoril Poggio, ki se je trudil, pri
kazati svoj delež pri vsej stvari tako, da bi bil čimbolj nedolžen. 
»Noč po najinem  prihodu v Padovo me je odpeljal Saharov v 
garažo pensiona »Perpetuum« in si ogledal avto, ki je pred
včerajšnjim  trčil v mojega. Vprašal me je, čeprav sem menil, 
da bi lahko to sam vedel, in sicer, kako lahko onesposobim vo
zilo, ne da bi vzbudil sum. Predlagal sem mu, da bi pomešal 
med bencin vodo. To sem tudi storil in Saharov si je zadovoljen 
imel roke. Nato mi je naročil, naj bom naslednje ju tro  ob pol 
osmih pred bifejem pri stadionu. Ubogal sem ga. Saharov me je 
že pričakoval v sprem stvu človeka, ki ste ga aretirali skupno 
z menoj. Kot sem že včeraj in predvčerajšnjim  ponovno izjavil, 
sem ga tak ra t p rv ič  videl v življenju in ne vem, kdo je. Saha
rov mi je velel, naj pričakam  m lado damo v črnem kostum u ki 
da bo vsak hip prispela in naj jo nato skupno z njegovim člo
vekom pripeljem  v bife, sam pa je odšel v lokal. Kmalu nato 
se je iz mesta pripeljala  m lada dam a z nekim avtoizvoščkom v 
sprem stvu gospoda, ki je v mojem avtu  zaspal. Saharovljev člo
vek, ki ste ga zaprli, je dami nekaj šepnil na uho in nato sva 
stopila za dam o in njenim spremljevalcem v bife, kjer nas je 
čakal Saharov. Kaj so vsi štirje v bifeju potihem govorili, ne 
vem, ker razen besed »pleas«, »thank you« in »werry match« 
ne razumem angleški. Vem le to, da je dama jokala. Nato smo 
sedli v avto, ostalo pa veste sami.«

»In kaj se je zgodilo v avtu?« »Ne vem. Šofiral sem kot 
zmeraj in nisem se menil za to, kaj se dogaja v avtu. Moj sopot
nik je sedel pri meni, Saharov pa med damo in njenim sprem 
ljevalcem, ki pa ga moja stranka po vsem videzu ni pričako
vala.«

»Nad krmilom ima vsak avto pod streho ogledalo. V njem 
ste lahko videli, kaj je Saharov zadaj počel!«

»Nič nisem videl. Ker sem vozil z veliko brzino, kot je 
Saharov zahteval, sem m oral opazovati cesto.«

»Če niste nič videli, kot pravite, ali ste kaj slišali?« je 
vprašal Manzini.

»Nič nisem slišal. Moj sosed je vključil radio in ta je p re
glasil celo hrup  motorja,« je odvrnil Poggio.

In kam ste m orali peljati,« je vztrajno spraševal Manzini 
v upanju, da bo tokrat le nekaj zvedel od obeh pripornikov, ki 
sta  dva dni trdovratno  molčala.

»Ne vem, Saharov mi ni imenoval nobenega kraja. Sproti 
mi je naznačeval smer in brzino.«

Dobro, za zdaj je dovolj, toda niste me prepričali. Niste 
povedali vse, kar veste,« je dejal komisar. »Trenutek! Še nekaj. 
Kako je naročeval Saharov pri vas vožnje?«

Telefoniral mi je, nato p a  sva se običajno dobila v kakš
nem milanskem bifeju. Potem sem ga odpeljal, kamor je želel 
in počakal, da je svoje opravil. Včasih me je tudi on poslal do
mov,  če me ni več potreboval. Zgodilo se je že, da sem peljal 
samo njega, večkrat pa so bili z njim  neznani moški raznih na
rodnosti. Včasih sem ga prevažal podnevi, pogosto pa tudi po
noči. Poznam ga kot svojo stranko že eno leto. Če bi po trčenju 
le slutil, da ste od policije, bi brž prestopil na vašo stran.«

Hvala! Vedite, da v pravljice ne verujem.«
Manzini si je zabeležil imena bifejev, v katerih sta  se Poggio 

in Saharov sestajala.
»Še nekaj ste nam pozabili povedati. Ali je Saharov vodja 

ljudi, ki so bili na teh vožnjah z njim?«
»Da, tako vsaj kaže. Toda zdi se mi, da je še nekdo nad 

njim. Slišal sem. da so tega imenovali ,M ojster’.«
V nekem oziru smo imeli srečo,« je pripomnil Onič, ko so 

milanskega šoferja zopet odvedli. »Če ne bi pomešal vode med 
bencin, ne bi ničesar zasumil in ne bi odšel v sobo gospodične 
Parkerjeve. To in pa bistroumnost tržaškega šoferja, oboje nam 
je omogočilo, da smo jih  nato še pravočasno ujeli na begu. 
Gorje, če bi se zasedeli pri zajtrku! Tudi sporočilo pri lastnici 
pensiona ne bi mnogo pomagalo, čeprav nam je izdalo sled. 
Enostavno jih ne bi mogli več d o h ite ti...«

Zasliševanje se je nadaljevalo.
Od drugega pripornika je Manzini več pričakoval. Njegov 

obraz je spom injal Oniča na gangsterje v ameriških filmih.
Na to zaslišanje se je Manzini posebej pripravil. Večkrat 

zapored je stopil k priporniku, mu ostro pogledal v oči in se 
spet oddaljil. To igro pa je nenadoma prekinil žvenket šipe na 
oknu. Manzini se je avtom atično obrnil na petah.

Bilo je prepozno. Zlikovec, ki je Manzini stavil vanj tolikšne 
upe, je klecnil in naposled na hrb tu  obležal na tleh.

Luknja sredi njegovega čela je pričala, da ga je od zunaj 
zadel strel. Umolknil je za vselej.

Vsem je zastal dih.
Komisar se je zbral prvi. Na njegov ukaz je čez hip zdrvela 

na trg  pred policijskim poslopjem  več kot desetina policistov in 
zastražila vse izhode nasproti ležečih hiš. Sledila ji je druga 
skupina, da te hiše preišče. Kazno je bilo, da je nekdo skozi 
okno ene na nasprotni strani trga ležečih hiš opazoval, k a j se 
dogaja v pisarni, k jer je Manzini zasliševal pripornika. Ker je 
bilo okno moderno in veliko, je bilo početje nevidnega, a odlič
nega ostrostrelca toliko lažje. Ko je strel zadel svoj cilj, je M an
zini brž skočil k razbitem u oknu, toda razen neke mlade neza
konske m atere z dojenčkom ni videl na nosprotni strani nikogar 
drugega pri oknu.

Čez pol ure so se vrnili policisti, ki so preiskali hiše. Ves 
njihov trud  je bil zaman. Tudi druga preiskava ni rodila uspeha. 
Od stanovalcev ni nihče slišal strela in tudi strelca ni nihče vi
del, še m anj pa , da bi možje postave našli od njega vsaj nohet.

Na mizi je zazvonil telefon. Manzini je dvignil slušalko:
»Ste vi, kom isar Manzini?« je spregovoril na drugem koncu 

žice neznan moški glas. ,M ojster’ vam sporoča, da bo prihodnja 
krogla zadela vas, če se km alu ne vrnete v Trst k svojim me
tuljem!«

Manzini je v svojem prostem času namreč lovil in zbiral 
metulje. Toda še preden je utegnil odgovoriti le eno samo be
sedo, je neznanec odložil slušalko.

Prvič v teh dneh sta slišala Onič in dr. Krauss kletvico iz 
kom isarjevih ust. Toda če bi jo slišala Manzinijeva mati, ne bi
več pogledala svojega sina niti na sm rtni postelji. Tako huda 
in krepka je bila kletvica. Ko jo je slišal, se je Onič nehote 
spomnil Kalabrije.

H ip pozneje je Manzini že vedel, da je neznanec, ki mu je 
p ravkar grozil, govoril iz javne telefonske govorilnice v Via 
Lazzaretto Nuovo. To pa mu ni mnogo koristilo. Neznanec ni 
bil tako neumen, da bi počakal na policiste. Brž jo je popihal 
neznano kam.

Ali je bil morda Saharov, ki mu je grozil po telefonu?
Manzini je skoraj veroval, da je tako. Način, kako je prisilil 

k molku svojega pom agača, je bil vreden zločinca tipa Saharov.
Patrulje, ki jih je razposlal Manzini po mestu in padovanski 

okolici, so se vrnile p raznih  rok. Tudi krajevne karabinjerske 
postaje daleč naokrog, ki jih je Manzini brzojavno obvestil o 
sumljivem neznancu sedaj že drugič, — prvič je to storil po 
trčenju in spopadu po ugrabitvi lepe Syl in Marshalla. — se ni
so mogle pohvaliti z ničemer, kar hi mu pomagalo razvozljati 
ta klobčič skrivnosti.

Ta klobčič je bil. kot je kazalo, najtežji in najbolj zamotan 
v vsej njegovi dosedanji karieri.

Kako ujeti nit. ki bi ta klobčič razvozljala? To vprašanje 
je sedaj prešinjalo Manzinijeve možgane. Tudi Onič in Švicar 
sta se ukvarjala  z njim.

»Kolikor mi je znano iz pripovedovanja Sy l Parkerjeve v 
Trstu, ima njen oče v Rimu svoj urad, neke vrste evropsko po
slovno podružnico, je izjavil Manzini. V prašanje je ali bi nam 
kdo v tem uradu lahko pomagal iz zagate.

»Prav gotovo je nekdo, toda dvomim, da nam bo kaj po
vedal,« je pripomnil dr. Krauss.

»Zakaj ne?«
»Ker so ljudje, ki nam povzročajo vedno nove preglavice, 

zelo dobro obveščeni celo o našem početju, sicer nam ne bi pred 
nosom ustrelili edinega človeka, ki bi ga lahko prisilili, da nam 
natoči čistega vina. Zato sumim, da imajo povsod svoje vohune,

(Nadaljevanje na 14. strani)
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(Nadaljevanje s 13. strani)
prav  gotovo pa v Parkerjevem  uradu  v Rimu. Lahko je to tudi 
njihov vodja, o katerem  je govoril Poggio in ga im enujejo ,Moj
ste r’. Kdo ve, če n ista ,M ojster’ in Saharov ena in ista oseba? 
Zato predlagam , da naprosim o za pomoč rimsko krim inalno 
policijo.«

Nihče ni oporekal njegovem u predlogu, na jm an j p a  dokaj 
poparjeni Manzini.

»In še nekaj je,« je nadaljeval kom isar, »kar vam  m oram  
povedati. Strokovnjaki sodne medicine še niso ugotovili, kakšen 
strup  so uporabili zlikovci v vseh dosedanjih prim erih. Upam 
pa, da bomo vsaj to km alu zvedeli. In  vidva, gospoda? Kaj 
nam eravata  vidva?«

»Ali morda to pomeni, da sem sedaj povsem svoboden?« je 
vprašal Peter Onič.

»Vsekakor,« je odvrnil Manzini. »Prosim vas le, da nam 
pom agate, če vas bomo potrebovali. A peliram  na vašo člove
čansko dolžnost.«

»Seveda in to z veseljem, ker sem sklenil, da bom šel stvari 
do dna. Tudi moj p rija te lj dr. K rauss še ne nam erava odpotovati 
domov. Skratka  — najin  odhod zavisi od razvoja dogodkov. 
Vsekakor pa ne bova odpotovala iz Padove tako km alu, ker 
sva oba zelo zaskrbljena zaradi zdravstvenega stan ja  naše očar
ljive bolnice.«

Pri njegovih zadnjih  besedah se je M anzini kom aj zaznavno 
nam uznil, vendar si je takoj nato nadel na svoj obraz uradno 
krinko in jel listati po beležnici.

»Ker je moj p rija te lj že omenil zdravstveno stanje gospodič
ne Parkerjeve,« je resnega obraza pripom nil dr. Krauss, »sem po 
posvetovanju s prim arijem  sanatorija na lastno pest pozval dr. 
H uberta S tendhala iz Lausanne. Preiskal bo našo bolnico. P ri
m arij sanatorija mi je  namreč zaupal, da so na svetu tropi čni 
strupi, ki povzročajo pri človeku, ko jih  užije, izgubo spomina. 
Kdo ve, če zlikovci, ki so skušali ugrab iti Svl, niso z določenim 
namenom  uporabili enega teh strupov. Dr. H u b ert Stendhal je 
sloveč specialist za tropične strupe in je več let bival in deloval 
v Južni Ameriki. Zato menim, da bomo po njegovem prihodu 
že vedeli, kaj je z našo bolnico in kako ji lahko pomagamo.«

»To ste zelo prav  storili!« mu je dejal Manzini. Nato so vsi 
trije  molče odšli na prosto.

To ju tro  je dobil M anzini obisk že navsezgodaj. Neznani 
obiskovalec je bil Am eričan in n jun razgovor je bil dolg. Toda 
o tem, kaj sta govorila, ni zinil kom isar p ri kosilu O niču in 
dr. Kraussu niti besedice. Naša p rija te lja  sta dom nevala, da je 
posegla vmes FBI. Sodila sta  tudi, da se nam erava FBI lotiti 
preiskave na svojo pest, k a jti takoj po razgovoru kom isarja je 
odpotoval neznani Am eričan v Rim.

V popoldanskih urah  se je ustavil pred pensionom »Perpe- 
tuum« eleganten C hrvsler s švicarsko evidenčno tablico. Bil je 
dr. Stendhal, ki je prihitel v Padovo na poziv dr. Kraussa. Brž 
po njegovem prihodu sta se naša p rija te lja  odpeljala z njim 
v sanatorij, k jer se je  zdravila Syl Pakerjeva. Pri n je j je  bilo 
najbo lj zanim ivo to, da je pred dnevi sicer izgubila spomin, 
nove vtise pa je vzlic temu dojem ala.

Dr. Stendhal je ostal v sanatoriju  skoraj do polnoči. Onič 
in dr. Krauss sta na hodniku z m alone herojsko potrpežljivostjo 
čakala nanj. N jima se je p rid ružil tud i Manzini.

»Dragi p rija telj, upam , da smo na konju!« je vzkliknil 
dr. Stendhal, ko je slednjič prišel iz bolniške sobe na  hodnik  in 
veselo po trepljal svojega ro jaka po ramenu.

Vsi pogledi so se uprli vanj. Švicarski specialist je nato  
stopil k M anziniiu in mu dejal: »Kot kaže in upajm o, da  se ne 
motim, boste lahko od bolnice km alu zvedeli vse, k a r  vas za
nima. Seveda, če ne bo kom plikacij!«

Svoj pomenek so nato nadaljevali po večerji v nekem noč
nem lokalu.

»Gre za klasičen prim er zastrup l jenja z indijskim  strupom  
masali,« je prav il dr. Stendhal. O stali so ga napeto poslušali. 
»Takšnih zastrupitev sem videl med svojim  bivanjem  v Južni 
Am eriki več kot ducat. Zanima me le, kako je ta strup  prišel 
v Evropo. Kaže, da se poslužujejo nasprotn ik i naše bolnice vseh 
sredstev in da jih  ne smemo podcenjevati. Sicer pa imamo dan
danes na naši zemeljski obli množico zlikovcev, ki jim  je raz
da lja  od Južne Amerike do Evrope toliko kot meni od Zuricha 
do Berna.«

M anzini je prikim al in deja l:
»Torej so jo storilci zastrupili z namenom, da bi jo prisilili 

k m olku. Stvar je jasna kot beli dan. Vedeli so, da ji je pokojni 
ta jn ik  njenega očeta zaupal stvari, za ka tere  ne želijo, da bi 
jih  vedela. T ajn ika  so hoteli odstraniti, zato so ga usm rtili, Syl 
pa  jim  je  verjetno še potrebna, zato so ubrali p ri n jej drugo 
pot.«

»To pomeni,« je menil dr. Krauss, »da bomo imeli z njim i še 
opravka.«

»O, vsekakor!« je spet povzel Manzini. »To drži kot le kaj. 
Zato je predstavnik  FBI. ki je bil davi pri meni, hotel odpeljati 
Syl Parkerjevo s seboj. Šele na odločen odpor p rim arija  sanato
rija  je odstopil od svoje zahteve.«

»Ali jo je hotel odpeljati s seboj v Ameriko?« je ušlo O ni
ču. M anzini pa je preslišal njegovo vprašanje, ki je izdajalo 
očitno bojazen. Zato se je spet oglasil dr. Stendhal. »Če se moj 
p rija te lj dr. K rauss ne bi spomnil name,« je dejal, »bi lahko tu 
kaj v Padovi ali pa tudi v Rim u dolge tedne, mesece ali leta 
zam an čakali, da bi se zdravstveno stan je  naše bolnice zboljša
lo. Tudi ta bolezen, oziroma stanje po zastrupitv i je ozdravljivo. 
Gre le za dozo, ki so ji jo vzbrizgali ali jo prisilili použiti. Pri 
večjih dozah preneha nam reč delovanje tega strupa šele po pe
tih  do dvanajstili letih. Kolikor mi je znano, se ni doslej v 
Evropi p ripetil še noben prim er zastrupitve  z indijanskim  s tru 
pom masali. Zato evropski zdravniki še ne poznajo edine metode 
zdravljenja  — razen enega ali dveh m ojih parišk ih  kolegov.«

»Ali ste ji že vbrizgali kakšen serum?« je hlastno vprašal 
Onič, ki je z veliko nestrpnostjo  pričakoval trenu tka, ko ga bo 
Syl spet spoznala.

»Tega nisem storil,« je dejal dr. Stendhal. »Proti indijanske
m u stru p u  masali ne pom aga noben p ro tistrup . Ju tr i z ju tra j 
jo bomo začeli zdraviti na edinstven način, ki se vam bo zdel 
m orda nekoliko smešen. Gospodična P arkerjeva se bo m orala 
od ju tri naprej najm anj dvajsetkrat na  dan razjokati, da bo 
prej ozdravela.«

»In kako boste to dosegli?« je spet vprašal Onič.
»Gospoda kom isarja  bomo zaprosili za določeno količino 

solzilnega plina.« je odvrnil sloveči švicarski specialist, »in nato 
jo bomo zdravili brez bolečin, k a jti samo solzna tekočina izloči 
ta  strup  iz telesa.«

»Syl se bo vrh vsega še tem eljito zabavala, ko bo zvedela, 
kaj vse ste z njo počeli,« je menil dr. Krauss.

»Med zdravljenjem  se bo prav  dobro zavedala, da joče. Le 
vedela ne bo, zakaj in čemu, ker ji bomo vselej popolnoma ne
opazno napolnili sobo s solzilnim plinom . Tako bo menila, da 
joče iz notranje potrebe in to bo koristilo  tudi njenem u psihič
nemu stanju,« jih  je poučil dr. Stendhal.

»Zanima me, kako ste ugotovili, da so jo zlikovci zastrupili 
z indijanskim  strupom  masali,« je vprašal Manzini.

»Na zelo neodvisen način,« se je  glasil odgovor. »Analiziral 
sem njene solze. Ta strašni rdeči strup  delno ohrom i spomin, 
vendar le do trenu tka zastrup ljen ja. Že dvanajst u r pozneje 
m orejo možgani nove vtise beležiti in ohraniti.«

»Zato se torej ni bolnica ničesar zavedala, n iti svojega ime
na ne!« je pripom nil Onič.

»Seveda. R astlinski strup  m asali p rip rav lja jo  brazilski In 
dijanci iz skoraj sto vrst zelišč ter ga tudi sodobna medicina 
uporab lja  za zdravljenje krčenj in om rtvičenj. Če bi gospodični 
Parkerjevi vbrizgali v krvni obtok ali jo prisilili použiti pol 
kubika tega strupa, bi takoj um rla od m ožganske kapi. Doza 
je torej m orala b iti veliko m anjša in je b ila  točno preračunana.«

»In kako se izraža njegovo delovanje?« je zanim alo M an
zinija.

»Kot pri naši bolnici. Zahrbtn i strup  m asali ohromi določe
ne funkcije možgan ne da bi — seveda samo pri m ajhni dozi — 
zapustil škodljive posledice. Njegovo delovanje ie podobno in
jekciji zobozdravnika. Čeljust postane neobčutljiva za določen 
čas, pri strupu  m asali pa izgine spomin pri večjih dozah tudi 
za več let.«

P isana  vrsta dosežkov
(Nadaljevanje z 9. stran!) 

mnogo osebnih žrtev, če so ho
teli doseči tako ugodno bilanco 
— za društvo in njegov pre
stiž.

Ob slabo založeni društveni 
blagajni delo namreč ni bilo 
lahko, saj so si morali na pr. 
člani večkrat sami plačati pot
ne stroške in vzeti hrano s se
boj, ko so odhajali v oddaljene 
k raje  na pomembnejša tekmo
vanja (na lanskem Teku repub
like v L jubljani so tekmovali 
bosi in brez trenirk, le ob k ru 
hu in čaju, vendar so se k ljub  
temu uvrstili na ugodna me
sta). Posledica dokaj neugodnih 
tekmovalnih pogojev in možno
sti za večje uveljav ljan je  prav 
zaradi pom anjkanja finančnih 
sredstev je tudi, da se je  osem 
najboljših lahkoatletov, ki jih 
je vzgojilo soboško TVD Parti
zan, preselilo k mariborskemu 
Braniku, k je r  sedaj nastopajo 
za barve tega društva.

Letošnja bilanca soboškega 
Partizana kaže, da je  moč do

seči lepe uspehe tudi ob raz
meroma skromnih finančnih 
sredstvih, čeprav je  hkrati tudi 
treba ugotoviti, da bi bil ob

boljših m aterialnih pogojih 
uspeh lahko še očitnejši — zla
sti pri vzgoji m ladega narašča
ja. S. K.

OB ZAKLJUČKU 
ŠPORTNE STRANI:

To stran posveča uredništvo 
Pomurskega vestnika telesno
vzgojnim in mladinskim šport
nim organizacijam, v novoletni 
številki pa bomo na posebni 
strani objavili nekaj zanimivih 
sestavkov o nogometu in drugih 
popularnih športih, kakor tudi 
o ljudeh, ki v Pomurju aktivno 
uveljavljajo te športe.

AKTIVNO DELO-LEPI USPEHI
(Nadaljevanje z 9. strani)

Ali j e  d r u š t v o  v t em  le tu  
doseglo  k a k š n e  usp eh e?

Večina članov se je  udeležila 
proslave 90-letnice I. slovenske
ga tabora v Ljutom eru, prire
dili smo javni telovadni nastop, 
dve akadem iji, uresničili spo
mladanski in jesenski kros itd. 
Nekaj članov se je  udeležilo tu
di okrajnega atletskega tekmo
vanja, k je r so dosegli prav le
pe uspehe.

Na predvolilnem sestanku 
smo tudi sklenili, da se bomo 
kolektivno udeležili glasovanja 
in res smo na dan volitev s 
harm onikarjem  na čelu v po
vorki odšli na volišče.

Ali  j e  d r u š t v o  pr i  l e to š 
n j e m  d e lo v a n j u  imelo  tudi  
težave?

Težave imamo predvsem z 
vodniškim kadrom, saj ima d ru 
štvo le pet prednjakov. Raz
m erje med člani in prednjaki 
je  32:1. V le to šn jem  marcu 
smo priredili 3-dnevni tečaj za 
vodnike, tri mladinke so se ude
ležile tečaja v K ranjski gori in 
ena v Ljutom eru, vendar je  to 
še vedno premalo. Tudi v pri
hodnosti bomo morali še prire 

jati tečaje za izpopolnjevanje 
vodniškega kadra. Saj moramo 
ustreči naši mladini, ki hoče 
telovaditi.

P r e d  n am i  j e  29. nov.,  ko  
bo  sp e t  p o d e l j e n  poka l L ju d 
s k e  p r a v i c e  n a jb o l j še m u  TV- 
D P a r t i z a n u  v Sloven ij i .  Ali 
u p a te  na  k a k š n o  na grado?

Tov. Rojko je  bil nekoliko v 
zadregi: »Mogoče pa b o ...!«

ŠAG-NAŠA IZKUŠNJA
(Nadaljevanje z 9. strani)
V m ars ič e m  sta doseže n i  množi č

nost  in k a k o v o s t  t e l e s n e  vzgo je  in 
š p o r t a  m ed  d i ja k i .  A k t iv  j e  dosle j  
že p r e j e l  12 p o k a lo v ,  15 d ip lo m  itd.  
D e s e t  d i j a k o v  j e  so d e lo v a lo  tu d i  v 
moš tvu  so b o šk eg a  P a r t i z a n a ,  ki  se 
j e  v h o k e ju  na t r a v i  d v a k r a t  z a p o 
v r s t j o  d okopa l  d o  n as lo va  r e p u b l i 
š k e g a  p r v a k a  v t em  š p o r tu .  V g im 
na z i j s k i  s k u p in i ,  ki  j e  n as to p i la  na 
j a v n i  r a d i j s k i  o d d a j i  »Pokaž i  ka j  
znaš«,  s ta  od l ič n o  o d g o v a r j a la  tudi 
d v a  š p o r tn ik a .  A k t iv  j e  da l  po b u d o  
za u s ta n o v i te v  P o m u rs k e  ro k o m e tn e  
podzveze  in tudi  n a jb o l j š e  i g ra lce  za 
p o s a m e z n a  t e k m o v a ln a  moštva ,  p r i 
r e j a n j e  že  t r a d i c io n a ln e g a  u l ičnega  
t ek a  v Soboti ,  u v e l j a v i t e v  M ačk o 
vec  ko t  z im s k o -š p o r tn e g a  s red i šča  
i td.  Za i z r e d n o  množi čnos t  govor i  t u 
d i  n a m iz n o te n i š k i  t u r n i r ,  ko  j e  so
d e lo v a lo  o k r o g  200 d i j a k o v .  P r i r e 
j a l i  so t r a d i c io n a ln e  k r o se ,  tudi  t e 
d a j ,  k o  j i h  še  d r u g o d  niso,  da li  po
bud o  za  s re d n j e š o l s k a  t e k m o v a n ja  v 
P o m u r j u  ( a t l e t ika ,  nogom et ,  k o š a rk a ,  
o d b o jk a ,  n am izn i  t en i s ,  r o k o m e t  in 
s m u č a n je )  in iz t e  m nožične  šo le t u 
di  v r s to  d o b r ih  šp o r tn ik o v ,  ki  se 
a k t i v n o  u v e l j a v l j a j o  v do m ač e m  P a r 
t iz anu  in š p o r tn ih  d ru š tv ih ,  tudi  zelo 
z n a n ih  (na  p r .  m a r i b o r s k i  B ra n ik ) .

V d o se že n i  m noži čno s ti  in k a k o 
vosti  j e  p o m e m b e n  d r u ž b e n i  dosežek .

k i  p r iz n a v a  t em u  a k t iv u  u p r a v i č e 
nost  o b s to j a  in d e lo v a n ja  na zavo
du, h k r a t i  pa  mu določa  tudi  u s t r e z 
no m es to  v sp lo šn em  š p o r tn e m  d o g a 
j a n j u  o k o l ic e  in z a n i k u j e  tudi  p r 
vo tna m n e n ja ,  da t a k o  d e lo v a n je  
š k o d u je  sp lo šn im  te le sn o v zg o jn im  
p r i z a d e v a n j e m  P a r t i z a n a ,  d a  o d t e g u 
j e  m la d in o  od tega  s p lo šnega  d e lo 
v a n ja  i td. ,  s a j  j e  p r a k s a  oč it no  p o 
k a z a l a  p r a v  n as p ro tn o :  da j e  a k t iv  
tudi r e z e r v o a r  p o t r e b n i h  k a d ro v  za 
š i r š e  t e l e s n o v zg o jn o  in š p o r t n o  d e 
lo v an je !

Z d e lo v a n je m  a k t iv a  so omogo či 
li in v m ar s ič em  tu d i  dosegli  p r a 
v ile n  te le sn i  in d u šev n i  r az v o j  šo l
s k e  m la d in e ,  j o  k o r i s tn o  zapos l i l i  in 
že tudi  u s p e šn o  r e š u j e j o  p rob le m  
u čn eg a  uspeha  od l ič n ih  š p o r tn ik o v  iz 
os ta l ih  učn ih  p r e d m e to v  in o d l ič 
n j a k o v  pr i  te le sn i  vzgoji .

N e k a t e r e  že  p r id o b l j e n e  iz k u š n je  
t ega  a k t i v a  so  d r a g o c e n e  tudi  za n a 
d a l j n j i  r az v o j  t e l e s n e  v z g o je  na šo l 
s k ih  u s ta n o v a h  in so  b i le  tudi  p r e d 
m et  r a z p r a v e  na b e o g ra j s k e m  k o n 
g resu  t e l e s n e  vzgo je ,  na k a t e r e m  so 
sode lova li  tudi  z a s to p n ik i  iz P o m u r 
j a .  D e l o v a n je  so b o šk eg a  ŠAG j e  
n a m r e č  d o s le j  v p l iv a lo  na vods tva  
n e k a t e r ih  šo lsk ih  zavodov  v S lo v e n i 
j i ,  da  so  že  zače la  re s n o  r az m iš l ja t i  
o u m es tn o s ti  u s ta n o v i tv e  t a k ih  o r g a 
n izac i j .  S. K.

KMETIJSKA
ZADREGA

V E R Ž E J
odkupuje kmetijske pridelke, les in živino, preskrbuje 

kmetovalce s semeni, umetnimi gnojili ter zaščitnimi 
sredstvi. Ob sodelovanju s kmetovalci se bori zn večje 

pridelke ter tiso prispeva svoj delež k izgardnji 
socializma

Vsem kmetovalcem, poslovnim prijateljem in vsemu 
delovnemu ljudstvu želi za Dan republike obilo uspehov

OB PRAZNIKU REPUBLIKE VSEM ZADRUŽNIKOM 
NAS POZDRAV

KZ VERŽEJ

TRGOVSKO PODJETJE

„PLAVICA"
MURSKA SOBOTA
s svojimi poslovalnicami:

železnina, manufaktura, špecerija 

Rakičan, Bakovci, Krog, Murski Črnci, 

Gradišče, Černelavci, Kupšinci

OB DNEVU REPUBLIKE TUDI NAŠ POZDRAV 
VSEM DELOVNIM LJUDEM POMURJA!

DELOVNI KOLEKTIV

MEHANIČNA
STROJNO-KLJUČAVNIČARSKA 
USLUŽNOSTNA DELAVNICA

ČESTITA K NAŠEMU VELIKEMU 
PRAZNIKU — 29. NOVEMBRU — 
DNEVU REPUBLIKE!

ČESTITAMO DELOVNIM

________KOLEKTIVOM_______

IN PREBIVALCEM POMURJA 

OB DNEVU REPUBLIKE

UPR A V A
ZA V O D NO G O S P O D A R S T V O

sekcija za „Muro“

M U R S K A  S O B O T A

Prvi jugoslovanski standardi
v slovenskem prevodu

Samo v socialistično urejeni državi, kot je  naša. se je 
moglo zgoditi, da je slovensko gospodarstvo dobilo slovenske 
prevode jugoslovanskih standardov (JUS), ki jih že nekaj let 
izdaja Zvezna komisija za standardizacijo, upoštevaje medna
rodno dogovorjena priporočila glede kvalitete surovin in izdel
kov, načinov njih preizkušanja, glavnih dimenzij raznih sestav
nih delov in izdelkov in upoštevaje pri tem naše domače raz
mere in potrebe.
Razvo j  t e h n i k e  in go sp o d a rs tv a  po 

sv e tu  za h te v a ,  da v s a k a  n a p re d n a  
d rža v a  s k rb i  za i z d a j a n j e  s t a n d a r 
dov. P r e d  v o jno  j e  naše  g o s p o d a r 
s tvo  u p o r a b l j a l o  p r ed v s e m  n e m š k e  
DIN norme,  po vojni  pa so n e k a t e 
ro p o d j e t j a  s v o jo  p r o iz v o d n jo  n as lo 
n ila  na š v ic a r sk e ,  so v je t sk e ,  a n g le 
š k e  in a m e r i š k e  n o rm e .  T a k š n o  s ta 
n j e  bi moglo  doves ti  do p rav c a t eg a  
g o sp o d a rsk e g a  kaosa .  Zarad i  t ega  j e  
vse  d o s le j  o p r a v l j e n o  d e lo  Zve zne  
k o m is i j e  za s ta n d a r d i z a c i j o  n a d v se  
p o m em b n o  za n aše  gospodars tvo .

Vsak  nov j u g o s lo v a n s k i  s ta n d a r d  
j e  bil o b j a v l j e n  v s rb s k e m  j ez ik u ,  
toda v l at in ic i ,  v U r a d n e m  lis tu  
F L R J  in v » S tandard izac i j i « ,  ki  j e  
m esečn o  g las i lo  Zvezne  k o m is ij e  za 
s ta n d a r d iz a c i jo .  T o d a  p o m en a  s t a n 
d a rd o v  so se vse p r e m a lo  zaved a l i  
vsi naši  k o n s t r u k t o r j i  in tehn ik i  in 
vsi oni, ki  bi  p r ed v s e m  m ora li  s t a n 
d a r d e  pozna ti  in j ih  pr i  s l e h e rn em  
de lu  upoš te va t i .

Z a rad i  t ega  j e  Zveza in že n i r j e v  in 
t eh n ik o v  S l o v e n i j e  s  p o d p o ro  š te v i l 
nih i n s t i t u c ij  in tudi Izv ršnega  sv e ta  
LRS p r e d l a g a la ,  n a j  bi  za ra d i  b o l j š e 
ga r a z u m e v a n j a  in s p o z n a v a n ja  
s t a n d a r d o v  bili  j u g o s lo v a n sk i  s t a n 
d a rd i  o b j a v l j e n i  tudi v s lo v en šč ini .  
T a  p red lo g  j e  bil s p r e j e t .  Zve zna  
k o m is ij a  za s ta n d a r d i z a c i j o  j e  s k l e 
nila dogovor  z Zvezo i n že n i r j e v  in 
t eh n ik o v  S lo v e n i j e  in s Sl ovensk o  
a k a d e m i jo  z nanos t i  in um etnos ti  o 
nač in u  i zde lave  s lo vensk ih  p revodov  
s t a n d a rdov, z za lo žbo  »Nova p r o iz 
vodn ja«  v L ju b l j a n i  pa pogodbo g le 
de  i z d a j a n j a  s lo v e n sk ih  izda j  j u g o 
s lo v a n s k ih  s ta n d a rd o v .

Vsaka  teh n ič n a  s t r o k a  j e  dobila  
p o se b n o  p r e v a j a l s k o  s k up in o ,  k a t e r e  
član i so  pos ta l i  s t r o k o v n j a k i  Zveze 
in ž e n i r j e v  in t eh n ik o v  S loven ij e ,  
p osam ezn ih  s t r o k o v n ih  d ru š t e v  inže 
n i r j e v  in t eh n ik o v  S lo v e n i j e  in s t r o 
k o v n j a k i  S lo v e n sk e  a k a d e m i j e  z n a 
nosti  in u m etn o s ti .  P o t r e b n o  j e .  da 
so p revod i  s ta n d a r d o v  p red v s e m  
s tr o k o v n o  p rav i ln i  in n a ta n čn i .  Pr i  
tem so t ežav e  g lede  n ašeg a  s t r o k o v 
nega iz r a z ja .  N e k a t e r i  naš i  t ehn ičn i

izr az i  so se izob l ikoval i  v d o s e d a 
n j ih  l e t ih  n ašeg a  t eh n ič n e g a  n a p r e d 
ka .  pr iš l i  so  v r a b o  v p r a k s i  in v 
r a z n e  s t r o k o v n e  t e rm in o lo g i j e .  T e h 
n ična  s e k c i j a  t e r m in o lo š k e  k o m is i 
j e  S lo v e n sk e  a k a d e m i j e  z nanos t i  in 
u m etnos ti  pa že n e k a j  le t  z b i r a  g r a 
d iv o  in ga o b d e lu j e  t e r  p r ip r a v l j a  
s lo va r  s lo v en sk eg a  teh n ič n e g a  i z r a z 
j a .  P r i  s lo v e n sk ih  p rev o d ih  jugoslo 
v a n s k ih  s ta n d a r d o v  im a jo  važno b e 
se d o  g l ed e  j e z ik o v n e  p rav i ln o s t i  
p r ev o d o v  naši  jez ikos lo vc i .

Vsi naši  t eh n ičn i,  g o sp o d a rs k i  in 
j ez ik o s lo v n i  s t r o k o v n j a k i  so  se lo
til i d e la  pr i  p r e v a j a n j u  j u g o s l o v a n 
s k ih  s t a n d a r d o v  v s lovensk i  j e z i k  z 
vso  p r iz a d e v n o s t jo  in d o s le j  j e  p r e 
v e d e n ih  že  l ep o  š te v i lo  ju g o s lo 
v a n sk ih  s t a n d a r d o v .  N a s t a l e  pa so 
nove  t ežave ,  k o  so z a ra d i  t ežkega  
g ra f i čn e g a  s ta v k a ,  p o ln eg a  fo rm ul  
in k l i š e j e v  o d k l a n j a l e  p r e v z e m  s lo 
v e n s k ih  p r ev o d o v  ju g o s lo v a n s k ih  
s t a n d a r d o v  v t isk k a r  vse  t i s k a rn e ,  
p o s e b n o  l j u b l j a n s k e .  I z j e m e  m ed  t i
s k a rn a m i  so: Bla zn ik ova  t i s k a rn a ,  t i
s k a rn a  S lo v e n sk e g a  poro če v a lca ,  t i 
s k a r n a  L j u d s k e  p r a v i c e , T r ig l a v s k a  
t i s k a r n a  in t i s k a rn a  v Kop ru .  D e lo v 
ni ko lek t iv i  t eh  t i s k a rn  so  se  z a v e 
d a li  p o m ena  s lo v e n s k ih p r ev o d o v  j u 
gos lo v an sk ih  s ta n d a r d o v  za naše  go
s p o d a r s tv o  in so v e n d a r l e  vzeli  po 
n e k a j  p r ev o d o v  v t isk.  Toda  d o s le j  
s ta  p r e v z e to  de lo  konča li  le B lazn i 
kova  t i s k a r n a  in t i s k a r n a  S lo v e n sk e 
ga p o ročeva lca ,  m ed te m  k o  im a jo  
d r u s e  t i s k a rn e  s lo v e n sk e  p rev o d e  
j u g o s lo v a n s k ih  s ta n d a r d o v  še  v de lu .  
Upat i  j e ,  da  se  bod o  vse  s lovanske  
t i s k a r n e  počasi ,  v e n d a r le  v z d ra m i l e  
in d o u m ele,  k a k o  va ž n o  in p o m e m b 
no j e  da  bi  t a k o j  po  k o n č a n ih  p r e 
v o d ih p o  i zde lan ih  ro k o p is ih  izšli 
p r ev o d i  tudi iz t i ska .

D o s l e j  so  izšli iz t is k a  t i l e  s lo 
v e n sk i  p revod i  JUS s t a n d a r d o v ,  ki  
j i h  j e  mogoče  dobi ti  al i  na ro č i t i  p r i  
»Novi p ro iz vodn j i« ,  L j u b l j a n a .  T r u 
b a r j e v a  15. t el e fon 32-472. p.  p.  407  
J U S  E. B 1. 010 — su ro v o  s a d j e  in ze 
l e n j a v a ,  JUS E. B2. 010 — n am izn o  
g r o zd je ,  JU S  E. B2. 015 — r ib ez ,  JUS

E. B2. 021 — j a b o l k a .  JUS E. B2. 022
— h r u š k e ,  J U S  E. B2. 024 — k u t in e ,  
JUS E. B2.031 — slive,  J U S  E. B2. 052
— dom ača  č e šp l j a ,  JUS E. B2. 035 — 
b r e s k v e ,  JU S  E. B2. 056 — m are li c e ,  
JUS E. B2. 037 — č e šn je ,  JUS E. 
B2. 038 — v i šn j e ,  J U S  E. B 2 . 039 — 

b o ro v n ic e ,  J U S  E. B2. 043 — o reh i ,

JUS E. B2. 045 -  le šn ik i ,  JUS E. 
B2. 051 -  j ag o d e ,  JUS E. B 2 .053 — 
m al ine .  JUS E. B2.054 — robidnice,  
J U S  E. B4. 410 — seme sončnic,  JUS 
E. E l .  010 -  med , JUS E. G l .  001 -  
p šen ič n i  m le v sk i  izdelki ,  JUS E. 
G l .  010 — r ž e n a  mok a.

A. L.
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Delovnim kolektivom v naši in
dustriji, obrti in kmetijskih go
spodarstvih, našim kmetijskim 
zadružnikom, kolektivom po na
ših ustanovah in uradih, vsem 
ženam in mladini čestitamo k 

Prazniku republike 
— 29. novembru

UGLED NAŠE DOMOVINE V SVETU JE V TEM ČASU NAJLEPŠA ČESTITKA K 

TRINAJSTLETNICI PROGLASITVE FEDERATIVNE REPUBLIKE JUGOSLAVIJE

O K R A J N I  K O M ITE  ZK S  M . SOBOTA  
O K R A J N I  ODBOR SZDL  M . SOBOTA  
O K R A J N I  LJU DSKI ODBOR  M . SOBOTA

PREBIVALSTVU OBČINE IN VSEM DELOVNIM 

KOLEKTIVOM KOT POSAMEZNIKOM ŠIROM PO  POM URJU 

ŽELIMO OB NAŠEM VELIKEM PRAZNIKU —

29. NOVEMBRU — USPEH PRI IZGRAD NJI NAŠE 

SOCIALISTIČNE DOMOVINE

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR M. SOBOTA 
OBČINSKI KOMITE ZKS M. SOBOTA 
OBČINSKI ODBOR SZDL M. SOBOTA

TRGOVSKO PO D JE T JE

»P R E S K R B A «
L E N D A V A

s svojimi poslovalnicami 
v Lendavi, Mostju, Turnišču, Veliki 
Polani, Kapeli, Hotizi, Gaberju, Dolini 

in Dolgi vasi
Nudimo potrošnikom veliko Izbiro 

industrijskega in prehranbenega blaga 
no zm ernih cenah 

Pridite in prepričajte se!

Clanom-odjemalcem, poslovnim prija
teljem , vsemu delovnemu ljudstvu se  
priporočamo s svojimi izdelki in česti
talo ob proglasitvi Republike — 29, 

novembru!

MI Z A R S T V O
A P A Č E

TRGOVSKO PO DJETJE

» P R E K M U R S K I
MAGAZIN«

MURSKA SOBOTA

s svojimi poslovalnicami v Murski So
boti in izven nje za 29. november 
iskrene čestitke!

SAMO VAŠA KMETIJSKA 
ZADRUGA VAM LAHKO POMAGA 

DO BLAGOSTANJA!

Vsem zadružnikom in ostalim odjemal
cem ob Dnevu republike naš pozdrav

KMETI JS KA Z A D RUGA
SLATINA RADENCI - ŠRATOVCI

PREBIVALSTVU OBČINE LENDAVA, DELOVNIM  
LJUDEM  POM URJA ČESTITAM O K 29. NOVEMBRU 
DNEVU REPUBLIKE ŽELEČ ŠE VEČ NOVIH POM EM BNIH 
USPEHOV PR I G RA DITVI NAŠIH LEPŠIH DNI

OBČINSKI LJUD SKI ODBOR LENDAVA  
OBČINSKI KOM ITE ZKS LE N D A V I  
OBČINSKI ODBOR SZDL LENDAVA  
OBČINSKI SINDIKALNI SVET LENDAVA  
OBČINSKI ODBOR ZB LENDAVA

DELAVCEM V NAŠIH TOVARNAH, NA KMETIJSKIH 
GOSPODARSTVIH, V OBRTNIH OBRATIH, NAŠIH 
TRGOVINAH IN GOSTIŠČIH, VSEM NAŠIM ZADRUŽNIKOM 
NA PODEŽELJU, NAŠIM USLUŽBENCEM V USTANOVAH 
IN ZAVODIH, ŽELEČ MNOGO USPEHOV OB PRAZNIKU 
REPUBLIKE — 29. NOVEMBRU

OBČINSKI LJUDSKI 0DB0R G. RADGONA 
OBČINSKI ODBOR ZKS G. RADGONA 
OBČINSKI ODBOR SZDL G. RADGONA 
OBČINSKI SINDIKALNI SVET G. RADGONA

Vse vrste kakovostne opeke, zidano, 
strešno, po konkurenčnih cenah 

izdeluje

O P E K A R N I Š K O
P O D J E T J E

GORNJA RADGONA

Delovnim kolektivom za 29. november 
lep pozdrav!

V svojih prodajalnah 
v Radgoni, Radencih, Kapeli in Apačah 
prodajamo potrošnikom vedno sveže  
in kukovostno meso in mesne izdelke

KLAVNICA
GORNJA RADGONA

Odkupujemo govejo živino in drobnico 
vseh vrst po dnevnih cenah

,O b Dnevu republike čestitamo!

Svoje člane, delovne kolektive 
trgovskih podjetij in poslovalnic, 

kakor tudi vse prebivalce pokrajine 
ob Muri toplo pozdravljamo ob Dnevu 

republike in želimo vsem še več 
delovnih uspehov v prihodnosti

TRGOVINSKA
ZBORNICA

ZA OKRAJ MURSKA SOBOTA

Naše pom urske trgovine sl bodo 
zajam čile poslovni uspeh, če bo
do nabavljale  špecarijsko, m a 
nufakturno, ga len terijsko in d ru 
go blago v veletrgovini

»POTROŠNIK«
M U R S K A  S O B O T A

ČESTITAMO DELOVNIM 
LJUDEM POMURJA 
K DNEVU REPUBLIKE!

IZDELUJEMO RAZNA KONFEKCIJSKA OBLAČILA, 
VRŠIMO TUDI ŠIVILJSKE USLUGE KAKOR TUDI 

TAPETNIŠKE IZDELKE

„ K R O J”
M URSKA SOBOTA

VSEM NAŠIM ODJEMALCEM ČESTITAMO 

OB DNEVU REPUBLIKE

VSEM, KI CENIJO KVALITETNO VINSKO KAPLJICO, 
TISTIM, KI OBNAVLJAJO VINOGRADE IN SADOVNJAKE 
SE S SVOJIMI KVALITETAMI IN PRIDELKI TOPLO 
PRIPOROČA KOLEKTIV

Vinogradniškega
 g o s p o d a r s t v a

G O R N J A  R A D G O N A
ISKRENE ČESTITKE K DNEVU REPUBLIKE

Radenska slatina Radenci

ČESTITA CENJENIM GOSTOM, ODJEMALCEM »RADENSKE«

IN VSEM DELOVNIM LJUDEM NAŠE SOCIALISTIČNE DOMOVINE 

K PRAZNIKU REPUBLIKE — 29. NOVEMBRU — S POZDRAVOM:

ZDRAVJE JE PRVO!

GOSTINSKA ZBORNICA
ZA OKRAJ MURSKA SOBOTA

ČESTITA VSEM SVOJIM ČLANOM 
OB 29. NOVEMBRU S TOPLIM PO 

ZDRAVOM: VSE ZA NAPREDEK 
GOSTINSTVA IN TURIZMA 

V POMURJU!

TRGOVSKO PO D JETJE

»SLOGA«
GORNJA RADGONA

OB DNEVU REPUBLIKE VSEM 
SVOJIM ODJEMALCEM 

IN POSLOVNIM PRIJATELJEM  
ČESTITAMO!

KMETIJSKA POSLOVNA ZVEZA
GORNJA RADGONA

posreduje odkupe vseh vrst km etijskih 
pridelkov. Sodeluje pri obnovi sad ja r
stva in v lnogradnštva, prizadeva pri 
doseganju hekatrsk ih  donosov. V tem 
c ilju  želi km etijskim  zadrugam  in 

km etovalcem
OB PRAZNIKU REPUBLIKE 

MNOGO USPEHOV

V gostilnah zahtevajte vedno naše 
kvalitetno buteljčno vino!
Našim članom in delovnim kolek
tivom ob 29. nov. lep pozdrav!

v

VINOGRADNIŠKO
GOSPODARSTVO

K A P E L A

IZDELUJEMO IN PRODAJAM O KAKOVOSTNO OPEK O VSEH VRST: ZIDAKE, 
VOTLAKE, STREŠNIKE, KROVNIKE — PO DNEVNI CENI. NAŠI IZDELKI SO SI NA 
IR G U  PRIDOBILI ZASLUŽEN SLOVES, ZATO SO POVSOD IN VEDNO ISKANI

KRIŽEVSKE OPEKARNE
KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU

LEP POZDRAV OB DNEVU REPUBLIKE

VSEM ZADRUŽNIKOM IN KM ETOVALCEM POM URSKEGA O K R A JA  IN VSEM ZA
DRUŽNIM KOLEKTIVOM ČESTITA K PRAZNIKU REPUBLIKE Z ŽELJO, DA BI 
DOSEGLI PR IH O D N JE LETO ŠE VEČJE USPEHE NA NAŠI RAZVOJNI PO TI

O K R A J N A
Z A D R U Ž N A

Z V E Z A
MURSKA SOBOTA
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Naša ljudska revolucija pred očmi kamere
Dobršen del naše filmske proizvodnje zavzemajo prav  filmi, ki prikazujejo 

našo ljudsko revolucijo, našo NOB. Ni naša stvar, da bi ocenjevali njihovo zgo

dovinsko-dokumentarno in umetniško vrednost, vendar sodimo, da je  naš narod
noosvobodilni boj bogata zakladnica hvaležne tem atike za naše film ske u s tv a rja l
ce.

V razgovoru z upravnikom  soboškega kinopodjetja smo zvedelI , da so bili 
(razen najnovejših) na repertoarju  kinem atografa v Soboti doslej že vsi domači 
filmi, torej tud i iz naše NOB. S tatistika kaže, da obisk občinstva ni bil zadovo
ljiv. Ne da bi se posebej poglabljali v vzroke tega stanja, se moramo vprašati, ali 
smo sploh kaj storili za popularizacijo naših filmov in filmov iz naše ljudske 
revolucije posebej. Ni dovolj, da uprava kinem atografa uvrsti domače filme v svoj 
repertoar, objavi svoj spored predstav in nalepi po mestu nekaj večbarvnih lepa
kov. Tu bi morali svoje storiti filmski krožki na šolah, ki jih  ni, m ladinski film 
ski klubi, ki jih  prav  tako ni in naše politične in družbene organizacije. Tudi tisk 
bi moral bolj smotrno obveščati in vzgajati naše filmsko občinstvo ter ga naučiti 
ločiti zrno od plevela.

V prašanje filmske vzgoje občinstva je  v Soboti še bolj pereče kot v drugih 
mestih, k je r je  bolj razvito gledališko življenje. Tudi ljudske univerze bi lahko 
od časa do časa vskladile svoje program e z ustreznim  repertoarjem  kinem atografa 
in tako storile velik korak naprej k splošnem u izobraževanju delovnih ljudi.

Med prebivalstvom  smo slišali že več predlogov, da bi, n. pr. ob Dnevu 
borca prihodnje leto priredili teden filmov iz NOB. Seveda bi si morali ustrezne 
filme pravočasno zagotoviti, občinstvo pa že p re j p reko  tiska  itd. poučiti o po
sameznih filmih. P riprav ljeno  občinstvo bi nedvomno ugodno sprejelo filme iz 
NOB, ki bi mu približali na najbolj dojemljivi način najsvetlejše in hk ra ti na j
težje  dni zgodovine naših narodov. P redstave v  predlaganem  tednu  filmov iz NOB 
bi si lahko ob dobri organizaciji ogledalo tudi prebivalstvo ostalih k rajev  Pom ur
ja, kar bi bil velik prispevek k spoznavanju in pravilnem u vrednotenju naše lju d 
ske revolucije v najširših  množicah prebivalstva, saj je  film najprivlačnejše iz
razno sredstvo. B. Š.

V začetku je  bila SLAVICA.
To je  bilo pomladi 1947, ko 

je v nalivni zgodbi o dekletu 
Slavici in o ladji, ki je  po n je j 
dobila ime, naše filmsko o b če 
stvo prvič občutilo svoje težnje 
in probleme na ekranu  doma
čega filma in spoznalo značajne 
lastnosti ljudi iz svoje srede.

Pred osvoboditvijo nismo 
imeli svoje lastne filmske indu
strije. Razen posameznih ama
terskih poskusov in redkih l ju 
di, ki so se mimogrede uk v ar
jali s tem poslom, nismo imeli 
ničesar. Osvoboditev nas je  na
šla brez izkušenih strokovnja
kov in tehnične osnove.

Začetek je  bil težaven v vsa
kem oziru. Pojavila se je  po-

Irena Kolesar — »Slavica«
treba: filmski spregovoriti o
vseh strahotah in težavah med 
okupacijo, kakor tudi o napo
rih in brezm ejnem  junaštvu, ki 
so ga pokazali naši narodi in 
njihovi heroji v ljudski revo
luciji, ki je ’ postavila na jčvr
stejše temelje naši Republiki, 
katere 15-letnico rojstva p ra
znujemo te dni. Tako je nastal 
naš prvi film »Slavica« (režija 
in senarij Vjeko Afrič, proiz

vodnja »Avala-film« Beograd, 
glavne vloge Irena Kolesar, M. 
Lovrič, Lj. Jovanovič, 2930 m). 
Isto leto smo dobili v proizvod
nji »Jadran-filma« Zagreb film 
»To ljudstvo bo živelo« v režiji 
Nikole Popoviča po scenariju 
Branka Čopiča. »Slavica je bi
la izrezek iz naše ljudske revo
lucije, ki nam je pokazal posa
meznike, medtem ko je film 
»To ljudstvo bo živelo« kronika, 
ki je  hotela v kar najširšem

smislu prikazati trp ljen je  ljud 
stva, napore partizanov, vlogo 
Komunistične partije  in tovariša 
Tita osebno — da nudi epsko 
sliko naše celotne narodnoosvo
bodilne epopeje. To hotenje se 
je  porodilo delno v splošnem 
vzdušju take potrebe in takih 
dojem anj, deloma pa zato, ker 
so bili ustvarjalci tega filma sa
mi udeleženci NOB, borci, ki so 
se hoteli oddolžiti svojim tova
rišem v težnji, da pokažejo na

filmskem traku vse neverjetne 
napore in borbe, ki so jih  sami 
doživeli.

Občinstvo je  oba filma, k i sta 
iskreno, pošteno in človeško 
toplo prikazala naše ljudi na 
barikadah naše revolucije z 
lastnim umetniškim izrazom 
in filmskim jezikom, sprejelo 
kot svoja filma. Nobeden izmed 
poznejših filmov po priznanju 
vodilnih jugoslovanskih film
skih delavcev — z izjemo neka

terih prizorov slovenskega fil
ma »Na svoji zemlji« — ni imel 
tako prepričljivih, resničnih 
prizorov kot jih je  imel film 
»To ljudstvo bo živelo«, vse do 
nedavnega filma B. B auerja 
»Ne obračaj se sinko« in morda 
deloma Pogačičevega »Veliki in 
mali«, ki smo ga videli pred 
dnevi v soboškem kinem atogra
fu (o njem  poročamo več na 
drugem mestu).

S tem pa ni rečeno, da ostali 
filmi o naši narodnoosvobodilni 
borbi niso uspeli. Ugledni sov
jetski režiser M ark Donskoj je 
napisal o slovenskem filmu 
»Trenutki odločitve« (»Triglav- 
film«, režija  F. Čap) v listu 
»Sovjetskaja kultura«, organu 
Ministrstva kulture  ZSSR, na
slednje m ed drugim:

»Film ,Trenutki odločitve’ 
prav tako govori o borbi jugo
slovanskih patriotov, udeležen
cev narodnoosvobodilnega giba
nja. Ta film je  karakterističen 
po svoji globoko psihološki re
šitvi značaja junaka. Tudi igral
ski kolektiv, ki odlično igra, je  
zelo dobro izbran: Julija S tari

čeva, Stane Sever, Stane Poto
kar, F ranek Trefalt. Posebno 
pohvalo si zasluži igra Staneta 
Severja v vlogi dr. Korena. Se
ver igra svojo vlogo, poslužujoč 
se nenavadno skopo izraznih 
sredstev, dokaj zadržano in 
kulturno. In s tako malo sred
stev mu uspe izraziti stanje 
koncentriranosti, jeze, duševne 
bolečine, rad o sti. . .  Tudi po re
žiji in montaži lahko s pravico 
uvrstimo ta  film med vidna in 
resna dela jugoslovanske kine
m atografije ...«

In navzlic vsemu je  v začet
ku bila SLAVICA. Beseda, ki 
Je bila kot novorojenček napi
sana na našem prvem filmskem 
lepaku. Skupno s tem imenom 
se je  rodil tudi naš prvi film. 
Na platnu se je  pojavil enako 
lep in enak žalosten obraz mla
de igralke, ki smo ji morali ta
koj verjeti. Iz njenih oči kakor 
da bi spregovorila ljubezen, ki 
je  na črnih ruševinah vojne za
trepetala v naši mladosti. Da 
smo našemu filmu zaupali v 
samem začetku — in ni bil slu
čaj, da  je  bil ta začetek tesno 
povezan z našo narodnoosvobo
dilno borbo, — moramo iskati 
razloge za to zaupanje tudi 
v osebnosti Irene Kolesar, ker 
smo v filmu »Slavica« pozdra
vili ne samo rojstvo naše sedme 
umetnosti, temveč tudi rojstvo 
naše prve filmske umetnice.

Prodor

domačega

film a

Dom ač i  f i lm j e  našel  
sv o je  m es to  v našem  
d r u ž b e n e m  p r e p o r o d u  
in n jeg o v  p o m en  je  
iz d n e v a  v d a n  ve č ji .  
D a n e s  si že t ež k o  za 
m iš l j a m o  n a še k u l t u r 
no  ž iv l j e n j e  b rez  d o 
m ačeg a  fi lma . P r a z n i 
ne,  ki  bi  se b rez  n j e 
ga p o ja v i l e  ( k a k o r  je 
to bi lo  v bivši  J u g o 
s la v i j i ) ,  ne  bi  bilo 
m og oče  z n i če m e r  n a 
polnit i .

D a n e s  že  imam o v r 
s to  u s p e l ih  dom ač ih  
fi lmov iz s o d obnega  

ž iv l j e n j a  in iz NOB. 
Toda  tudi  f i lmi iz 
NOB v p rv ih  let ih  
naše  k i n e m a to g r a f i j e  
»Zastava«, »F ros ina«,  
»Barba  Žvane«, »Ma
j o r  Bauk«, »Volč ja 
noč« i td. ,  so imel i  in 
im a jo  v seb i d o k a j  
k v a l i t e t ,  č e p ra v  v  c e 
loti ni so  us pe li .

Na s l ik i:  Z la ta P e r 
lič,  nov  o b r az  na šega  
fi lma.

„ V E L I  K I  I N  M A L I ”
FILM O MALIH LJUDEH VELIKEGA BOJA

Pred dnevi smo gledali v M. 
Soboti film režiserja V. Pogači
ca »Veliki in mali«. Vsak, kdor 
je  film pravilno doumel, je  mo
ral priznati, da so trije  igralci: 
Jožo Laurenčič, Ljubo Tadič in 
Severin Bjelič v dušeči in težki 
psihozi vojne noči v okupira
nem Beogradu izredno dobro

odigrali svoje vloge v tesnem 
sodelovanju z režijo. Kakor 
Stane Sever v »Trenutkih odlo
čitve« je Laurenčič s skrom ni
mi sredstvi prikazal strah in 
borbo malega človeka v okoli
ščinah pretežkih, preveč suro
vih zanj. Ta človek je  zrasel v 
eni sami noči. Vendar ne v he

roja, temveč v hrabrega, m ale
ga človeka, ki je  na videz tudi 
pred odločitvijo navaden, običa
jen, enostaven.

V prizorih, ko ostane poleg 
agenta v jedilnici svojega sta
novanja in vznemirjeno prislu
škuje dihanju begunca z druge 
strani vrat, smo videli, kako ta 
človek »sivi od strahu«. Navzlic 
vsemu ohrani svojo prisebnost, 
ker bedi za vrati nad življenji 
treh otrok, med katerim i je 
dvoje njegovih otrok. Lauren
čič je  vsekakor m ojstrsko ove
kovečil svoj lik, obsojen na  ča
kanje in na strah  v skoraj 
vsem filmu. Upajmo, da si je 
vsak izmed nas, ki je  videl film 
»Veliki in mali«, zapomnil n je 
govo kreacijo, za katero je p re 
jil na festivalu v Pu lju  l. 1956 
ustrezno nagrado.

T udi L jubo Tadič nam je 
ostal v spominu zaradi svoje 
um irjene igre. Lik ilegalca ni 
toliko izdelan, da bi nudil igral
cu večje možnosti, vendar je 
Tadič ustvaril iz njega »tip«, 
vnesel nekaj lastnega, močnega, 
zaupnega. Tudi Tadič je prejel 
pred dvema letoma ustrezno 
nagrado na puljskem  festivalu.

Toda pravi doživljaj nam je 
nudil Severin Bjelič. Njegov 
»agent« je  prva njegova vloga, 
v kateri občutimo ustvarjalni 
nagib. Izdelan iz vrste drobnih

črt, se pojavlja ta policijski 
agent pred očmi občinstva kot 
razgaljen človek — malce ob 
pamet malce preplašen, malce 
dobrodušen, malce nezaupljiv, 
malce u tru jen  — vendar ne
varno kolesce smrtonosnega 
okupatorjevega stroja, ki je 
vznemiril družinski m ir in var-
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nost malega človeka. Kolesce, 
pripravljeno, da ubije brez p re 
misleka kot njegovi krvoločni 
delodajalci.

Kako je  čudna stvar člo
vek . . .  čuden je  tako ta mali

človek v filmu in ta agent — 
vsak izmed n jiju  v svoji izgub
ljenosti, iz katere najde samo 
eden izhod — prepozno. Ni pa 
čuden ilegalec, k i je  jasen in 
določen, ne kot lik, temveč kot 
simbol, kot ideja, ki ga vodi. Ni 
čuden niti deček. Jasen je  v 
enostavnosti svoje otroške eti
ke in v drznosti svoje otroške 
hrabrosti — deček, utelešena 
podobnost malega Nikole Ivko
viča, ki je  dal eno najlepših 
otroških vlog v našem filmu. 
Vse jih  je  zbral režiser, ki mu 
je  tudi u radna  kritika priznala 
zrelost in dobro obrt. To je  do
slej najzanim ivejši Pogačičev 
film, ki je  žel tudi že m edna
rodno priznanje. Zgoščena tež
ka atmosfera, k i pada na psiho 
gledalca in tu ostane . . .

Vsekakor film iz časov juna
ške epopeje našega narodno
osvobodilnega gibanja, v ka te 
rem je  sodelovalo nešteto m a
lih ljudi. Film, ki ga ne bomo 
pozabili zlepa.

Bert Sotler, ki sedaj z uspehom 
nastopa v Zahodni Nemčiji, z 
D arinko Čalenovič v  filmu 

»Rafal v nebo«

Kako je nastala ,SLAVICA'
Že v e č k ra t  sem s k u ša l  n a p i s a ti 

n e k a k š n e  spom ine  iz vo jn e ,  da  bi 
povedal  n e k a j  o G le d a li š ču  n a ro d n e  
osv obod it ve ,  o » p red s t a v ah  pod b a k 
lo«, o mnog ih  d o ž iv l j a j ih  in p r i p e t 
l j a j i h  g l ed a l i š k e  s k u p in e ,  ki  j e  med  
p a r t i za n s k im i  b o rb am i  p r ep o to v a la  

nič m a n j  kot  20.000 k i lo m e trov ,  k r o 
žeč od  S lem ena  do P r o k le t i j ,  od D r i 
n e  do  J a d ra n s k e g a  m o r j a .  Toda  če 
j e  č lovek p r ič a  in sou d e le ž e n ec  do 
god kov, ki  j i h  želi  p r ip o v e d o v a ti ,  se 
mu zdi vse v  t eh  d o ž iv l j a j ih  t ako  
o b iča jn o  in »no rmalno «,  da nit i  ne 
vidi  p osebnos t i  in zanimivos ti ,  ki  bi  
j ih  bi lo  v r e d n o  o h ran i t i  za zgod o
vino. T a k o  ni sem o tem  nap isa l  do 
d a n e s  niti  č rk e .

D a l j e  so m e  mnogi  vpraša l i ,  k a k o  
smo us tv a r i l i  »Slavico«, na š  p rv i  p o 
voj n i  f i lm. T a k o  ni sem mogel mnogo 
p o veda ti ,  k e r  se mi j e  ve s  čas  zdelo,  
d a  j e  tudi  to bi lo  t a k r a t  o b i ča jn o  in 
»normalno« . D a n e s  m o rd a ,  po  d ese 
t ih  l e t ih  ( n ap i sa n o  ob 10-letnici  j u 
g o s lo v a n s k e g a  fi lma  1957 — op. ur.)  
l a h k o  iznesem n e k a te r e  p o s a m e z n o 
sti ,  za  k a t e r e  s m a t ra m ,  da  n iso več

v s a k d a n j e .  V n j ih  ni  s ic e r  nič s e n 
zac iona ln ega ,  toda za t i s te ga ,  ki  ga 
z a n im a  p ro ce s  u s t v a r j a n j a  fi lma , se  
bo naš lo  tu d i  k a j  zan im iv ega .

Ko smo zvedeli ,  da se bo  tudi  pri  
n a s  r azv i la  v  š i r š ih  r a z m e r j ih  f i l m 
sk a  um etnos t ,  d a  so  že  v izde lavi  
n a č r t i  za  t e m e l j e  n a š e  f i lm s k e  in 
d u s t r i j e ,  z las ti  pa  to,  da  bom o tudi 
mi l a h k o  a k t iv n o  so de lo va l i  v t e j  
g r ad i tv i ,  nas  j e  vse  z a je l  m rz l ič en  
zanos ,  ki  nas j e  t a k o  m očno  in 
v z t r a j n o  vodil  na naš i  poti  m ed  n a 
rodnoosv o b o d i ln o  borbo .  Misijo,  da 
u s tv a r im o  p rv i  po v o jn i  um e tn i šk i  
f i lm pri  nas,  smo p r e p r o s to  r azum eli  
ko t  a k c i j o  za i z g r a d n jo  na še  d o m o 
vine  ali  ko t rev o lu c io n a rn i  p odv ig  in 
z r e v o lu c io n a rn im  po le tom smo to 
na lo go  opr av i l i .

P re d  de lom na  »Slavici« smo bili  
n e k a t e r i  ( sk o ra j  ves  š ta b  e k ip e  »Sla
vice«) na de lu  v e k ip i  »Mosfilma«, 
k o  j e  ta s n em ala  fi lm »V go rah  J u 
goslavije « .  Ves čas  s n e m a n j a  tega  
fi lma sm o  bil i  zelo n ezad o v o l jn i  z 
nač in om  p r ik a z o v a n ja  na še  NOB.  Ta  
»sta lin is t ična«  m etoda  v i zn a š a n jn

n aše  s tv a rn o s t i  n a s  j e  pog o s to  g lobo
k o  ža li l a .  Z a rad i  t eg a  sem  napisa l  
s c e n a r i j  »Slavice« v n e k e m  po lem ič 
nem raz p o lo ž en ju .  Ta  m o rd a  ne tako  
v idna  p o lem ik a  s p i sc em  sc e n a r i j a  
»V go rah  J u gos la v i je «  m e  ni z a p u s t i 
l a  nit i  m ed  s n e m a n j e m  »Slavice«. 
N a j b o l j  j a s n a  j e  v z a d n j i  scen i,  ko  
l j u d s tv o  slav i zm ago  b rez  (v t is tem  
času  o b iča jn e )  sl ike  S t a l i n a  in m a n i 
f e s t i r a  s vo je  n a v d u š e n j e  samo s s l i 
k o  to v a r i ša  T i ta .  V p r v e m  k o n cep tu  
s c e n a r i j a  j e  bila  p o l em ik a  mnogo 
bo l j  o s tr a  in v idna.  N e k a te r i  n a k 
n a d n o  d o d a n i  d ialogi in d e j s tv o ,  da 
so n e k a t e r i  p r iz o r i  izostali ,  so otopil i  
o s t r i n e  te po lem ike .

Med f i l msk imi  d e la vc i  so znane  
t e h n ič n e  težave ,  na k a t e r e  smo n a le 
teli  m ed  s n e m a n j e m  »Slavice«, v e n 
d a r  misl im , da smo p r is p e v a li  mnogo 
v e č je  n a p o re  p r a v  v u m e tn i šk e m  
d e lu  u s t v a r j a n j a .  P r e d  tem  j e  bilo 
p r i  n as  m nogo posk u so v  u s tv a r i t v e  
d o m ačeg a  fi lma . N a š a  b e s ed a  na 
f i l m sk em  p l a t n u  j e  b ila  že  z d a v n a j  
iz g o v o r je n a .  T o r e j  ne  bo  nit i  p o jav a  
n aš ih  l ju d i  nit i  naši  p e js až i  niti  naša  
b e s ed a  n o bena  novo s t.  K a j  t o r e j  l a h 
k o  n av d u š i  n a š e  p o v o jn o  obč ins tvo?  
O d g o v o r  j e  l a k e h ,  v e n d a r  ni  za to  n a 
loga p r a v  nič e n o s ta v n e jš a .  P r i k a 

zali  bom o iz rez  na še  n a j t e ž j e  in n a j 
l j u b š e  zgod ovine .  To  bo  v s e k a k o r  
t is to  novo,  k a r  l a h k o  nav d u š i  naše  
obč ins tvo .  S e d a j  se  p o s ta v l ja  p r e d  
n as  nova na lo ga :  k a k o  p r ik a z a t i  zgo
dovino , da  to ne  bi  b ila  n a v a d n a  
f a k t o g r a f s k a  d o k u m e n t a rn o s t ?  V 
zmedi p r e d p i s o v  in p rav i l  recep to lo -  
g i j e  t a k r a tn e g a  »soc ia lis t ič nega  r e a 
l izma« se  j e  bi lo  r e s  t e ž k o  z n a j t i .  O 
tem  bi bi lo  moč n ap is a t i  k n j ig o ,  in 
to v več  ton ih .  En  ton bi  v s e k a k o r  
zavze le  t e o r i j e  o  »tip ičnem« in »a ti
p ičnem«. T e  težave ,  ki  so  se  p o k a z a 
le v sa m e m  z a č e t k u  v v se j  svoji  ve
l ič ini ,  so b ile  n a j r e s n e j š e  in n a j t e ž e  
p r e m a g l j i v e .  Na v s a k e m  n a d a l j n j e m  
k o r a k u  k o s tv a r i t v i  f i lma  so se  p o 
j a v l j a l e  k o t  Sci la in K a r ib d a  vse  do 
k o n č n e  m o n ta že .  No  — d a n e s ,  k o  
vemo,  d a  m o ra j o  v S o v je t sk i  zvezi 
vsi  f i lmi iz v o jn e  v r ev i z i j o  ali  v 
b u n k e r ,  sm o  s rečn i ,  k e r  l a h k o  v r t i j o  
»Slavico« še  d a n e s  v n aš ih  k i n e m a to 
g ra f ih  navz li c  vsem  u m etn i šk im ,  t e h 
n ičn im  in z a če tn iš k im  n a p a k a m  in 
p o m a n j k l j i v o s t im .  T o r e j  smo le  p r a 
vočasn o  zaslu t i l i ,  k a j  j e  »tipično«.

D rug i  del  n e p re m a g l j i v i h  t ežav  in 
n e p re m o s t l j i v ih  z a p re k  j e  pr iš e l  pri  
s a m e m  s n e m a n j u  »Slavice«. S k a m e 
ro,  k i  j e  imela  vsega eno  k a s e to  s

100 m fi lma , sm o  p osne li  po  več  k a 
d ro v  in na to  p re k i n i t i  de lo,  da bi  se 
z j e e p o m  o d p e l j a l i  v b a z o  z a ra d i  n o 
vega  p o l n j e n j a .  S k o r a j  ve s  f i lm  smo 
p osne li  na  p r o s t e m ,  k e r  n i sm o  imeli  
a t e l j e j s k e g a  p r o s t o r a ,  a tu d i  za to 
u s t r e z u jo č e g a  r a z s v e t l j a v n e g a  p a rk a  
ne.  (Bilo j e  vsega  n e k a j  p o lk i l o v a t 
n ih  r e f l e k t o r j e v . )  V p o r u š e n i h  hi šah  
sm o  se  p r i  n o t r a n j ih  p o s n e tk ih  p o 
s lu žev a li  og leda l .  K o l iko  so lz so p o 
toči l i  ig ra lc i ,  z ro č  v od  sonc a  obs i 
j a n a  o g led a la .  Ne  samo,  da smo p e t 
k r a t  m e n j a l i  n e g a t iv n i  m a te r i a l ,  
t em v eč  smo v e č k ra t  os ta l i  p o p o ln o 
ma b r e z  s l e h e r n e g a  m a te r i a la .  N a j 
tež e  j e  b i lo  po sne ti  m a k e te .  V b a z e 
nu za  s u š e n je  m o rs k e  soli  z vsega  9 
k v a d r a t n i h  m e t r o v  smo s p o m o č jo  
og leda l  in so b n ih  v e n t i l a t o r j e v  p o 
s n e li  p o m o rs k o  »bi tko« v »Slavici«.

Ves fi lm smo po sne li  ne mo.  N a k 
n a d n o  o z v o č en je  j e  b i lo  za s n e m a l 
ce, z las ti  pa  za i g ra l ce  p r a v a  m u k a .  
Seveda  j e  m o ra l  bi t i  tudi  g ovor  na 
f i lm u pol n n a p a čn ih  in to n a c i j  b r ez  
n e p o s re d n o s t i  d ialog i so  vr ve l i  od 
n e n a r a v n i h  govo ro v  in m ehn n ičn ih  
i z g o v a r j a n j .  Z a rad i  p o m a n j k a n j a  p o 
t r e b n i h  a p a ra t o v  tudi  g lasb a  ni z v e 
n e la  ko t  bi  bi lo  t r e b a :  bi la  j e  b rez  
p l a s t i k e  in po lno st i .  M onta žo  smo

n a j p r e j  o p rav i l i  b r e z  m o n ta žn e  mi 
ze ,  n e m o  a li  b o lj e :  na p am et  in na 
s re č o .  Med p o z n e jš o  m ontažo so iz
g in il i  tu d i  n e k a t e r i  ze lo  važni nega
tiv i  (o k ro g  500 m) in posluži l i  smo se 
ze lo  s la b ih  dub lov .

T r i k e  sm o  izde la li  kemičn im  po
tem ,  t. j .  s  p r s t i  smo gladil i  fi lm s 
k osom  va te ,  n a m o č e n e  v f e r ic ianka 
l i j u .

To  so v n e k a j  b e sed a h  bile  gl av 
ne  težave .  S eveda  so  ob teh težavah 
n a s ta l e  a n e k d o te  in zgodb e  vsake 
v r s t e .  Misl im,  d a  ni  t reb a ,  da bi j ih 
s e d a j  p r ip o v e d o v a l .  To  ni  nič čud
nega .  P rv e g a  d n e  s n e m a n ja  »Slavi
ce« sem  si  z lomi l r eb ro ,  snemanje  
pa  n avz li c  t em u  ni smo mogli p r ek i 
ni t i .  Z de lo m  smo m ora l i  na da lj eva t i  
ne  g l e d e  na to, ali  so r e b r a  na šte
vi lu.  V tem  s t a n j u  mi ni  bilo za 
a n e k d o te .

Navz lic  vsem težavam  okrog 
o s tv a r i t v e  »Slavice« j e  spomin  na te 
d n i  l j u b  in p r i j e t e n  vsem nam, ki 
n as  j e  op i ja l  in d r až i l ,  dvigal in 
h r a b r i l ,  nam  bo za z m e r a j  ostal  kot 
spom in  na  n a j l e p š i  čas  našega  živ
l j e n j a .

(Vjeko Afrič v almanahu 
»Film danes«)

16 POMURSKI VESTNIK, 27. nov. 1958


